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روزنامه صبح ایران

سازمان اتوبوسرانی کرمانشاه و حومه با استناد به مصوبه شورای سازمان در نظر دارد امور کنترل و 
بازرسی خطوط و رانندگی 8 دستگاه اتوبوس را به صورت حجمی به شرکت های خدماتی واجد شرایط و 
مورد تایید اداره کل تعاون، کار و رفاع اجتماعی از طریق مناقصه عممومی یک مرحله ای در سامانه ستاد 
واگذار نماید. لذا متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند برای کسب اطلاعات بیشتر به دفتر سازمان واقع 

در چهار راه بسیج مراجعه و یا با شماره تلفن 38233059 نماس حاصل فرمایند. 

انجام امورات کنترل و بازرسی خطوط در حوزه خدماتی سازمان در سطح شهر و حومه در 8 دستگاه 
کانکس و 3 دستگاه خودرو سواری و رانندگی 8 دستگاه اتوبوس جهت فعالیت در مناطق مورد نظر 

سازمان. 
مدت اجراء موضوع فوق به مدت یکسال از تاریخ انعقاد قرارداد می باشد.

هرگاه برندگان اول و دوم و سوم مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد مطابق شرایط اعلام شده نشوند 
سپرده آنان به نفع سازمان به ترتیب ضبط خواهد شد.

تودیع ضمانت نامه بانکی معتبر برای شرکت در مناقصه و بطور کلی حسن انجام تهعدات حسب 
صلاحدید سازمان الزامیست.

شرکت در مناقصه و دادن پیشنهاد به منزله قبول شروط و تکالیف سازمان اتوبوسرانی از قبیل : 
افزایش یا کاهش قرارداد تا بیست و پنج درصد کل مبلغ موضوع قرارداد.

تمامی هزینه های مربوطه در سیر فرآیند مناقصه اعم از نشر آگهی و ..... تا انعقاد و ثبت قرارداد حسب 
صلاحدید از جمیع جهات به عهده برنده مناقصه خواهد بود.

سازمان مکلف است هرگونه مالیات، عوارض یا وجوهی را که قانونا بابت موضوع مناقصه و قرارداد تعلق 
می گیرد از بهای کارکرد و خدمات در موقع مطالبات از برنده مناقصه کسر کند.

متقاضیان از طریق سامانه ستاد نسبت به دریافت اسناد مناقصه حداکثر تا تاریخ 97/10/13 اقدام و 
مهلت ثبت در سامانه تا تاریخ 97/10/23 می باشد. 

که مقرر است در صورت حصول فرآیند موضوعه جلسه کمیسیون معاملات جهت تعیین برنده مناقصه 
راس ساعت 8:30 صبح مورخ 97/10/24 تشکیل گردد.

برنده مناقصه مکلف است پنج درصد مبلغ پیشنهادی را به عنوان سپرده حسن انجام تعهدات در قالب 
ضمانت نامه بانکی معتبر در موضوع انعقاد قرارداد تحویل سازمان نماید. 

سازمان اتوبوسرانی 
کرمانشاه و حومه

سازمان اتوبوسرانی کرمانشاه و حومه 

آگهی فراخوان تجدید مناقصه یک مرحله ای 

سردار سلامی در مراسم گرامیداشت حماسه 9 دی؛

ایران هنر شکست دادن آمریکا را دارد

پیام تغییرات دربدنه حاکمیت عربستان چه خواهد بود؟

تغییرات سعودی؛ ثبات بخش یا تشدیدکننده تنش

جزییات  جدید از علت استعفای وزیر بهداشت 

پییش بینی ابراهیم فیاض ازانتخابات ریاست جمهوری آینده

دولت آینده یا نظامی اقتدارگراست
یا سوسیالیست عدالت طلب

پورمختار: باید با قدرت با امامزاده های جعلی برخورد شود

آیا مجلس به موضوع افزایش 
تعداد امامزاده ها ورود می کند؟
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مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گفت: قم باید توسط بانوان فرهیخته خود مدل و الگوی 
تربیتی یک دختر نمونه بانشاط مسلمان و عفیف را به کشور و دنیا معرفی کند. حجت الاسلام 
والمسلمین رضا عزت زمانی در نشست جمعیت بانوان فرهیخته استان قم، از نگاه عمیق مادرانه 
فعالان این تشکل که به صحنه اجتماعی و تربیتی جامعه دارند قدردانی کرد و گفت: نگاه انقلاب 
اسلامی و به تبع آن سازمان تبلیغات اسلامی به بانوان، نگاه متفاوتی است و ما راه نجات از همه 
آسیب ها و مشکلات را کمک و حضور بانوان مومن، عفیف و دغدغه مند در عرصه می بینیم.وی 
بر لزوم استفاده از ظرفیت بانوان فرهیخته در حل مشکلات جامعه تاکید کرد و افزود: اگر قم را 
اصلی ترین شهر شیعی و حوزه علمیه را ظرفیت بی بدیلی می دانیم، تاکنون استفاده حداقلی از 

ظرفیت حوزه علمیه و این شهر صورت گرفته است...

سخنگوی هیات رئیسه مجلس خبرگان رهبری با تاکید بر اینکه بصیرت مردم کمر هر فتنه 
ای را خواهد شکست، گفت: حوزه علمیه بصیر است و همان حوزه ای است که در پیدایش این 
انقلاب نقش موثر داشته، دارد و خواهد داشت.آیت الله سید احمد خاتمی روز یکشنبه در آیین 
گرامیداشت حماسه 9 دی در مدرسه فیضیه شهر مقدس قم، افزود: حماسه 9 دی 88، حماسه 
بیعت با ولایت، حضور، بصیرت، مقاوت در برابر دشمن و عشق به اباعبدالله)ع( بود.وی گفت: 
دشمنان در طول هشت ماه فتنه 88 به صحنه آمده بودند تا به ولایت خدشه وارد کنند و مردم 
این را به خوبی درک کرده و با شعارهای خود نشان دادند که ملت ایران هویت و هستی سیاسی 
خود را گره خورده با ولی فقیه می داند.امام جمعه موقت تهران با اشاره به شعار »ما اهل کوفه 

نیستیم، علی تنها بماند« ملت ایران در 9 دی ماه 88 گفت...

یک استاد دانشگاه گفت: دولت آینده یا دولت نظامی 
اقتدارگراست یا دولت اجتماعی که تفکر سوسیالیست 
عدالت طلب دارد.ابراهیم فیاض درباره به اظهارات حجاریان 
گفت: روحانی اصلاح طلب نیست و راست مدرن محسوب 
می شود اما اصلاح طلبان در سال 92 و 96 با او همراه شدند 
و حالا که می بینند روحانی شکست خورده، می خواهند 
هر طور شده فرار کرده و خود را از روحانی دور کنند. وی 
درباره تحلیل خوشبینانه حزب اعتدال و توسعه به پیروزی 

در انتخابات 1400 افزود: کسی که شکست می خورد آرزو 
می کند، من این چیزی جز این تحلیل نمی بینم. دولت 
آینده یا دولت نظامی اقتدارگراست یا دولت اجتماعی که 
تفکر سوسیالیست عدالت طلب دارد. این استاد دانشگاه 
درباره مصادیق رئیس جمهور دولت اجتماعی یادآور شد: 
مصداقش در گذشته می شود سیدمحمد خاتمی؛ خاتمی 
اول سوسیالیسم بود و در مقابل تفکر لیبرالی هاشمی 

رفسنجانی رأی آورد...

پورمختار می گوید: سازمان اوقاف برای جلوگیری از وهن امامزاده ها باید به این موضوع ورود کند. مضاف بر اینکه سازمان 
اوقاف متولی اصلی این امر است و تکلیف دارد اجازه این سو استفاده ها را ندهد. »سازمان اوقاف در این دکان ها را ببندد« 
این جمله ای است که نماینده رشت آن را درباره امامزاده ها به کار می برد. امامزاده هایی که برخی معتقدند بدون حساب و 
کتاب در حال افزایش هستند و گویا چندان سد سخت و محکمی دربرابر آنها وجود ندارد؛ شاهد این ادعا هم صحبت های 
غلامعلی جعفرزاده است که به خانه ملت می گوید: »در همین فاصله مجلس نهم تا مجلس دهم چندهزارتایی به آمار 
امامزاده ها اضافه شد؛ سوالی که مردم می پرسند این است که داستان امامزاده ها کی تمام می شود؟ یعنی چه که تعداد آنها 

رو به تزاید است و چرا مرتبا افزایش پیدا می کند؟...

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:

قم باید الگوی دختر نمونه بانشاط 
مسلمان را به دنیا معرفی کند

آیت الله خاتمی در آیین گرامیداشت حماسه 9 دی در مدرسه فیضیه قم: 

بصیرت مردم کمر 
هر فتنه ای را خواهد شکست

قائم مقام حزب اتحاد ملت گفت: اشتباه روحانی این بود که پس 
از اتفاقات دی ماه سال گذشته ارتباط خود را با مردم قطع کرد. 
دولت روحانی با کدام نظرخواهی مبلغ 30 هزار میلیارد تومان را به 
بدهکاران موسسات مالی و اعتباری پرداخت کرد؟آذر منصوری در 
نشست بررسی ابعاد سیاسی و اجتماعی اعتراضات دی ماه 96  که 
به همت حزب اتحاد ملت ایران اسلامی برگزار شد، اظهار کرد: اصل 

بیست و هفتم قانون اساسی به مردم حق اعتراض...

رییس مجلس شورای اسلامی حماسه نهم دی را سیلی محکمی 
به اغواگری ها و شیطنت های بیگانگان دانست و گفت: ملت ایران 
در این حماسه اراده  خود را جایگزین رفتارهای ماجراجویانه داخلی 
و خارجی کرد.»علی لاریجانی« در ابتدای جلسه علنی دیروز - 
یکشنبه - مجلس شورای اسلامی فرا رسیدن سالروز حماسه نهم 
دی ماه را به نمایندگان و ملت سربلند ایران تبریک گفت و اظهار 

داشت: نهم دی ماه از آن جهت در تاریخ ایران جای گرفت و...

آذرمنصوری: 

اشتباه روحانی 
قطع ارتباط با مردم بود

رییس مجلس:

نهم دی سیلی محکمی 
به اغواگری ها بود
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آیت الله آملی لاریجانی 
ر ییس  مجمع تشخیص
 مصلحت نظام شد

با حکم رهبر معظم انقلاب ؛

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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برجام و امنیت ملی
وقت  نخست وزیر  از  در سال ۱۹۴۵، یک خبرنگار 
ژاپن - کانتارو سوزوکی - پرسید موضع دولت در مورد 
»بیانبه پُستدام چیست؟«. بیانیه پُستدام بیانیه ای بود که 
در آن متفقین - با لحنی تهدیدآمیز -از امپراطوری ژاپن 

درخواست تسلیم بی قید و شرط کرده بودند.در واکنش به خبرنگار، آقای سوزوکی با واژه 
ژاپنی »Mokusatu« پاسخ می دهد و می گذرد. اما این واژه در زبان ژاپنی معانی مختلفی 
دارد. یکی از معانی آن »سکوت« است که معمولاً سیاستمداران زمانی که پاسخ رسمی 
ندارند یا موضوع در دست بررسی است - با این منظور که حرف یا کامنتی ندارم - آن را 
خطاب به خبرنگار بکار می برند. یکی از معانی آن هم این است که فلان موضوع »ارزش 
پاسخ دادن« ندارد! وقتی نخست وزیر ژاپن این واژه را بکار برد، مترجمان آمریکایی آن را 
با این مضمون ترجمه کردند که »بیانیه پُستدام ارزش پاسخ دادن ندارد«. همین ترجمه 
موضع رسمی دولت ژاپن تلقی شد و ده روز بعد بر سر هیروشیما و ناکازاکی بمب اتم 
انداختند!  دیپلمات ها، اندیشکده ها و حقوقدانان آمریکایی و بریتانیایی برای توجیه جنگ 
با عراق در سال ۲۰۰۳ نیز به همین جنس تفاسیر و بازی با کلام روی آوردند. در میان 
حقوقدانان معروف است چگونه کریستوفر گرینوود - که امروز به پاس خدماتش به دولت 
وقت بریتانیا قاضی دادگاه لاهه شده - قطعنامه ای را که یک دهه قبل شورای امنیت 
در مورد عراق صادر کرده بود، به عنوان »مبنای حقوقی« حمله به عراق تفسیر و تعبیر 
کرد.مثال های دیگری هم از این گونه ترفندها - از جمله در مورد یوگسلاوی و توافق نامه 
رامبویه و غیره - قابل ذکر است. اما جالب اینجاست که دولت ترامپ - و حلقه جنگ طلبان 
اطراف او - علیرغم تمام تلاشی که بکار بردند، نتوانستند حتی یک واژه از ۱۵۵ صفحه 
توافق نامه برجام برای توجیه اقدامات خصومت آمیز خود علیه ایران یا تشدید فضای روانی 
علیه کشور استخراج کنند!  به همین خاطر، حتی علت خروج خود از برجام را نیز با تکیه 
بر مفاهیم گنگ و انتزاعی - مانند »روح برجام« - یا رخدادهای تاریخی - مانند تسخیر 
سفارت آمریکا در ۴۰ سال قبل - تبیین کردند.کارگزاران و کارشناسان و اندیشکده های 
وابسته به جریان جنگ طلب در واشنگتن و ریاض و تل آویو نیز - علیرغم همه نیرو و 
ابتکاراتی که تا کنون به خرج داده اند -  هنوز هم موفق نشده اند کوچک ترین توجیه 
حقوقی و قابل تاملی برای احیای قطعنامه ۱۹۲۹ و امنیتی سازی مجدد فضا از حاصل 
سه سال مذاکره با ایران استخراج کنند.  وقتی دکتر ظریف می گوید در مذاکرات برجام 
ملاحظات راهبردی و امنیتی - بیش از اهداف اقتصاد - در اولویت تیم مذاکره کننده بود، 

شاهدش همین است.

تئاتر لاکچری
 بادکنک بی نخ است

 اولیورتوئیست، شاه لیر، بینوایان و چند اثر از خدایان 
نمایشنامه نویس عرصه نمایش، مدتی است در سالن های 
خاص پایتخت با سازوکاری عجیب و غریب به روی صحنه 

می روند.اما تئاتر لاکچری چیست؟ آیا این عنوان پیشینه علمی و فرهنگی دارد؟ آیا هر 
نمایش پرهزینه ای تئاتر لاکچری نام دارد؟ و اصلا صرفا مقوله استفاده از هنرپیشه های 
مورد اقبال در درجه اول و هنرپیشه های خوش برو رو با تن پوش های فاخر در صحنه 
نمایش می توانند عنوان لاکچری را به یک نمایش بدهند؟ جواب ساده است. به لحاظ 
علمی اصلا چنین عنوانی وجود ندارد. ولی به لحاظ فرهنگی و اجتماعی بلی چنین 
رویدادی مثل طاعون و سرطان دارد ساحت درد کشیده و شریف تئاتر مارا درگیر می کند.

در نظر داشته باشید که در تئاتر تهیه کننده عنوان نخست نیست. مهم ترین نقش از آن 
نمایشنامه نویس است. سپس کارگردان و سرآخر بازیگران کار. این یک روند استاندارد 
است. تهیه کننده تئاتر در بطن ماجرا به رتق و فتق امور می پردازد.اما در تئاتر لاکچری 
همه چیز به تهیه کننده و سرمایه گذار برمی گردد. در این نوع تئاتر تزریق بودجه و فراهم 
آوردن هزینه ها به مانند تولید سوسیس و کالباس در کارخانه های سطح پایین استاندارد 
و یا حتی  کارگاه های غیرمجاز است. مواد اولیه که از ناکجا آباد تهیه شده را داخل چرخ 
گوشت بزرگ می ریزید.ادویه و افزودنی های لازم اضافه می شود. دستگاه پرکننده آماده 
است تا در سایزهای مختلف سوسیس و کالباس را سرو شکل دهد و حال بسته به 
سایز، قیمت ها متفاوت است. اما روکش سوسیس اینجا بسیار فریبننده است. و بر روی 
آن شناسنامه و انواع و اقسام هولوگرام و حتی سیب سبز سلامتی نیز درج شده است. 
خب بفرمایید سوسیس گران قیمت شما آماده است. زیبا نیست؟تئاتر لاکچری هم 
همین است. عمدتا یک سرمایه گذار از ناکجا آباد در وادی تئاتر پیدا می شود و یک تئاتر 
لاکچری سروشکل می گیرد. مثلا بیست میلیارد تومان برای دستمزد بازیگران، اجاره 
سالن، تبلیغات و... هزینه می کند و در همین راستا یک قیمت سرسام آور حدود ۲۰۰ 
تا ۴۰۰ هزارتومانی هم برای این اجرا در نظر گرفته می شود. حالا آن پول از کجا آمده 
خدا می داند. و کسی هم سراغ نمی گیرد. این سمت ماجرا باید حال و روز تئاتر واقعی و 
حرفه ای و تئاتر تجربی را بشناسیم. یک جمع فاخر که حتی درآمد یک هزارم از این تئاتر 
های لاکچری را ندارند. تئاتر حرفه ای و تجربی دارد نفس می کشد حال به احتضار و 
یا به سختی اما هرچه باشد هنوز زنده است.همین شرافت باعث شده تا مردم هنوز تئاتر 
را هنری مردمی بدانند. و برکشیده ها از این هنرمردمی را قدر بدانند و بر صدر بنشانند.

برای مردم میسر نیست که یک چهره شاخص مردمی را در یک تئاتر لاکچری پر زرق 
و برق ببیند. حال اگر و اما یک چهره خودش با میل و اختیار وارد این قضایا شود معلوم 
است که به اختیار خودش بوده و حتما پول برایش مهمتر از نام نیک است.و در آخر 
اینکه تئاتر لاکچری یک بادکنک بی نخ است. یک بادکنک بی نخ که مظهر هنر بی مایه 
است. قشر شریف متوسط جامعه که اصلی ترین خریدار کالای فرهنگی از جمله تئاتر 
است از تئاتر لاکچری فاصله می گیرد. هنر با پشتیبانی مادی و معنوی قشر متوسط رو 

به تعالی می رود.

سردار سلامی در مراسم گرامیداشت حماسه ۹ دی؛

ایران هنر شکست دادن آمریکا را دارد
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: ایران در تمامی دوران ها نشان داده است که 

هنر شکست دادن آمریکا را دارد.
سردار حسین سلامی در مراسم گرامیداشت حماسه ۹ دی - روز بصیرت - افزود: 
ملت بزرگ ایران بعد از ۴۰ سال بار ها نشان داده است که آفرینشگر روز های الهی بوده 
است و حداقل می توان تا ۹ آبان سال ۸۸ پنج یوم الله را که در آن ملت بزرگ ایران 
آمریکا را شکست داده است، نام برد.جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
گفت: نهم دی ماه پیروزی آشکار دیگری بود که نشان داد ملت ایران در مقابل همه 
نیرو های جهانی با صلابت و آرامش و ایمان می ایستد و از هیچ قدرتی شکست نمی خورد.

سردار حسین سلامی افزود: یوم الله برجسته و درخشان به نام ملت بزرگ ایران تحت 
رهبری های حضرت آیت الله خامنه ای در نهم دی ماه باز هم مانند یک خورشید فروزان 
در سپهر افتخارات این ملت درخشید.وی گفت: در آن روز باشکوه و خاطره انگیز و 
فراموش نشدنی، ملت عزیز ایران تاریخ جدیدی را ساخت و این بار ائتلاف همه قدرت های 
شیطانی را که مصمم بودند از فرصت فتنه برای رسیدن به رویایشان یعنی براندازی نظام 
برسند، این آروزی مشترک دشمنان را یکجا در گورستان بزرگ این سرزمین دفن کرد.

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران افزود: نهم دی روزی است که ملت ایران آرزو ها و 
اهداف دشمنانمان را تشییع جنازه و پس از آن تدفین کردند و شکوه و عظمت یک ملت 

را در منظر و مرعای جهان به نمایش گذاشتند و ایران حقیقی را به همه عالم نمایاندند.
سردار سلامی گفت: در فتنه ۸۸ که قدرت های بزرگ برای سیطره مجدد بر این 
سرزمین اندیشیده بودند این بار جنگ به جای بیابان ها به خیابان ها کشیده شده بود، 
دشمن به جای تصرف سرزمین به دنبال تسخیر قلب و ذهن مردم ایران بود.وی افزود: 
دشمن فکر می کرد که می تواند این ملت را از ارزش ها و آرمان ها و اعتقادات و باور ها و 
دستاورد های بزرگ انقلاب و رهبر عزیز و عظیم الشان جدا کند.سردار سلامی با بیان 
اینکه فتنه گران زمینه یک بسیج جهانی علیه این ملت را فراهم کرده بودند، گفت: فتنه 
به تعبیر قرآن از قتل و جنگ بزرگ تر و شدیدتر است. وی افزود: عبور از فتنه ۸۸ از دفاع 
مقدس سخت تر و بسیار سهمگین تر بود، زیرا آن ها تمام هویت، موجودیت، استقلال، 
آزادی و آگاهی ملت را نشانه گرفته بودند.وی با بیان اینکه ۹ دی آغاز یک تاریخ جدید 
است، افزود: ۹ دی روز ورود هویت اصیل و حقیقی ملت ایران در عرصه مقاومت در مقابل 
دنیای استکبار است، گوارای شما باد شهد شیرین این عظمت و ظهور زیبا، که در عالم 
شما درخشید.سردار سلامی گفت: ملت ایران به قوت رهبر حکیمش نشان داد در همه 
حوادث اگر دنیای استکبار یا دیگر دشمنان هر فتنه ای را آغاز کنند، خاتمه دهنده آن 
ملت ایران است و آن که شکست حقیقی را دریافت می کند، دشمن است.وی افزود: اگر 
تهدیدی را علیه ملت ایران عملی کنند، آن کسی که تهدید را خاموش می کند، ملت ایران 
است.سردار سلامی گفت: اگر بخواهند تحریمی بر ملت ایران وارد کنند، پیروز حقیقی باز 
هم ملت ایران است، این سنت الهی است ای مردم بزرگ نور خدا هرگز در این سرزمین 
خاموش نمی شود.وی افزود:  ای خدای بزرگ شاهد باش ما هرگز امام خود را در هیچ 
صحنه سختی تنها نخواهیم گذاشت.سردار حسین سلامی با بیان اینکه منطق ما برای 
عدم مذاکره این است که قدرت بی پایان داریم، افزود: زوال آمریکا هم یک احساس و 
آرزو نیست بلکه یک واقعیت است.جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: بیشترین 
زوال عقل استراتژیک و اندیشه و تفکر راهبردی در آمریکا دیده می شود.وی افزود: جبهه 
استعمار در کل بهم ریخته و سرگردان است و این سرگردانی در میدان سیاست آمریکا 
یک واقعیت آشکار است.وی افزود: ملت ایران در هیچ معامله نابرابری شرکت نمی کند و 
کمر تحریم ها را خواهد شکست و در حالی که آمریکا فکر می کند با پروژه تحریم می تواند 

کمر مت ایران را بشکند، اما با افزایش تحریم ها اثر تحریم کمتر می شود.

با حکم رهبر معظم انقلاب ؛

آیت الله آملی لاریجانی 
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام شد 

رهبر معظم انقلاب اسلامی در حکمی آیت الله آملی لاریجانی را به عنوان رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و عضو فقهای شورای نگهبان منصوب کردند. 

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن حکم رهبر انقلاب 
اسلامی به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
آیت الله جناب آقای حاج شیخ صادق آملی لاریجانی دامت توفیقاته

با توجه به نقش بی بدیل مجمع تشخیص مصلحت نظام در اداره و قوام و استحکام 
نظام مقدس جمهوری اسلامی و با عنایت به ارتحال عالم مجاهد آیت الله هاشمی 
شاهرودی رحمة الله علیه و ضرورت سامان یابی هر چه سریعتر ارکان مجمع، جنابعالی 
را به ریاست آن مجمع مهم و تأثیرگذار و نیز به عضویت فقهای شورای محترم نگهبان 
منصوب می کنم.همان طور که پیش از این در حکم دوره ی جدید آمده است، مجمع در 
این دوره عهده دار مسئولیت مهم و اساسی تغییرات در ساختار و محتوای آن نهاد مؤثر و 
مهم نیز می باشد که با توجه به سابقه ی برجسته و ارزشمند جنابعالی در شورای نگهبان و 
مدیریت پر تلاش و عالمانه و مخلصانه بر قوه قضائیه، امید می رود با حضور فعال و عالمانه 
اعضای محترم مجمع تشخیص مصلحت نظام و ایفای نقش مؤثر دبیرخانه و دبیر محترم 
در انجام وظایف خود تحت نظارت و اشراف ریاست مجمع، مسئولیت های محوله در این 
دوره در کمال اتقان و به بهترین وجه به انجام برسد.با عنایت به اهمیت مسئولیتها در 
مجمع و شورای نگهبان انتظار می رود در فرصت زمانی مناسب، با تنسیق امور در قوه 
قضائیه، در مسئولیت های خطیر یادشده مُتَمحّض گردید. از خداوند متعال توفیق وافر و 

کمک همه جانبه اش را برای آن جناب و همکاران مسألت مینمایم.
والسلام علیکم و رحمة الله سیّد علی خامنه ای

معصومه ابتکار:

حق نداریم حقوق نسل های آینده را از بین ببریم
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده گفت: ممکن است شرایط بسیار دشواری 
داشته باشیم و شرایط تحریم بر ما فشار وارد کرده و مسائل اقتصادی مان با پیچیدگی هایی 

مواجه باشد، اما باز هم حق نداریم حقوق نسل های آینده را از بین ببریم.
معصومه ابتکار در آئین امضای تفاهم نامه وزارت نیرو و معاونت امور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری اظهارداشت : ما به اندازه کافی از مصرف بی رویه آب در بخش کشاورزی 
و شهری و همچنین از ناحیه مصرف بی رویه انرژی در همه بخش ها از جمله صنعتی 
و ... به اندازه کافی تا الان صدمه دیده ایم و در حال حاضر چشم انداز مناسبی برای 
اصلاح یارانه های غیرهدفمند و منحرف وجود دارد اما معتقدم با شکل گیری یک جریان 
اجتماعی با حضور زنان و خانواده می توانیم الگوی مصرف را تغییر دهیم.معاون رئیس 
جمهور در امور زنان و خانواده گفت: این جریان می تواند در زمینه های اقتصادی و محیط 
زیست در تغییر الگوی مصرف بسیار موثر باشد متاسفانه ما تاکنون حقوق آیندگان را 
زیر پا گذاشت ایم و منابع مربوط به آنها را از بین برده ایم و قطعا در این جریان مادران 
می توانند از حقوق نسل های بعدی دفاع کنند و این دغدغه  را دارند که اگر کودکان امروز 
بر سر میزهای تصمیم گیری نیستند اما باید حقوق شان رعایت شود و حق نداریم از سهم 
آیندگان برای برطرف شدن مشکلات خود استفاده کنیم. درست است که ما ممکن 
است شرایط بسیار دشواری داشته باشیم و شرایط تحریم بر ما فشار وارد کرده و مسائل 
اقتصادی مان با پیچیدگی هایی مواجه باشد اما باز هم حق نداریم حقوق نسل های آینده 
را از بین ببریم.معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده نیز در خصوص اصلاح الگوی 
مصرف غذا خاطرنشان کرد: معتقدم موضوع تغییر الگوی مصرف غذا هم باید برای وزارت 
نیرو و هم از لحاظ محیط زیستی و کشاورزی و زنان و اقتصاد خانواده مورد توجه قرار 
گیرد وقتی هدررفت غذای ما در حال حاضر از مزرعه تا سفره حدود ۳۰ درصد می شود 
به این معنی است که ما ۳۰ درصد از منابع آبی را که در بخش کشاورزی مصرف 
می کنیم به نوعی در این مسیر به هدر می دهیم بنابراین اصلاح الگوی غذا نیز می تواند 
در مصرف بهینه آب نیز موثر باشد. متاسفانه ما هنوز در جامعه مان افرادی را داریم که 
از لحاظ شاخص های تغذیه وضعیت مناسبی ندارند و این میزان از غذایی که به هدر 
می رود می تواند با اصلاح الگوی مصرف آن را بهینه مصرف کرد البته می توان با افزایش 
قیمت مواد غذایی و فراورده های غذایی تا حدی این الگوی مصرف را اصلاح کرد اما باید 
توجه داشته باشیم که در خصوص اسراف غذا و اصلاح الگوی مصرف غذا مساله آب را 

نادیده نگیریم.

پییش بینی ابراهیم فیاض ازانتخابات ریاست جمهوری آینده

دولت آینده یا نظامی اقتدارگراست
یا سوسیالیست عدالت طلب

یک استاد دانشگاه گفت: دولت آینده یا دولت نظامی اقتدارگراست یا دولت اجتماعی 
که تفکر سوسیالیست عدالت طلب دارد.

ابراهیم فیاض درباره به اظهارات حجاریان گفت: روحانی اصلاح طلب نیست و راست 
مدرن محسوب می شود اما اصلاح طلبان در سال ۹۲ و ۹6 با او همراه شدند و حالا 
که می بینند روحانی شکست خورده، می خواهند هر طور شده فرار کرده و خود را از 
روحانی دور کنند. وی درباره تحلیل خوشبینانه حزب اعتدال و توسعه به پیروزی در 
انتخابات ۱۴۰۰ افزود: کسی که شکست می خورد آرزو می کند، من این چیزی جز 
این تحلیل نمی بینم. دولت آینده یا دولت نظامی اقتدارگراست یا دولت اجتماعی که 
تفکر سوسیالیست عدالت طلب دارد. این استاد دانشگاه درباره مصادیق رئیس جمهور 
دولت اجتماعی یادآور شد: مصداقش در گذشته می شود سیدمحمد خاتمی؛ خاتمی اول 
سوسیالیسم بود و در مقابل تفکر لیبرالی هاشمی رفسنجانی رأی آورد. الان هم مثالش 
بچه های عدالت طلب می شود، به طور روشن کسی همچون سعید جلیلی. جلیلی وارد 
راست سنتی و مدرن یعنی بازار و اتاق بازرگانی نشد بلکه بین مردم رفت.وی با بیان اینکه 
از الان نمی توان به تحلیل انتخابات آینده نشست، افزود: بیشتر از آنچه بخواهم به انتخابات 
مجلس و ریاست جمهوری فکر کنم، به ماه های پیش رو فکر می کنم. تابستان پیشرو، 
تابستان داغی است. از الان خواسته و مطالبه اجتماعی دارد اوج می گیرد و این مطالبه 
اجتماعی هم جدی است. فیاض درباره نحوه پاسخگویی به مطالبات اجتماعی اظهار کرد: 
باید مشارکت عمومی در حاکمیت بیشتر شود، تعداد کرسی های مجلس افزایش پیدا 
کند و جایگاه نخست وزیر به قوه مجریه برگردد تا جلوی این نوع عمل روسای جمهور 
گرفته شود. به جزء خاتمی، در دوره ریاست جمهوری هاشمی، احمدی نژاد و روحانی 
شاهد این رویه بودیم و نتیجه عمل این دولت ، تورم است. پیشنهاد می کنم دولت 

روحانی پیش قدم شود و از همین دولت، پست نخست وزیری به قوه مجریه برگردد.

حشمت الله فلاحت پیشه:

بودجه نظامی بخش محرمانه ندارد
 رئیس کمیسیون سیاست خارجی و امنیت ملی گفت : در بخش نظامی هیچ بودجه 
محرمانه ای وجود ندارد. بودجه های مختلف کشور چه در امر دفاع و چه در امر دفاع 
منطقه ای و مستشاری که در قالب سپاه قدس صورت می گیرد، کاملا مشخص است و 
مطرح کردن بودجه محرمانه برای بخش نظامی و دفاعی به هیچ عنوان قابل تایید نیست.

حشمت الله فلاحت پیشه با اشاره به کاهش بودجه نظامی و دفاعی کشور در سال 
۹۸، اظهارداشت: برخی اعلام کرده بودند که این کاهش میزان بودجه دفاعی ممکن است 
با خروج آمریکا از سوریه مرتبط باشد، اما باید صراحتا اعلام کنم که بودجه نظامی کشور 
هیچ گاه بر اساس حضور یا عدم حضور آمریکا در منطقه بسته نشده است و بودجه کشور 
بر اساس چشم انداز ۲۰ ساله کشور بسته می شود که بر اساس همین چشم انداز ایران 
قدرت دفاعی و نظامی در منطقه است. امنیت ۳/۲ منطقه در اختیار ما است.فلاحت پیشه 
با بیان اینکه ما دو قانون فرادستی هم در اختیار داریم، تصریح کرد: طبیعتا دولت نیز بر 
اساس همین اسناد بالادستی که موجود است بودجه را تنظیم کرده است و بر اساس 
همین اسناد بالادستی باید ۵ درصد از بودجه عمومی کشور صرف بودجه دفاعی کشور 
شود، که در همین مسیر امنیت کامل مرز ها به بهترین نحو نیز از دولت خواسته شده 
است.او گفته در ۱۵ آذرماه دولت بودجه ای را به مجلس ارائه کرد و بعد از ارائه بودجه، تنها 
کمیسیونی بودیم که به مقام های عالی کشور از جمله رهبری، رئیس جمهور و رئیس 
مجلس نامه نوشتیم و اعلام کردیم که حداقل الزامات دفاعی و فرامرزی کشور در بودجه 

دیده و رعایت نشده است.

رییس مجلس شورای اسلامی حماسه 
نهم دی را سیلی محکمی به اغواگری ها 
و شیطنت های بیگانگان دانست و گفت: 
ملت ایران در این حماسه اراده  خود را 
جایگزین رفتارهای ماجراجویانه داخلی و 

خارجی کرد.
جلسه  ابتدای  در  لاریجانی«  »علی 
علنی دیروز - یکشنبه - مجلس شورای 
اسلامی فرا رسیدن سالروز حماسه نهم 
دی ماه را به نمایندگان و ملت سربلند 
ایران تبریک گفت و اظهار داشت: نهم دی 
ماه از آن جهت در تاریخ ایران جای گرفت 
و در خاطره ها ماند که قدرت حضور ملت را 
دربردارد، قدرتی که با صلابت، چالش ها را 
از بین برد و شرایط را روشن و تثبیت کرد؛ 
قدرتی که به اغواگری ها و شیطنت های 
بیگانگان سیلی محکم زد.وی افزود: پس 
از کشمکش های چند ماهه، ملت بزرگ 
ایران در نهم دی اراده  خود را جایگزین 
رفتارهای ماجراجویانه داخلی و خارجی 
کرد، به همین جهت انقلاب اسلامی در ۴۰ 
سال گذشته همواره از بحران های داخلی و 
خارجی نجات یافته است.رییس مجلس با 
بیان این که اصل پیروزی انقلاب اسلامی 
و برچیده شدن استبداد پهلوی با حضور 
یکپارچه ملت و رهبری حکیمانه امام )ره( 
محقق شد، خاطرنشان کرد: در مقابله با 
و  منافقین  جدایی طلب،  گروهک های 
ماجراجویی بنی صدر و ترورهای مؤثر و 
با صحنه گردانی  منافق  مکرر گروه های 
ملت، همه این شگرف هایی که برای یاس 
ملت آفریده شده بود، یکباره از بین رفت.

لاریجانی ادامه داد: حضور ملت به خصوص 
جوانان در صحنه دفاع مقدس و ایجاد 
فضای شورانگیز مجاهدت بسیجیان بود. 
وی افزود: بعد از کشمکش های سیاسی 
فرساینده بنی صدر علیه رهبران حزب 
و  نظام  مسئولان  و  اسلامی  جمهوری 
درگیری های امنیتی منافقین، آن هم در 
شرایط تجاوز دشمن به سرزمین ایران و 
فضای تبلیغاتی شدید علیه انقلاب، حضور 
ملت در صحنه سیاسی کشور و جبهه ها 
نمود. لاریجانی  بزرگ خلق  معجزه ای 
ادامه داد: نهم دی سنخ چنین رویدادی 

بود که غبارآلودگی فضای سیاسی را از بین 
برد و کشمکش های داخلی را پایان داد. 
وی همچنین گفت: این حماسه زنجیره 
ای از دخالت های فرصت طلبانه آمریکا 
و بعضی کشورهای غربی و برخی ناامنی 
های کوچک را سر جای خود نشاند و با 
روشنگری مسیر انقلاب را مستحکم کرد.

رییس مجلس یکی از دلایل مهم چالش 
و  قانون  به  توجهی  بی  را  روز  آن  های 
تمکین به آن دانست و گفت: این که در 
همه نظام های جا افتاده اصل را بر قانون 
پذیری می گذارند و پای آن می ایستند 
به این جهت است که عبور از این مقوله 
هزینه های سنگینی برای منافع ملی و 
امنیت ملی کشور خواهد داشت. لاریجانی 
افزود: این درس بزرگی برای نسل امروز 
و فرداست که بدانند حتی با تخلف های 
کوچک از قانون نیز باید مبارزات جدی 
تخلفات کوچک  فراگیری  داشت چون 
هم می تواند پایه های مدنیت کشور را 
بلرزاند. وی اظهارداشت: در چند ماه پس 
از انتخابات مخصوصا در روز عاشورای آن 
سال فرصت طلبان و ضدانقلاب چگونه 
اهانت به ساحت مقدس امام حسین)ع( و 
عاشورا کردند، با اقدامات زشت و توهین 
به نظام عزاداری ملت را مضاعف کردند. 
ملت  این  کرد:  تصریح  مجلس  رییس 
بزرگ، این تجربه ها را دارد و از همین رو 
این روزها با حساسیت زیاد باوجود بسیاری 
از مشکلات کشور و تحریم ها صحنه را زیر 
نظر دارد و می داند تروریست های جلاد و 

معاندین انقلاب در پی فرصت برای ضربه 
زدن به همه ابعاد انقلاب هستند. لاریجانی 
اظهار داشت: آنها به همراهی آمریکا، ایران 
گسترده و قوی را نمی پسندند و به دنبال 
ضربه به استقلال و تمامیت ارضی کشور 
هستند. وی خاطرنشان کرد: راز نهم دی 
ماه به ایمان مردم و تعصب مقدس آنها 
به اهل بیت)ع( بازمی گشت که با همه 
صبر انقلابی در ماه های قبل در مقابل بی 
حرمتی به عاشورا یکباره وظیفه خود را در 
خروش ملی دیدند. وی به دخالت های 
خارجی مخصوصا آمریکا در حوادث ماه 
های قبل از نهم دی اشاره کرد و اظهار 
داشت: دخالت آمریکا صریح بود، ادبیات آن 
روز مسئولان این کشور و برخی کشورهای 
امر  این  برای  که  منافعی  و  اروپایی 
اختصاص دادند و خود اعلام کردند چند 
امر را نشان داد. رییس قوه مقننه همچنین 
ما  برای  که  موضوعی  نخستین  گفت: 
مشخص شد این بود که مترصد)پیگیر( 
بودن آنها برای استفاده از هرگونه سستی 
سیاسی و امنیتی داخل ایران برای ضربه 
این که  به منافع ملت است، دوم  زدن 
آشنایی اندک آنان با خصوصیات جامعه 
شناسی ملت ایران و فریب خوردگی آنها 
از اطلاعات غلط ضدانقلاب و منافقین 
است. لاریجانی تاکید کرد: امروز هم آمریکا 
گرفتار این توهم اسف آور است که تحریم 
ها علیه ایران و موتور تبلیغات ضدایران را 
با جدیت دنبال می کند، به حدی که نمی 
تواند آرزوهای باطل خود را عیان نکند. 

وی اظهار داشت: رییس جمهوری درهم و 
برهم آمریکا، تخیلات مشوش خود را بیان 
کرده اما ملت ایران پای عزت و استقلال 
خود ایستاده و اصولا بسیاری از ملت ها 
این بیداری را پیدا کرده اند، ملت رشید 
عراق در مقابل اهانت آمریکا به آنها در چند 
روز قبل چگونه واکنش نشان داد. رییس 
مجلس گفت: این خوی استکباری آمریکا 
اموال  از چپاول  است که یک روز پس 
سعودی ها و برخی کشورهای دیگر منطقه 
با پررویی اعلام می کنند که اگر ما پشت 
سعودی را نگیریم، یک هفته ای سقوط 
می کند و به این ترتیب آمریکایی ها هم 
اخاذی و هم بی حرمتی می کنند. لاریجانی 
همراه  استکباری  رفتار  در  دیگر  نمونه 
را حضور  آنان  بی تدبیری  و  بی عقلی  با 
در  آمریکا  رییس جمهوری  آداب  بدون 
عراق عنوان کرد که با واکنش جدی همه 
گروه های سیاسی عراق و ملت رشید این 

کشور مواجه شد. 
وی تاکید کرد: نکته دیگر در حوادث 
آن روز که منجر به حماسه نهم دی شد، 
این بود که برخی سیاستمداران و گروه ها 
در شرایط حساس، توجه به روشنگری های 
خیرخواهانه رهبر معظم انقلاب نکردند 
چرا که ایشان بارها مسیر را در جلسات 
خصوصی و علنی نشان دادند و آنچه خیر 
ملت، گروه ها و عناصر سیاسی بود، بیان 
کردند که اگر به موقع توجه می شد، این 
گونه فتنه ها یا اصلًا ایجاد نمی شد یا خیلی 
سریع تمام می شد. وی اظهار داشت: امروز 
هم در شرایط پیچیده ای قرار داریم که هم 
مشکلات اقتصادی، فشار اجتماعی زیادی 
را ایجاد کرده و هم در صحنه بین الملل، 
آمریکایی ها خیلی روشن تر از قبل مبارزه 
با ملت ایران را سرلوحه خود قرار داده اند. 

وی تصریح کرد: در چنین وضعیتی، 
از  بیش  رهبری  رهنمودهای  به  توجه 
گذشته ضرورت دارد تا در فضای سیاسی 
با طمأنینه، قوای مختلف بتوانند مسائل 
بردن  بالا  جهت  در  را  کشور  اقتصادی 
توان ملی، ایجاد اشتغال پایدار و حمایت 
از مستضعفان، زحمت کشان، کشاورزان و 

کارگران سامان دهند. 

یک نماینده در واکنش به سخنان دبیر تشخیص مصلحت نظام در خصوص عملیات 
کربلای چهار گفت: باید واقعیت ها را با مردم درمیان بگذاریم مسائل را هرچقدر در 

صندوقچه اسرار نگه داریم، همان قدر روایت های مشکوک خواهیم داشت.
جهانبخش محبی نیا در گفت  وگو با ایلنا، درباره اظهارات دبیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام درباره عملیات کربلای چهار و جنگ تحمیلی گفت: بحث من در این مورد 
کلی است،  جنگ بخشی از هویت انقلاب ماست،  نزدیک هشت سال دفاع مقدس فارغ از 

مقدمه و موخره طول کشید و هزینه های زیادی را در این راه تقدیم کردیم.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه لطف شهدا هزاران سال بعد هم 
قابل جبران نیست،  آنان انسان های شریف و انقلابی بودند، بیان کرد: جنگ تحمیلی و 

مسئله دفاع جدا از اینکه یک سرمایه ملی است،  تجلی تاریخ گذشته و آینده ما است.
وی خاطرنشان کرد: قرائت های متنوع، متناقض،  برداشت های موضعی و کتمان 
واقعیت ها متاسفانه در جامعه باعث بسیاری از کج فهمی ها،  مناقشات، مجادله ها و 
سوءبرداشت  می شود.نماینده مردم میاندوآب با بیان این که اگر سیره پیامبر را مبنا قرار 
دهیم می توانیم مسائل را با مردم در میان بگذاریم،  گفت: پیامبر اکرم )ص( بعداز هر جنگ 
نقاط ضعف و قدرت را بررسی می کردند و تمامی آن ها را با لشگریان و مردم درمیان 
می گذاشتند.وی تصریح کرد: باید روایت های مستحکم، مستند و غیرقابل خدشه داری از 
جنگ ایران و عراق در اختیار مردم قرار دهیم. طبیعتا طیف های که درگیر جنگ بودند 

می توانند سخنان درستی از حوزه هایی که در آن حضور داشتند بگویند.

رییس مجلس:

نهم دی سیلی محکمی به اغواگری ها بود

محبی نیا نماینده مجلس:

احیاء خاطرات جنگ را تبدیل به مصیبت نکنیم

اخبــار سرمقاله

خبــر

یادداشت

دبیر شورای عالی امنیت ملی اجرای طرح »معامله 
قرن« را ضربه ای بزرگ بر پیکره فلسطین دانست و گفت: 
گروه های مقاومت و ملت های بیدار منطقه مانع از تحقق 

این نیت شوم می شوند.
النَخاله« دبیرکل  »علی شمخانی« در دیدار »زیاد 
جنبش جهاد اسلامی فلسطین بر حمایت مستمر از 
آرمان مقاومت فلسطین به عنوان یکی از اصول بنیادین 

سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران تاکید کرد.
وی اظهار داشت: از بدو شکل گیری جمهوری اسلامی 
ایران همواره در کنار مردم مقاوم و مظلوم فلسطین بوده 
ایم و این مسیر بر گرفته از اعتقادات دینی و باورهای 
انسانی تا پیروزی کامل جریان مقاومت ادامه خواهد 

داشت.
دبیر شورای عالی امنیت ملی به حمایت آشکار و 
پنهان برخی کشورهای عربی از طرح استعماری آمریکا 
تحت عنوان »معامله قرن« اشاره کرد و افزود: اجرای این 
طرح ضربه ای بزرگ بر پیکره فلسطین بوده و گروه های 
مقاومت و ملت های بیدار منطقه مانع از تحقق این نیت 

شوم می شوند.
شمخانی خاطرنشان کرد: جنایات بسیار بزرگی که 
علیه مردم فلسطین در جریان است با تبلیغات گسترده 
رسانه های صهیونیستی تحت الشعاع وحشی گری گروه 
های تکفیری قرار گرفته که این ظلمی مضاعف بر آرمان 

فلسطین است.
وی در ادامه راهپیمایی های بازگشت را نقطه عطفی 
درتداوم حرکت های مردمی جریان مقاومت دانست و 
یادآور شد: مردم فلسطین حاضر به دست کشیدن از 
وطن و سرزمین خود نیستند و امروز طرفداران منطق 
دموکراسی در آزمون حمایت از این خواست عمومی در 

برابر اشغالگران قرار دارند.
وی به موفقیت های مستمر جریان های اصیل مردمی 
در مبارزه با گروه های تروریستی مورد حمایت آمریکا، 
رژیم صهیونیستی و عربستان در کشورهای عراق، سوریه 
و یمن اشاره کرد و افزود: امروز جریان مقاومت بیش از 
هر زمان دیگری موفقیت خود در برابر نظام سلطه را به 
رخ می کشد و بدون شک این روند تحقق ارمان مردم 

فلسطین را تسریع خواهد کرد.

* ایران از حمامیان واقعی آرمان فلسطین است
دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین نیز در این 
دیدار با بیان این که جمهوری اسلامی ایران از حامیان 
واقعی آرمان فلسطین است، گزارشی از برگزاری انتخابات 

جنبش جهاد اسلامی ارایه کرد. 
زیاد النخاله تصریح کرد: مقاومت در مقایسه با گذشته 
از ظرفیت و توانمندی بالایی در برابر متجاوزین برخوردار 
شده است، حاصل این توانمندی ها در راهپیمایی های 
بازگشت و شکست تهاجم اخیر رژیم صهیونیستی جلوه 
انتخابات زودهنگام در سرزمینهای  اعلام  گر شد که 

اشغالی از ثمرات آن است. 
این فعال فلسطینی همچنین ضمن یادآوری تلاش 
هایی که از سوی برخی از کشورهای عربی و غربی برای 
شکستن مقاومت صورت می گیرد، گفت: مردم فلسطین 
مصمم تر از گذشته تا پیروزی کامل به راه پرافتخار خود 

ادامه خواهند داد.

علی شمخانی:

ملت های منطقه مانع از تحقق »معامله قرن« می شوند

گفت:  ملت  اتحاد  حزب  قائم مقام 
اشتباه روحانی این بود که پس از اتفاقات 
دی ماه سال گذشته ارتباط خود را با 
مردم قطع کرد. دولت روحانی با کدام 
نظرخواهی مبلغ ۳۰ هزار میلیارد تومان 
را به بدهکاران موسسات مالی و اعتباری 

پرداخت کرد؟
آذر منصوری در نشست بررسی ابعاد 
سیاسی و اجتماعی اعتراضات دی ماه 
۹6  که به همت حزب اتحاد ملت ایران 
اصل  کرد:  اظهار  شد،  برگزار  اسلامی 
بیست و هفتم قانون اساسی به مردم 
حق اعتراض مسالمت آمیز را داده است. 
ما از ظرفیت این اصل استفاده نکرده ایم.

ابراز عقیده کرد: سال گذشته  وی 
شرایطی مهیا شد تا مخالفان دولت در 
که  دهند  شکل  اعتراض هایی  مشهد 
همان اعتراض موجب گسترش آن در 

6۰ شهر کشور شد.
منصوری افزود: ارزیابی وزارت کشور از 
اعتراض های هفتم دی ماه نشان می دهد 
و  فرودست  از طبقات  آنها  بیشتر  که 
کم سواد جامعه بوده اند. همین امر باعث 
شد که جنس اعتراض ها، سازماندهی و 

گستره آنها متفاوت از اتفاقات سال ۸۸ 
باشد.

قائم مقام حزب اتحاد ملت به دوقطبی 
ایجاد شده توسط نامزدهای انتخابات 
ریاست جمهوری سال ۹6 اشاره کرد 
و گفت: فضای دوقطبی نباید پس از 
انتخابات ادامه می یافت. رئیس جمهوری 
می بایست از ظرفیت رای ۲۴ میلیونی 
خود استفاده کند، نه اینکه مجبور شود 
مراتب  به  که  دهد  تشکیل  کابینه ای 

ضعیف تر از کابینه اولش باشد.
اعتراض های  کرد:  خاطرنشان  وی 
سال گذشته مشهد علیه دولت، از اواخر 
آذرماه و از بازار آغاز شد و بنا بود اتفاقاتی 
برای دولت روحانی به وجود آورند اما این 
اعتراض ها به سمتی رفت که از صدر تا 

ذیل را در برگرفت.
که  وضعیتی  به  اشاره  با  منصوری 
موسسات مالی و اعتباری برای دولت 
تدبیر و امید به وجود آوردند، خاطرنشان 
کرد: اشتباه روحانی این بود که پس از 
این اتفاقات ارتباط با مردم را قطع کرد. 
دولت روحانی با کدام نظرخواهی مبلغ 
۳۰ هزار میلیارد تومان را به بدهکاران 

موسسات مالی و اعتباری پرداخت کرد؟
این فعال سیاسی افزود: این حجم 
نقدینگی، اقتصاد ایران را دچار بیماری 
مزمن کرد. روحانی امتیازهایی را داد که 

در ازای آن چیزی نگرفت.
ایران  اقتصاد  کرد:  عقیده  ابراز  وی 
مانند آتش زیر خاکستر زمینه اعتراض ها 
اقتصاد  می کند.  فراهم  ایران  در  را 
غیرمولد، رانتی و ضد توسعه نتوانست از 
فرصت برجام استفاده کند. نهادهایی که 
براساس قانون نباید در اقتصاد دخالت 
کنند در اقتصاد غیرشفاف و غیرپاسخگو 
می شوند. سرمایه گذاران  جلب  مانع 

قائم مقام حزب اتحاد ملت سپس تصریح 
وجود  کشور  اقتصاد  در  بیماری  کرد: 
دارد که نمی گذارد سرمایه عظیم نفت 
هم افزایی لازم برای جامعه داشته باشد. 
ما از این وضعیت رها نخواهیم شد مگر 
اینکه سهم دولت از اقتصاد کمتر شده و 

این اقتصاد شفاف و پاسخگو باشد.
منصوری همچنین گفت: مردم در 
دو دوره به دولت روحانی رای دادند ولی 
در عمل، دولت موازی هم وجود دارد که 
گاهی اوقات زور و اختیاراتش از دولت 

رسمی بیشتر است. همین امر باعث عدم 
انسجام مدیریتی کشور شده است.

ملی  رسانه  سهم  کرد:  اظهار  وی 
افزوده  درصد  چند  امسال  بودجه  از 
شده است؟ این رسانه تا چه حد ملی 
عمل می کند؟ یکسویه نگری این رسانه 
ظرفیتی را ایجاد کرده است که مردم 
قهر کنند و تحت تاثیر رسانه های دیگر 
و شبکه های اجتماعی قرار گیرند. اگر 
این رسانه در چهار دهه گذشته وظیفه 
تعریف شده خود را درست ایفا می کرد 
با بحران بی اعتمادی و خطر تک صدایی 
مواجه نبودیم.منصوری با اشاره به اینکه 
قوه قضائیه باید استقلال خود را حفظ 
کند و نظارت پذیر و پاسخگو باشد، گفت: 
و  عادلانه  دادرسی  با  بی اعتمادی  این 

عملکرد این قوه قابل بازگشت است.
وی در ادامه تاکید کرد: نگاه ما برای 
حل مسائل کشور به داخل است. باید 
شکل  ملی  گفت وگوی  کنیم  تلاش 
بگیرد و تا برای مجموعه مشکلات کشور 
به دریافت مشترکی نرسیم نمی توانیم 
رهیافت  به  مشکلات  این  حل  برای 

مشترکی دست پیدا کنیم.

آذرمنصوری: 

اشتباه روحانی قطع ارتباط با مردم بود

مهدی تهرانی

رییس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: خروج آمریکا از 
سوریه در کنار حجم بالایی از نیروهای این کشور در منطقه 

اقدام چشمگیری نیست.
سردار سرلشگر محمد باقری صبح یکشنبه در نهمین 
همایش مالک اشتر که در ستاد کل نیروهای مسلح برگزار 
شد گفت: سوریه بعنوان نمادی از تلاش دشمن برای ناامن 

کردن منطقه جلوی چشم ماست. 
وی افزود: آن ها با ایجاد تروریست های تکفیری و 
گروه هایی همچون داعش که برخاسته از سرویس های 
جاسوسی غرب است، به جان حکومت قانونی سوریه افتادند 

و در کنار حمایت بی دریغ از تروریست ها، حتی در زمان 
محاصره با کمک بالگردهای خود آنها را فراری می دادند و 

یا کمک های لجستیک را در اختیارشان قرار می دادند. 
رییس ستاد نیروهای مسلح خاطرنشان کرد: بدون اجازه 
از مردم و دولت سوریه بخشی از آن کشور را مورد تصرف 

قرار دادند و پایگاه ایجاد کردند. 
را  ها، سوریه  آمریکایی  اینکه  بیان  با  باقری  سردار 
تهدید به تجزیه و مردم آن کشور را بمباران کردند، گفت: 
صهیونیست ها را برای هدف قرار دادن سوریه و کشورهای 
عربی و منطقه را برای حمایت از تروریست ها تحریک 

کردند و این حمایت ها در اوج خود اتفاق افتاد.
سرلشگر باقری افزود: آنها هر کاری برای شکست یک 
دولت قانونی لازم بود به بهانه مبارزه با رژیم صهیونیستی و 
دوستی با ایران انجام دادند و اکنون خفت بار اعلام خروج 
از سوریه می کنند.وی تاکید کرد: خروج نیروهای آمریکایی 
از سوریه در کنار حجم بالای نیروهای این کشور در منطقه 
موضوع چشمگیری نیست.رییس ستاد کل نیروهای مسلح 
اظهار داشت: امروز ما دیدیدم که وعده الهی و وعده رهبر 
معظم انقلاب مبنی بر اینکه آمریکا باید منطقه را ترک کند 

اینگونه محقق می شود.

سردار باقری: 

خروج آمریکا از سوریه اقدام چشمگیری نیست

رضا نصری
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اقتصادی

امیدسلیمیبنی

 برای اولین بار درایران، دولت تمام عملکرد خود در بخش های مختلف دفاعی، نظامی، 
امنیتی، آموزشی، بهداشتی، فرهنگی، علمی، مذهبی، اجتماعی، اقتصادی، مدیریتی 
و هرآنچه مربوط به دولت است را در لایحه بودجه سال ۱۳۹۸ در معرض قضات مردم 
گذاشت. لایحه ای با ۱۵۰۰ صفحه جدول و نمودار و ارقام و اعداد که نشان می دهد هر 

یک از اجزای کشور که از بودجه عمومی ارتزاق می کند، برای چه چیزی پول می گیرد.
دولت دوم روحانی در دومین سال ارائه بودجه سنواتی، به آنچه قول داده بود، عملکرد و 
بودجه سنواتی کشور را بر اساس عملکرد و سنجه های قابل شمارش ومقایسه در اختیار 

مجلس قرار داد.
درست همزمان با سخنرانی حسن روحانی در مجلس هنگام تقدیم لایحه بودجه سال 
آینده، فایل های مفصل لایحه بودجه و ۴ پیوست آن در اختیار مردم قرارگرفت تا همه بدانند 
اجزای سازمانی حاکمیت در بخش های مختلف و قوای سه گانه، چقدر عملکرد سالانه 

دارند و هر یک از اجزای عملکردی آنها چقدر برای کشور، هزینه دربردارد.
*مختصات بودجه ۹۸: شفافیت، انقباض

نگاه کلی دارای دو مشخصه بسیار مهم دانست،  از  توان  را می  بودجه سال ۱۳۹۸ 
مشخصه اول آن، شفافیت در عملکردهاست. شفافیت در بودجه نویسی یعنی همه اجزای 
عملکرد دولت به عنوان کارویژه ها و وظایف حاکمیتی، تصدی گری و حتی نظارتی به عدد 
و رقم آمده است و به ازای هر واحد خدمت، هزینه انجام کار یاقیمت نظام جبران خدمت 
آن، مشخص شده و برای اولین بار در کشور می توان گفت بودجه دولتی معنی واقعی یافته 

است.
از این منظر، انقلاب بسیار مهمی در بودجه نویسی کشور رخ داده است. برعکس روش 

دولت سابق در بودجه نویسی در دوران تصدی محمود احمدی نژاد که باحذف سازمان 
برنامه و بودجه کشور، بودجه سنواتی در قالب جزوه کم برگی تقدیم مجلس شد و همه چیز 
با سیستم حسینقلی خانی، اداره شد، امسال بودجه جزیی ترین عملکرد مالی دولت را به 
تفکیک مشخص کرده و در قالب اسناد غیرقابل تخدیش، منتشر کرده است، گویی دولت 
تمام عملکرد سلول سلول خود را درمعرض دیدگاه مردم قرار داده تا کسی نتواند خارج از 

این چهارچوب و قاعده ازبودجه عمومی کشور، ریالی دریافت کند.
پای بندی دولت به شفافیت که از آن به عنوان اصلی ترین گزاره حکمرانی مطلوب 
ودموکراسی یاد می شود، باعث شده تا در بودجه سال ۹۸، هر دستگاه، سازمان، وزارتخانه 
و نهادی که تقاضای دریافت بودجه دارد یا اعلام می کند با کسری بودجه مواجه شده، 
دلیل توجیهی کسر بودجه یا درخواست اضافه بودجه را مطرح کند. به این صورت نگرانی 
دولت برای آنچه اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور »گوشت قربانی شدن« 
بودجه عنوان کرده بود، کاهش می یابد چون دیگرکسی نمی تواند بدون دلایل کارشناسی 

و توجیهی، در ردیف های بودجه تغییریایجاد کند.
مختصه دیگر بودجه، »انقباضی بودن« آن است که به این ترتیب بودجه در برخی از امور 

به شدت کاهش یافته است. 
 همچنین افزایش هزینه هایی که در بخش انرژی باید از سوی مصرف کنندگان پرداخت 
شود، از دیگر مشخصات بودجه است. به طور مثال افزایش ۲۰ درصدی درآمدهای حاصل 
از فروش نفت گاز )گازوئیل( در بودجه سال ۹۸ پیش بینی شده است که در نتیجه آن، 
حدود ۱۸۰۰ میلیارد تومان به درآمدهای حاصل از فروش حامل های انرژی افزوده خواهد 

شد.
*قوهمجریه،شفافیتدرعملکردوهزینه

بخش عمده ای از بودجه کشور متعلق به قوه مجریه است که در این بخش، انقلاب بودجه 

ای روشن می سازد چقدر عملکرد دولت در قسمت های مختلف در طی سال آینده پیش 
بینی شده است و هر یک از اقدامات دولت چقدر هزینه بر خزانه کشورتحمیل می کند.

به عنوان مثال تاکنون کمتر درباره عملکردهای جزئی در سازمان های بزرگی مانندسازمان 
برنامه و بودجه یا سازمان میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، گزارش مفصل و 
مشروحی داده شده است و در آن گزارش مشخص شده که هرخدمت یا عملکرد در این 
سازمان، چقدر هزینه دربر دارد، ولی بودجه نویسی سال ۹۸ در ۷ صفحه روشن کرده است 
مثلا عملکرد جزئی کارشناسان، کارمندان و مسئولان سازمان برنامه و بودجه چیست یا 
در سازمان میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، چه اتفاقی می افتد و هر یک از 
اتفاقاتی که دولت درمقام سیاستگذاری، تصدی گری یا نظارت در این سازمان انجام می 

دهد، چقدرهزینه برای خزانه کشور دارد.
وزارتخانه ها هم مانند تمام دستگاه های دیگر کشور، شفاف شده اند. آنقدرشفاف که 
می توان گفت عملکرد وزارتخانه های بسیار مهم و استراتژیکی مانندوزارت کشور، وزارت 
اطلاعات یا وزارت امور خارجه چیست و چقدر هزینه برای هربخش از عملکرد این وزارتخانه 

ها در نظر گرفته شده است.
البته باید این را هم در نظر گرفت به مقتضای مصلحت کشور، برخی از جزییات دفاعی 
و امنیتی در ردیف های بودجه مشخص نشده است ولی ارقام هزینه های مربوط به همین 
نهادها نیز به روشنی مشخص شده است. مثلا هزینه به روزرسانی تجهیزات ارتش جمهوری 
اسلامی ایران چقدر است یا در نیروی انتظامی به خاطر جبران اشتباهات ناشی از ماموریت 

های خاص این نهاد، چقدر بودجه برای جبران خسارات در نظر گرفته شده است.
درکنار شفاف سازی در وزارتخانه ها و نهادهای بزرگ، شفاف سازی در بخش های دیگری 
هم که کمتر از آن اطلاع وجود داشت دیده می شود، مثلا در یکی ازردیف های ذیل عملکرد 
نهادهای مذهبی در کشور مشخص شده است برای بیمه مداحان، در سال ۹۸، پیش بینی 
شده است یک هزار و ۸۰۴ مداح بیمه می شوند وبه ازای بیمه هر فرد، یک میلیون و ۹۴۰ 
هزار و ۱۰۰ تومان در نظر گرفته شده و درنهایت ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان، بیمه کردن 

مداحان در کشور برای دولت هزینه در برداشته است.
یا در ردیف ۱۸۰۵۰۱۰۰۲۷ مربوط به تعیین اوقات شرعی از طرف موسسه ژئوفیزیک 
دانشگاه تهران، عنوان شده است برای هر روز، هزینه ای برابر با یک میلیون و ۱۹۰ هزار و 
۱۰۰ تومان در نظر گرفته شده است. یعنی اگر اوقات شرعی هر روز را شامل اذان صبح، 
اذان ظهر، اذان مغرب و نیمه شب شرعی در نظر بگیریم، تعیین هر کدام از این اوقات در 

هر روز، حدود ۳۰۰ هزار تومان هزینه دارد.
واژه  هر  بررسی  هزینه  به  می توان  توجه  جالب  ای  بودجه  های  ردیف  در  همچنین 
درفرهنگستان زبان فارسی اشاره کرد. طبق پیش بینی بودجه سال ۹۸، در سال آینده قرار 
است روی ۲۹۰۰ واژه فارسی در فرهنگستان زبان فارسی کار شود که هزینه گزینش هر واژه 

یک میلیون و ۶۴۸ هزار و ۲۰۰ تومان در نظر گرفته شده است.
هزینه های مربوط به خدمات عمومی تنها درباره قوه مجریه، شفاف نشده است بلکه 

هزینه های مربوط به سایر قوا هم به وضوح در لایحه بودجه منعکس شدهاست.
به طور مثال مسئله حاکمیتی »حل اختلاف بین مجلس و شورای نگهبان« که بر اساس 
قانون اساسی بر عهده مجمع تشخیص مصلحت نظام گذاشته شده است، در سال آینده 
به اندازه ۱۰ اختلاف در نظر گرفته شده است که هزینه حل هر یک از این اختلافات به 
اندازه ۴۱۵ میلیون تومان در نظر گرفته شده است یا بودجه شورای نگهبان برای اظهارنظر 
درباره انطباق یا عدم انطباق ۳۹۰ مصوبه پیش بینی شده مجلس با شرع و قانون اساسی 
در سال آینده، بیش از ۳۲ میلیارد و ۷۱۰ میلیون تومان در نظر گرفته شده است که به ازای 

هر مصوبه بیش از ۸۳ میلیون و ۸۷۴ هزار تومان شده است.  
به این ترتیب وقتی با این جزییات می توان درباره هر ردیف بودجه گفت و گو کرد، به نظر 

می رسد که صحبت از انقلاب در شفافیت بودجه ای، اغراق نیست.

بودجه نویسی و برافتادن پرده های ابهام در خرج و دخل مملکت

قائممقاموزیرراهوشهرسازی:بودجه ۹۸ چه تفاوتی با سال های گذشته دارد؟

پروندهمسکنمهردرسال98بستهمیشود
قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در مسکن مهر گفت: طبق قولی که به رییس جمهوری 

داده ایم، پرونده مسکن مهر تا شهریور سال ۹۸ بسته خواهد شد.
احمد اصغری مهرآبادی روز یکشنبه در نشست شورای مسکن استان قزوین افزود: در 
برگزاری جشن پایان کار مسکن مهر منتظر اتمام واحدهای مشکل دار و بحرانی نمی مانیم 
چون نمی توان اقدامات بزرگ انجام شده در مسکن مهر را معطل چند واحد مشکل دار 

و نیمه تمام گذاشت. 
وی اضافه کرد: برای رسیدگی سریعتر به پرونده های مشکل دار مسکن مهر در دستگاه 
قضایی به پیشنهاد ما شعبه ویژه در این زمینه تشکیل و دستور آن به تمامی محاکم قضایی 

توسط رییس کل قوه قضاییه ابلاغ شد. 
قائم مقام وزیر و راه شهرسازی در امور مسکن مهر اضافه کرد: مسکن مهر در کشور طرح 
بسیار بزرگ و عظیمی است و باید با کمک همه دستگاه های متولی و مرتبط برای رفع 

مشکلات این پروژه اقدام شود. 
وی با بیان اینکه دولت به تنهایی قادر به حل همه مشکلات این طرح نخواهد بود، افزود: 
طبق نظر وزیر راه و شهرسازی باید تفاهم نامه ای با استانداران تهیه شود تا تعهدات وزارت 
راه و شهرسازی و استانداران برای اتمام هرچه سریعتر مسکن مهر در کشور مشخص شود. 
مهرآبادی با اشاره به پیشنهاد راه اندازی کمیته ای ویژه برای بررسی مشکلات مسکن 
مهر، افزود: این کارگروه باید با کار کارشناسی، درست و دقیق برآوردهای کارشناسی خود 
را در شورای مسکن استان تصویب کند تا مشکلات این بخش هرچه سریعتر مرتفع شود. 
وی با بیان اینکه ما آماده حل مشکلات مسکن مهر هستیم، افزود: بسیاری از مشکلات 
این طرح به استان ها باز می گردد که باید با طرح در کمیته ای ویژه برای حل آنها اقدام 
شود.  مهرآبادی با اشاره به تقدیم لایحه بودجه سال ۹۸ به مجلس شورای اسلامی، افزود: 
موارد بسیار خوبی از قبیل تامین منابع برای بانک های طرف قرارداد این طرح و همچنین 
تامین منابع مالی بانک مسکن، تامین قیر در لایحه آمده است که در صورت تصویب کمک 

زیادی به طرح مسکن مهر خواهد کرد. 
وی اضافه کرد: استان قزوین در طرح مسکن مهر بسیار منظم و هماهنگ با وزارت راه و 
شهرسازی کار کرده است و نمی توان انتظار داشت در طرحی با این وسعت هیچ عیب و 

ایرادی وجود نداشته باشد و باید به تدریج برای رفع مشکلات آنها اقدام کرد. 
این مسئول افزود: در استان قزوین ۱۲ تعاونی مسکن مهر با ۲ هزار واحد دارای مشکلات 
قضایی و اداری هستند که باید با کمک دستگاه های اجرایی و قضایی هرچه سریعتر برای 

رفع مشکلات آنها اقدام شود. 
وی همچنین گفت: ۴۵ هزار واحد مسکن مهر استان قزوین از ۵۰ هزار واحد تحویل 
داده شده است و برخی نواقص این واحدها باید با تشکیل کارگروهی ویژه مورد بررسی 

قرار گرفته و مرتفع شوند. 
 

رئیسمرکزملیفرشایرانمطرحکرد

تهاترفرشدرقبالوارداتکالابرای
حفظبازارهایصادراتی

رئیس مرکز ملی فرش ایران می گوید: برای حفظ بازارهای صادراتی فرش دستباف، 
سازوکار تهاتر طراحی شده است.

»فرشته دستپاک« مبادلات بانکی را از موانع صادرات فرش بیان کرد و گفت: در سازوکار 
طراحی شده برای تهاتر فرش با کالاهای وارداتی، کشورهای صادرکننده کالا به ایران به 

جای دریافت ارز، از ایران فرش خریداری می کنند.
وی ادامه داد: کشورهایی همانند چین که طبقه ثروتمند جدیدی در آن ایجاد شده 
است، به طور بالقوه می تواند مشتری فرش دستبافت ایران باشند و وارد سازوکار تهاتر 

فرش شوند.
رئیس مرکز ملی فرش ایران در مورد تحریم های آمریکا علیه ایران و توقف صادرات فرش 
به این کشور گفت: با توجه به اینکه بازار آمریکا همواره مقصد ۳۰ درصد از فرش دستباف 
ایران بوده، با کمک سازمان های مردم نهاد )NGO( درصددیم فرش را از تحریم ها خارج 
کنیم. دستپاک درباره نتیجه بخش بودن تلاش سازمان های مردم نهاد نیز اظهارداشت: 
این سازمان ها خواسته های مردم را از سازمان ملل مطالبه می کنند؛ ضمن اینکه اکنون 

گروه هایی در آمریکا خواهان معافیت فرش ایران از تحریم ها هستند.
رئیس مرکز ملی فرش ایران افزود: با همکاری »لعیا جنیدی« معاون حقوقی رئیس 
جمهوری که ریاست کارگروه حقوقی مقابله با تحریم را برعهده دارد، به دنبال خارج کردن 

فرش از فهرست تحریم های یکجانبه آمریکا هستیم.
وی تاکید کرد: فرش دستباف مانند »سینما« که هیچگاه در فهرست تحریم ها قرار نمی 

گیرد، یک هنر مردمی است و کشوری حق ندارد آن را تحریم کند.
گفتنی است، پارسال پنج هزار و ۴۰۰ تُن فرش دستباف به ارزش ۴۲۵ میلیون دلار صادر 

شد.
آمریکا بزرگترین بازار فرش دستباف ایران است؛ پارسال ۱۲۶ میلیون دلار فرش به این 
کشور صادر شد اما با اعمال تحریم ها، این عدد در ماه های آینده به صفر می رسد.بعد 
از آمریکا، کشورهای آلمان، لبنان، انگلیس و ژاپن مهمترین بازارهای صادراتی فرش 
دستباف ایران هستند؛ آلمان با واردات ۵۷.۵ میلیون دلار فرش ایرانی در سال گذشته 

۱۳.۶ درصد از بازار فرش ایران را به خود اختصاص داد.

زورمرغدارانبهاتحادفروشندگانچربید

مرغخیالارزانیندارد
با وجود آنکه اعضای اتحادیه فروشندگان 
پرنده و ماهی تصمیم به خرید مرغ زنده به 
قیمت ۸۷۰۰ تومان گرفته بودند اما قیمت 
این حیوان زنده کمتر از ۹۵۰۰ تومان از 

سوی مرغداران اعلام نشده است.
افزایش  دلیل  به  اخیر  وقت  چند  در 
قیمت خوراک دام و هزینه های نگهداری 
محصول  این  شده  تمام  قیمت  مرغ، 
خوراکی که با کاهش قدرت خرید اقشار 
محصولات  معدود  جزو  جامعه  مختلف 
پروتئینی سفره ایرانی ها قرار گرفته، روند 
صعودی قابل ملاحظه ای به خود گرفته 
و حتی طرح های دولتی برای عرضه مرغ 
منجمد تأثیر چندانی در بازار نداشته است 

و به نظر می رسد صنف فروشندگان خود دست به کار شده اند.
روزشنبه  رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی به اعضای خود سفارش کرده که 
مرغ زنده را بیش از کیلویی ۸۷۰۰ تومان خریداری نکنند اما طبق شنیده ها، مرغداران و 
پرورش دهندگان مرغ هیچ توجهی به این اقدام فروشندگان سطح شهر نکرده و هر کیلو 

مرغ زنده را به نرخ بیش از ۹ هزار تومان عرضه کرده اند.
در این رابطه مهدی یوسف خانی - رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی - به ایسنا 
گفت: به اعضای اتحادیه برای کنترل قیمت و شناسایی افراد گران فروش پیشنهاد شد تا 
هر کیلوگرم مرغ زنده را به قیمت بیش از ۸۷۰۰ تومان خریداری نکنند اما این موضوع به 
دلیل عدم همراهی پرورش دهندگان مرغ اجرایی نشد و هر کیلو مرغ زنده شب گذشته به 

قیمت ۹۵۰۰ تومان درب مرغداری عرضه شد.
وی ادامه داد: مرغ زنده که به قیمت ۹۵۰۰ تومان خریداری شده با سود بسیار اندک 
کشتارگاه و شرکت های پخش با قیمت کیلویی ۱۳ هزار و ۴۰۰ تومان در اختیار فروشندگان 
سطح شهر قرار گرفته و با تعیین سود یک هزار تومانی به قیمت ۱۴ هزار و ۴۰۰ تومان به 

مصرف کننده نهایی عرضه شده است.
یوسف خانی در پاسخ به این سؤال که اگر قیمت مرغ زنده ۸۷۰۰ تومان تعیین شود، 
قیمت نهایی گوشت مرغ برای مصرف کننده کیلویی چقدر خواهد بود، گفت: اگر هر کیلو 
مرغ زنده به قیمت ۸۷۰۰ تومان خریداری شود، قیمت مرغ تازه گرم برای مصرف کننده 
۱۳ هزار و ۴۰۰ تومان خواهد بود. رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی تأکید کرد: اگر 
فروشندگان از خرید مرغ زنده امتناع کنند بازار با کمبود در عرضه مواجه خواهد شد و این 

موضوع گرانی بیشتری را به بازار مرغ تزریق خواهد کرد.

وزیرصنعت:

تولیدخودروروبهافزایشاست
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که خودروساز داخلی جلوی ۱۵ میلیارد دلار 

واردات را گرفته، میزان تولید خودرو را رو به افزایش دانست.
مهرداد لاهوتی سخنگوی فراکسیون مستقلین مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با ایسنا، با اشاره به حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت در نشست فراکسیون مستقلین 
مجلس اظهار کرد: آقای رحمانی در این نشست گفت که با توجه به سیر نزولی قبلی در 

زمینه تولید خودرو در حال حاضر تولید خودرو رو به افزایش است.
وی افزود: به گفته ایشان یک میلیون خودرو به ارزش ۱۵ هزار میلیارد تومان پیش فروش 
شده بود که طبق آخرین تصمیم قرار شد ۸۰ درصد تولید برای پیش فروش های قبلی 

اختصاص یابد و ۲۰ درصد به فروش های جدید اختصاص داده شود.
سخنگوی فراکسیون مستقلین مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: آقای وزیر 
همچنین گفت که خودروسازهای داخلی علی رغم مشکلات بسیار در مجموع توانسته اند 

جلوی ۱۵ میلیارد دلار واردات را با شرایط فعلی ارزی بگیرند.
لاهوتی با اشاره به واردات چهار میلیارد دلار قطعات خودرو یادآور شد: آقای وزیر در 
خصوص استفاده از تبصره ۱۸ قانون بودجه درباره ارائه تسهیلات به تولیدکنندگان نیز 
گفتند که بنا دارند از تسهیلات بیشتر برای تقویت خودروسازان استفاده کنند تا تحولی 

در این زمینه ایجاد شود.

و  علم  دانشگاه  در  مهندسی خودرو  گروه  علمی  عضو هیات 
صنعت، نیروی مازاد و نبود بهره وری را از عمده ترین مشکلات 
صنعت خودرو کشور برشمرد و گفت: دولتمردان باید با شجاعت و 
نگاه بلندمدت به مسائل از شرایط کنونی »جنگ اقتصادی« برای 

توسعه خودروسازی و ارتقای فناوری در این بخش استفاده کنند.
»امیرحسن کاکایی افزود: منابع انسانی نزدیک به هفت تا ۱۴ 
درصد هزینه های صنعت خودرو را تشکیل می دهد، اما راهکار 

کاهش آن، ارتقای بهره وری و بهبود آن زمانبر است.
وی بیان داشت: ارتقای بهره وری با سرمایه گذاری در خطوط 
مستهلک شده تولید امکانپذیر است، اما به اذعان خودروسازان 
دستکم نیمی از نیروها در این صنعت اضافه اند که اصلاح این 

وضعیت نیازمند برنامه زمان بندی است.
کاکایی ادامه داد: »حتی مشاهده رفتار خودروسازان خصوصی 
کشور نیز حاکی است نظام دولتی اجازه کاهش نیروها در کوتاه 
مدت را نمی دهد و با این اوصاف ارتقای بهره وری بین ۲ تا چهار 

سال زمانبر است.«
*تعییناولویتدرشرایطجنگاقتصادی

به گفته وی، مباحثی همچون انحصار و رقابت یا نبود شفافیت 
های لازم در صنعت خودرو باید سالها پیش حل می شد و این 
مسائل در وضعیت کنونی که با یک جنگ تمام عیار اقتصادی 

مواجه ایم، نمی تواند اولویت نخست باشد.
این کارشناس صنعت خودرو اضافه کرد: شاید مهمترین اقدام در 
این شرایط تعدیل قیمتی خودروها و اعلام هرچه سریعتر آن باشد، 

زیرا قیمت نهاده های تولید بین ۲ تا سه برابر رشد داشته است.
وی اظهار داشت: این رشد قیمتی که همه ارکان نظارتی کشور 
نیز آن را تایید می کنند اثر معنی داری بر قیمت تمام شده خودروها 

داشت.
کاکایی ادامه داد: افزایش زیان انباشته خودروسازان )که پیش 
بینی می شود با روند موجود تا پایان سال به حدود ۲۰ هزار میلیارد 
تومان برسد(، فشار بر خریداران واقعی را به دنبال داشته و در این 

میان فقط واسطه ها و دلالان سود بردند.
وی تاکید کرد: در این شرایط باید قیمت ها تعدیل شود تا حاشیه 
سود منطقی شده و با مشخص شدن تقاضاهای واقعی و کنار 

کشیدن دلالان، بازار بتدریج به تعادل برسد.
وی گفت: در این وضعیت باید برای تامین سرمایه های لازم 
بخش فناوری و خطوط جدید تولید، به اصلاح و تقویت ارتباطات 
زمانبری  و  این صورت هزینه ها  اقدام کرد؛ در غیر  الملل  بین 

بیشتری در پی خواهد داشت.
کارشناس صنعت خودرو به برخی اقدام های دولت و مجلس 
در ساخت و راه اندازی واحدهای خودروسازی یا قطعه سازی در 
شهرها و روستاها انتقاد کرد و گفت: این روندها، کاهش بهره وری 

در این صنعت را به دنبال داشته است.
وی تاکید کرد: مجلس باید در کنار دولت با تحلیل هزینه- فایده، 

آنچه به نفع کلان اقتصاد کشور است را شناسایی کند.
چهارم دی ماه امسال وزیر صنعت،  معدن و تجارت در نشستی 
اقتصادی گفت: اصلاح صنعت خودروسازی ۲ سال  با فعالان 
زمان می خواهد، اما اکنون این حوزه باید در مدار اصلی تولید قرار 

بگیرد.
»رضا رحمانی« اظهار داشت: برنامه ما افزایش تولید است زیرا 

ارتباط مستقیم با تولید دارد. اگر طبق برنامه بتوانیم تولید را افزایش 
دهیم، عرضه زیاد شده و پاسخگوی تقاضا خواهد بود تا قیمت 

پایین بیاید.
*انتقادبهاعطاییارانهدرخریدخودرو

کاکایی در ادامه در پاسخ به شایعه های مطرح شده در فضای 
خریداران  به  دولت  سوی  از  یارانه  اعطای  بر  مبنی  مجازی 
خودروهای پرتیراژ همچون پراید و پژو ۴۰۵، تاکید کرد: »مخالف 
پرداخت این قبیل یارانه ها هستم«، زیرا در درازمدت به ضرر مردم 

بوده و به نبود تعادل دامن می زند.
وی گفت: یارانه ها باید در چرخ صنعت و اقتصاد درگیر شود که در 

این صورت ارتقای درآمد جامعه را به دبال خواهد داشت.
این استاد دانشگاه افزود: اعطای یارانه های موردی که به معنای 
رانت است، در درازمدت به کاهش بهره وری و نزول کیفیت خودرو 
خواهد انجامید و کارکرد ضعیف چنین سیاستی را در گذشته در 

تاکسیرانی و اتوبوسرانی شاهد بودیم.
وی پیشنهاد کرد که به جای یارانه، وام کم بهره یا بلندمدت به 

مشتریان خودرو پرداخت تا یارانه نیز در مسیر تجارت و صنعت به 
تحرک وا داشته شود. عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو 
در دانشگاه علم و صنعت تاکید کرد: دولت باید بررسی کند که 
چرا در ۳۰ سال گذشته هیچ کس در زمینه داخلی سازی رایانه 
خودرو )یی.سی.یو( قدم برنداشته است و سپس به اعطای یارانه 

و مکانیسم های تشویقی در این بخش بپردازد.
*وارداتخودرودرشرایطکنونیخیانتبهملتاست

وی درباره اظهارات مطرح شده از سوی بخش خصوصی وارد 
کننده خودرو درباره لزوم واردات خودروهای ۱۰ تا ۱۵ هزار دلاری 
باهدف تعدیل قیمت ها و کاهش انحصار خودروسازان، گفت: 
در شرایط کنونی جنگ اقتصادی، هرگونه واردات خودرو خیانت 
به ملت است؛ به جای چنین سیاست هایی بهتر است به دنبال 

توسعه فناوری ها و زیرساخت ها در صنعت خودرو باشیم.
کاکایی ادامه داد: باید از خودروسازان خصوصی کشور پرسید 

چه عاملی سبب شده تا به دنبال تولید خودروی ارزان نروند؟
وی یادآور شد: در کشور ۳۵ خودروساز وجود دارد که ۲ مورد آنها 
خصولتی و ۲ مورد دیگر بزرگ هستند؛ به جای توجه به واردات، 
باید مشکل تولید و رقابت در بازار داخل را حل کنیم که در این 

صورت قطب سوم خودروسازی خود به خود پدیدار می شود.
*مشارکتصنایعنظامیباخودروسازان

این کارشناس صنعت خودرو در ادامه به شایعات حضور صنایع 
نظامی در بخش خودرو اشاره کرد و گفت: در همه جای جهان 
در  این بخش  آغاز می شود؛  نظامی  از بخش  پیشرفته  صنایع 
کشورمان نیز پیشروست. وی افزود: شرایط کنونی تحریم فرصت 
مغتنمی برای ایجاد ارتباط معنی دار بین بخش نظامی و صنعت 
خودروسازی برای تامین فناوری های کلیدی مورد نیاز این صنعت 
است. »بخش نظامی باید با یک مکانیسم شفاف، فناوری را در 
اختیار صنعت قرار داده و پول خود را دریافت کند؛ در حقیقت، 
ارتباط نظامیان با خودروسازی برای اعتلای تجاری سازی این 
صنعت مورد تایید است.« به گزارش ایرنا، هفته گذشته شایعه شد 
با خروج رنو از صنعت خودروی ایران، شرکت سایپا  به دنبال عقد 
قرارداد با وزارت دفاع برای تولید ۱۰ هزار رایانه خودرو)یی.سی. یو( 

موتور است. 

عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و صنعت :

نیرویمازادونبودبهرهوری،مشکلعمدهخودروسازیاست

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهای
فاقدسندرسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۱۷۳۰ هیات اول  / دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم زهرا جلالی فراهانی فرزند 
غلامرضا بشماره شناسنامه ۳۰۴ صادره از تهران در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۵۲۶/۳۰ مترمربع پلاک 
۱۴۸۷ و ۱۷۷۰ فرعی از ۹ اصلی واقع در ماهدشت خریداری از مالکین رسمی آقایان علی مظفری ، یوسف صادقی ، عباسعلی رحیمی 
محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . م/۹۷/۳۰۰۹۲/ف 
تاریخانتشارنوبتاول:97/10/10
تاریخانتشارنوبتدوم:97/10/25
ایرجفهیمی–رییسثبتاسنادواملاک

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهای
فاقدسندرسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد رسمی 
برابر رای شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰۱۸۵۶ مورخ ۱۳۹۷/۰۹/۰۵ هیات موضوع قانون تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای عباس دولتخواه 
بشناسنامه شماره ۱۵۶۶۱ صادره از کرج فرزند شیرین دلها در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به 
مساحت ۱۶۷۶ مترمربع مفروز از پلاک شماره ۳۵۲ اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقای فاضل فیروزبخت که خود مالک اولیه می 
باشد تایید می نماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م/۹۷/۲۹۶۸۳/ف
تاریخانتشارنوبتاول:1397/09/24
تاریخانتشارنوبتدوم:1397/10/10
سیروسقنبرپور-رئیسادارهثبتاسنادواملاکناحیهسهکرج

آمارهای ارائه شده از سوی بانک مرکزی نشان می دهد تعداد و رقم چک های صادره در 
آبان ماه نسبت به ماه قبل کاهش یافته است.این افت در تعداد و حجم چک های برگشتی 

نیز مشهود است.
براساس آمار بانک مرکزی حدود ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار فقره چک به ارزشی حدود ٧١٣ 
هزار میلیارد ریال در آبان ماه ١٣٩٧ در کل کشور مبادله شد که نسبت به ماه قبل از نظر 
تعداد و مبلغ به ترتیب ۱۹.۸ درصد و ۲۳.۸ درصد کاهش نشان می دهد. همچنین در 
استان تهران حدود ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار فقره چک به ارزشی بالغ بر ٤٠١ هزار میلیارد 

ریال مبادله شد.
در آبان ماه سال جاری، ۵۳.۱ درصد از تعداد چک های مبادله ای کل کشور در سه استان 
تهران، اصفهان و خراسان رضوی مبادله شده که به ترتیب با ۳۵.۹ درصد، ۹.۵ درصد و ۷.۷ 
درصد بیشترین سهم را در مقایسه با سایر استان ها دارا بوده اند. همچنین ۶۷.۳ درصد از 
ارزش چک های فوق در سه استان تهران )۵۶.۳ درصد(، اصفهان )۵.۶ درصد( و خراسان 
رضوی )۵.۴ درصد( مبادله شده است که بیشترین سهم را در مقایسه با سایر استان ها دارا 

بوده اند.
*چکهایوصولی

حدود ۶ میلیون و ۳۰۰ هزار فقره چک به ارزشی بالغ بر ٦١٩ هزار میلیارد ریال در آبان 
ماه ١٣٩٧ در کل کشور وصول شد که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ١٩ 
درصد و ۲۱.۴ درصد کاهش نشان می دهد. در ماه مورد گزارش، در کل کشور ۸۷.۹ درصد 

از کل تعداد چک های مبادله ای و ۸۶.۹ درصد از کل مبلغ چک های مبادله ای وصول شد.
در آبان ماه ١٣٩٧، در استان تهران حدود ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار فقره چک به ارزشی 
بالغ بر ٣٥٣ هزار میلیارد ریال وصول شد. در ماه مورد گزارش در استان تهران از نظر تعداد 
۸۸.۲ درصد و از نظر ارزش ۸۸.۱ درصد از کل مبلغ چک های مبادله ای وصول شده است. 
در ماه مذکور در بین سایر استان های کشور بیشترین نسبت تعداد چک های وصولی به 
کل چک های مبادله ای در استان، به ترتیب به استان های گیلان )۹۰.۷ درصد(، یزد )٩٠ 
درصد( و البرز )۸۹.۸ درصد( اختصاص یافته است و استان های کهگیلویه و بویراحمد 
)٨٠ درصد(، کردستان )۸۲.۶ درصد( و چهارمحال و بختیاری )۸۳.۲ درصد( پایین ترین 
نسبت تعداد چک های وصولی به کل چک های مبادله شده در استان را به خود اختصاص 

داده اند.
در ماه مورد گزارش، در بین سایر استان های کشور بیشترین نسبت ارزش چک های 
وصولی به کل ارزش چک های مبادله ای در استان به ترتیب به استان های بوشهر )۹۰.۹ 
البرز هر یک )۸۹.۵ درصد( و سیستان و بلوچستان )۸۹.۲ درصد(  درصد(، گیلان و 
و  درصد(   ۸۰.۲( مرکزی  درصد(،   ۷۹.۴( سمنان  استان های  و  است  یافته  اختصاص 
هرمزگان )۸۰.۴ درصد( کمترین نسبت ارزش چک های وصولی به کل ارزش چک های 

مبادله شده در استان را به خود اختصاص داده اند.
*چکهایبرگشتی

بالغ بر ٨٦٩ هزار فقره چک به ارزشی بالغ بر ٩٣ هزار میلیارد ریال در آبان ماه ١٣٩٧ در 

کل کشور برگشت داده شده که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۲۵.۲ درصد 
و ۳۶.۹ درصد کاهش نشان می دهد. در ماه مورد گزارش، در استان تهران بالغ بر ٣٠٤ 
هزار فقره چک به ارزشی حدود ٤٨ هزار میلیارد ریال برگشت داده شد. همچنین در کل 
کشور ۱۲.۱ درصد از کل تعداد چک های مبادله ای و ۱۳.۱ درصد از کل مبلغ چک های 

مبادله ای برگشت داده شده است.
 در ماه مورد گزارش، در استان تهران ۱۱.۸ درصد از کل تعداد چک های مبادله ای و 
۱۱.۹ درصد از کل مبلغ چک های مبادله ای برگشت داده شده است. در ماه مذکور در بین 
سایر استان های کشور بیشترین نسبت ارزش چک های برگشتی به کل ارزش چک های 
مبادله شده در استان به ترتیب به استان های سمنان )۲۰.۶ درصد(، مرکزی)۱۹.۸ درصد( 
و هرمزگان )۱۹.۶ درصد( اختصاص یافته است و اسـتان های بوشهر )۹.۱ درصد(، البرز 
و گیلان هر یک )۱۰.۵ درصد( و سیسـتان و بلوچسـتان )۱۰.۸ درصد( کم ترین نسبت 
ارزش چک های برگشتی به کل ارزش چک های مبادله شده در استان را به خود اختصاص 

داده اند.
*چکهایبرگشتیبهتفکیکعلل

حدود ٨٣١ هزار فقره چک به ارزشی بالغ بر ٨٨ هزار میلیارد ریال در آبان ماه ١٣٩٧، در 
کل کشور به دلایل کسری یا فقدان موجودی برگشت داده شده است. در واقع در کل کشور 
از نظر تعداد ۹۵.۶ درصد و از نظر ارزش ۹۴.۲ درصد از کل چک های برگشتی به دلایل 

کسری یا فقدان موجودی بوده است.

ایرانی ها در آبان چقدر چک کشیدند؟

کاهش۲۵درصدیآمارچکهایبرگشتی
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برومند:جوابشیطنتفردوسیپوررامیدهم

 چون قهرمان نشدیم، بهتان می زنند

پرویز برومند در جریان جام ملت های ۲۰۰۰ لبنان دروازه بان اصلی تیم ملی ایران بود و تمامی 
شایعات پیرامون این تیم از قبیل شب گردی و خوش گذرانی ملی پوشان در این کشور را کذب و 

ساخته ذهن جلال طالبی می داند. 
جام ملت های آسیا در سال ۲۰۰۰ )۱۳۷۹ شمسی( در لبنان برگزار شد و تیم ملی ایران در 
گروهی متشکل از عراق، تایلند و لبنان موفق قرار گرفت. شاگردان جلال طالبی که در سال های 
گذشته موفقیت های متعددی از قبیل کسب نخستین پیروزی در جام جهانی و قهرمانی در 
بازی های آسیایی را به دست آورده بودند، برای کسب جام آماده شدند اما شکست تلخ مقابل 
کره جنوبی پایان کار تیم ملی و شروع شایعات مختلف درباره ناکامی این تیم بود؛ شایعاتی که از 
سوی مربی تیم ملی و خداداد عزیزی مطرح شد و در اذهان عمومی رواج یافت. پرویز برومند، 
دروازه بان جوان و جویای نام آن روزهای استقلال که با شماره ۱۲ در درون دروازه تیم ملی جای 
گرفته بود، معتقد است ایران آماده قهرمانی در آسیا بود اما روی بدشانسی و عدم مدیریت به این 

هدف دست نیافت.
او در گفت و گو یی، خاطرات جالبی را پیرامون جام ملت های ۲۰۰۰ لبنان مطرح کرد که در 
ادامه می خوانید: اینکه بازیکنان خوش گذرانی می کردند و به ساحل می رفتند، چرت و پرت  

است. ما شب ها بعد از اینکه غذا می خوردیم، بیرون می رفتیم و برای هضم غذا قدم می زدیم.
*صحبتپیرامونناکامیتیمملیدرلبنانزیاداست.همهحرفازقهرمانیقطعی

تیمملیمیزنند!
همه چیز برای قهرمانی آماده بود. من فکر می کنم عدم مدیریت جلال طالبی باعث شد این 

تیم خوب قهرمان نشود.
*جلالطالبیدرمصاحبهایبازیکنانتیمملیرابهخاطرخوشگذرانیوشبگردی

درلبنانبیمعرفتخطابکردهاست.
اینکه بازیکنان خوش گذرانی می کردند و به ساحل می رفتند، چرت و پرت  است.

*آقایطالبیگفتهتاپاسیازشبدرلابیهتلمینشستومراقببودبازیکنانبیرون
نروندامابازهمایناتفاقرخمیداد.

اگر چنین چیزی هم بوده، بی کفایتی خودش است. مگر می شود مربی چنین چیزهایی را 
ببیند و بازیکن شبانه به بیرون برود اما عکس العملی نداشته باشد؟

*شبهابیروننمیرفتید؟
ما شب ها بعد از اینکه غذا می خوردیم، بیرون می رفتیم و برای هضم غذا قدم می زدیم.

*مطمئنیکههمهبازیکنانشبهابرایهضمغذابهبیرونازهتلمیرفتندوسراز
جایدیگریدرنمیآورند؟

معتقدم همه اینطور بودند. ما در یک هتل بودیم همگی با هم بودیم.
*یعنیحرفهایطالبیبهتاناست؟

به دلیل باور بیش از حد به خودمان و انتظار بالای مردم از تیم می خواستیم قهرمان آسیا شویم. 
بعد از اینکه قهرمان نشدیم، این حرف ها را مطرح کردند. به نظرم این حرف ها بهتانی بیش نیست.

*معتقدیاتفاقاتوبدشانسیمقابلکرهجنوبیجامراازتیمماگرفت؟
طالبی خارج از کشور زندگی می کرد و شناخت خوبی از شرایط تیم نداشت. دلایلی که باعث 
شد قهرمان آسیا نشویم، اعتماد به نفس بیش از حد، غرور کاذب و بدشانسی مقابل کره جنوبی 
بود. این دلایل دست به دست هم داد تا قهرمان نشویم. به یاد ندارم تیمی در تاریخ فوتبال ملی به 
اندازه این تیم شایسته قهرمانی در آسیا باشد. البته تیمی که الان در جام ملت های آسیا ۲۰۱۹ 
حضور دارد، از بازیکنان لایق و با کفایتی برخوردار است.  آن تیم تازه از جام جهانی برگشته بود 
و با کسب نتایج خوب در جام جهانی مهیای قهرمانی در آسیا بود. جوانان خوبی مثل کریمی 
به تیم اضافه شدند و تیم کاملی شکل گرفت. به یاد ندارم تیمی در تاریخ فوتبال ملی به اندازه 
این تیم شایسته قهرمانی در آسیا باشد. البته تیمی که الان در جام ملت های آسیا ۲۰۱۹ حضور 

دارد، از بازیکنان لایق و با کفایتی برخوردار است.
*بهنظرتاگربعدازبازیهایآسیاییکهباقهرمانیایرانهمراهبود،پورحیدریرا
حفظمیکردنداومیتوانستتیمرابرایقهرمانیدرآسیاآمادهکند؟یامیتوانستبهتر

ازطالبیعملکند؟
شاید آقای پورحیدری بود، بدتر می شد. شاید از مقدماتی بالاتر نمی رفتیم. فکر می کنم اعتماد 
به نفس و غرور خودمان به اضافه بدشانسی باعث ناکامی تیم شد. برای اولین بار در این جام از 

گل طلایی استفاده کردند و ما قربانی این گل شدیم.
*دربازیباکرهجنوبیتیمملیدردقیقه۹۰گلتساویرادریافتمیکند.قبلاز
گلتوپرویبدشانسیویااشتباهبهدستشمامیخوردوبهسادگیتبدیلبهکرنر

میشود.دربازگشتهمعلیداییاشتباهمیکندودروازهایرانبازمیشود.
در این صحنه فردوسی پور شیطنت کرده که به موقع جواب او را می دهم. باید با او رو در رو شوم. 

بازی کردن با اذهان برای ایشان ساده شده است. به شعور بیننده ها توهین می کند.
*چطور؟چراازاوناراحتید؟

در آن صحنه که گفتید، توپ به دست من می خورد و از سمت راستم به کرنر می رود اما کرنر را 
از سمت چپ من می زنند. یه یاد دارید؟

*درستاست.همینصحنهدرخلاصهبازیدیدهمیشود.چهاتفاقیافتاده؟چرا
کرنرراازسمتدیگرمیزنند؟

به خاطر اینکه این دو صحنه ارتباطی به هم ندارد. آن کرنر مربوط به دقیقه دیگری از بازی 
است. آن کرنر بیست دقیقه قبل از گل کره جنوبی است. کسی که فوتبال بازی کرده است این 

موضوع را می فهمد.
*شایدبرنامهنودوفرودسیپورمقصرنیستند.شایدآنهاهمازاینترنتدانلودکردند

ودربرنامهنمایشدادند.
مطمئنا صدا و سیما در آرشیو خود فیلم بازی را دارد. منتهی آن ها این دو صجنه را به هم 
چسباندند. به هر حال ما یک تیمی بودیم که با اعتماد به نفس بالا برای کسب جام به لبنان 
رفتیم اما نتوانستیم مقام قهرمانی را به دست بیاوریم و همه چیز خراب شد. در صحنه ای که 

گل طلایی را دریافت کردیم، همه بهت زده بودیم و من نمی توانستم از روی زمین بلند شوم.
*مااینبازیرابردهبودیم.همهچیزتمامبود.کسیباورنمیکردرویاشتباهعلیدایی

گلبخوریموبعدهمگلطلاییرادریافتکنیم.
تا دقیقه نود برده بودیم. هیچ اتفاق خاصی نیافتاد به غیر از گلی که کره در دقیقه ۹۰ زد.

اگر می دانستیم قد زدن ما بعد از صرف شام موجب از دست رفتن قهرمانی می شود، هیچ 
وقت از هتل بیرون نمی رفتیم.

*بعدازبازیحرفوحدیثیبهوجودنیامد.باخترادررختکنگردندایینیانداختند؟
آن موقع بچه ها ناراحت بودند و به این موضوع نپرداختند.

*جوابادعایجلالطالبیراهمندادید؟
نه ناراحت بویم. کسی جواب نداد. خداداد عزیزی بعدها عنوان کرد که ما بیرون می رفتیم که 

به صحبت های طالبی دامن زد.
*اگرحرفهایآقایطالبیدرستنیست،چراخداداداینحرفهارامطرحمیکند؟

ایشان از روی ناراحتی که قهرمان نشدیم، می گوید. به هر حال افتخار بزرگ برای همه ما بود. اگر 
می دانستیم قدم زدن ما بعد از صرف شام موجب از دست رفتن قهرمانی می شود، هیچ وقت از 
هتل بیرون نمی رفتیم. الان کسی نمی گفت ۴۳ سال قهرمان آسیا نشدیم. اگر قهرمان می شدیم 

من بهترین دروازه بان جام می شدم. با باخت به کره جنوبی همه اتفاقات بد برای ما رقم خورد.

آیا طلسم چهار دهه ناکامی در کسب جام قهرمانی شکسته می شود؟

کسب جام هفدهم، اندیشه یوزهای ایرانی
تیم ملی فوتبال ایران که کسب سه عنوان قهرمانی جام ملت 
های آسیا را در کارنامه دارد به دلیل بازیهای خوب خود در جام 
جهانی روسیه باعث شده تا اهالی فوتبال امیدوار به طلسم 

شکنی یوزهای ایرانی در جام ملت ها شوند.
طلسمی که در چهار دهه گذشته نه تنها دست ایران را از 
رسیدن به جام ملت های آسیا کوتاه کرده بلکه دست خالی 
کادر فنی و بازیکنان در بازگشت از جام ملت های آسیا موجب 
اخراج برخی از مربیان و تغییرات فراوانی در ترکیب تیم های 
ملی ادوار جام ملت های آسیا شده است؛ اما کارلوس کی روش 
سرمربی پرتغالی تیم ملی پس از ناکامی برابر تیم ملی عراق و 
حذف از رقابت های ۲۰۱5 استرالیا همچنان در راس کادر فنی 
باقی ماند تا با نسل جدیدی از فوتبال ایران به فتح قله فوتبال 

قاره کهن چشم بدوزد.
هشت سال حضور وی در راس کادر فنی و شناخت کاملی 
که کی روش از بیشتر تیم های آسیایی دارد موجب شده تا 
امیدواری در میان فوتبال دوستان ایرانی برای طلسم شکنی در 

امارات بیش از گذشته باشد.
هفدهمین دوره جام ملت های آسیا از ۱5 دی در امارات آغاز 
می شود و ملی پوشان ایران درصدد هستند به حسرت ۴۳ 

ساله نرسیدن به جام قهرمانی خاتمه دهند.
سال های ۱۹68، ۱۹۷۲ و ۱۹۷6 سه دوره پیاپی بود که 
فوتبال ایران موفق به کسب عنوان قهرمانی شد و از آن موقع 
تاکنون فقط خاطره دیدن عکس های سیاه و سفید از این 

مسابقات باقی مانده است.
جام ملت های آسیا نخستین بار در سال ۱۹56 و چهار سال 
زودتر از جام ملت های اروپا به میزبانی هنگ کنگ برگزار شد و 
چشم بادامی های کره جنوبی با کسب قهرمانی نخستین جام 
را به خانه بردند. تیم ملی فوتبال ایران در نخستین حضورش به 
میزبانی کره جنوبی در سال ۱۹6۰ در این رقابت ها حاضر شد 
و در مرحله گروهی از دور رقابت ها کنار رفت. در سال ۱۹6۴ 

ملی پوشان ایران غایب بودند.
۱۹68 نخستین میزبانی ایران در جام ملت های آسیا رقم 
خورد و تیم ملی با مربیگری »محمود بیاتی« و با شکست رژیم 
صهیونیستی در آخرین مسابقه، به نخستین قهرمانی خود در 

این مسابقات رسید.
قهرمانی دوره قبل این رقابت ها، آغازی بر درخشش ادامه 
دار تیم ملی فوتبال کشور شد تا در جام پنجم در سال ۱۹۷۲ 
که به میزبانی تایلند برگزار می شد، فوتبالیست های ایران برای 

دفاع از عنوان قهرمانی خود پا به میدان مسابقات بگذارند.

شاگردان »محمد رنجبر« سرمربی تیم ملی پس از پیروزی 
برابر کامبوج، عراق و تایلند در مرحله مقدماتی، و کامبوج و کره 
جنوبی در دیدارهای حذفی و فینال به دومین قهرمانی پیاپی 

خود رسیدند.
ایران که در ششمین دوره این رقابت ها در سال ۱۹۷6 میزبان 
شد با هدایت »حشمت الله مهاجرانی« در مرحله گروهی ابتدا 
عراق و یمن جنوبی را از پیش رو برداشت و در مرحله حذفی از 
سد چین گذشت تا در فینال مقابل کویت صف آرایی کند. در 
این دیدار تیم ایران با تک گل »علی پروین« پیروز شد تا جام 
قهرمانی را بالای سر ببرد و از آن تاریخ هنوز دست ملی پوشان 

به این جام نرسیده است.
برای جام ملت های آسیا در سال ۱۹8۰ نیز البته امید به 
قهرمانی دوباره تیم ملی زیاد بود. شاگردان »حسن حبیبی« 
سرمربی وقت تیم ملی که متشکل از ناصر حجازی، نصرالله 
عبدالهی،  ایرج دانایی  فر، حمید علیدوستی، حسن روشن، 
بهتاش فریبا، حمید درخشان و حسین فرکی بودند در دیدار 
از  تا  خوردند  شکست  نهایی  نیمه  مرحله  در  کویت  مقابل 

رسیدن به فینال باز بمانند. یکی از دلایل این شکست آغاز 
جنگ تحمیلی علیه ایران بود که یک روز قبل از این مصاف 
رخ داد. به رغم اینکه اعضای تیم ملی علاقه ای به ادامه حضور 
در مسابقات نداشتند اما با نظر مسئولان کشور در مسابقات 

ماندند و در نهایت با کسب مقام سومی به خانه بازگشتند.
هشتمین دوره جام ملت های آسیا در سال ۱۹8۴ به میزبانی 
سنگاپور و با سرمربیگری »ناصر ابراهیمی« برای تیم ایران برگزار 
شد و ملی پوشان کشورمان در حالی که در مرحله نیمه نهایی 
تا دقیقه 8۹ مقابل عربستان با یک گل در یک قدمی فینال 
بودند اما با گل به خودی شاهین بیانی به تساوی رسیدند تا 
در ضربات پنالتی مغلوب حریف شده و با کسب مقام چهارمی 
به کار پایان دهند.  در جام ۱۹88 نیز ایران هر چند با هدایت 
»پرویز دهداری« به نیمه نهایی این رقابت ها راه یافت ولی با 
شکست مقابل عربستان در این مرحله و برتری برابر چین در 

دیدار رده بندی به مقام سوم رسید.
نادر  عابدزاده،  احمدرضا  پیوس،  فرشاد  باوی،  کریم 
محمدخانی، مجتبی محرمی، جواد زرینچه، سیروس قایقران، 

مهدی فنونی زاده، صمد مرفاوی و محمدحسن انصاری فرد از 
جمله بازیکنان سرشناس ایران در این رقابت ها بودند. 

پروین«  »علی  به  ملی  تیم  هدایت  سکان  سال ۱۹۹۲  در 
سپرده شد تا ایران که قهرمانی بازی های آسیایی ۱۹۹۰ چین 
را با سرمربیگری او یدک می کشید، در این دوره از رقابت ها 
حاضر شود. اما تیم ایران در مرحله گروهی و دیداری جنجالی 
مقابل ژاپن چند بازیکن خود را با کارت قرمز از دست داد تا به 
لطف داور شکست بخورد و سرانجام برای دومین بار در تاریخ 

این رقابت ها در مرحله گروهی حذف شوند.
ملی  تیم   ۱۹۹6 سال  در  ها  ملت  جام  یازدهم  دوره  در 
فوتبال ایران با حضور بازیکنان ارزنده ای مانند علی دایی، 
به فینال  توانست  مهدی مهدوی کیا، خداداد عزیزی، می 
این مسابقات برسد و حتی در پرگل ترین دیدار خود با نتیجه 
6 بر ۲ برابر کره جنوبی به برتری رسید. اما شاگردان »محمد 
مایلی کهن« سرمربی تیم در نیمه نهایی یک بار دیگر با داوری 
مشکوک مقابل عربستان، بازی برده را مساوی کردند و گل 
سالم خداداد عزیزی مردود اعلام شد تا در ضربات پنالتی 

بازنده شده و در نهایت عنوان سومی را به خانه ببرند.
به جز کسب مقام سومی ایران که در سال ۲۰۰۴ با هدایت 
»برانکو ایوانکوویچ« رقم خورد، تیم ملی در سال های ۲۰۰۰ 
با سرمربیگری جلال طالبی، ۲۰۰۷ با هدایت امیر قلعه نویی، 
۲۰۱۱ با رهبری افشین قطبی و در سال ۲۰۱5 که کارلوس 
کی روش سکان تیم ملی را بر عهده داشت، یوزهای ایرانی 

هیچگاه نتوانست از مرحله یک چهارم نهایی صعود کنند.
حال تیم ملی فوتبال ایران که از سرمربی با دانش و بین 
المللی به نام کی روش برخوردار است و در جام جهانی ۲۰۱8 
روسیه مقابل حریفان نامداری چون مراکش، اسپانیا و پرتغال 
عنوان  برای کسب  را  کرد، عزم خود  ارائه  مناسبی  عملکرد 
قهرمانی در هفدهمین دوره رقابت های پیش رو جزم کرده 
است. در رده بندی بهترین تیم های آسیا در جام ملت ها، 
ژاپن با کسب ۴ عنوان قهرمانی، ۳ نایب قهرمانی و یک مقام 
چهارمی عنوان نخست را دارد و عربستان با کسب ۳ عنوان 
قهرمانی و ۳ نایب قهرمانی در جایگاه دوم ایستاده است. تیم 
ملی فوتبال ایران نیز با ۳ عنوان قهرمانی، ۴ عنوان سومی و 
یک مقام چهارمی جایگاه سوم را از آن خود کرده و کره جنوبی 
با ۲ مقام قهرمانی، ۴ عنوان نایب قهرمانی و ۴ مقام سومی در 
جایگاه چهارم این رده بندی قرار گرفته است. تیم ملی فوتبال 
ایران در مرحله گروهی هفدهمین دوره جام ملت های آسیا با 

تیم های یمن، ویتنام و عراق هم گروه است.

»کارلوس کی روش« سرمربی تیم ملی فوتبال ایران اعلام کرد برای آرامش و موفقیت تیم 
ملی لازم است بزرگانی مانند علی پروین، امیر قلعه نویی، جواد نکونام، مهدی مهدوی کیا، 
علی کریمی، کریم باقری، علی دایی و فرهاد مجیدی در کنار تیم ملی باشند تا ثابت کنیم 

همه با هم هستیم.
کی روش به خوبی می داند که فوتبال ایران پس از نمایش قابل قبول در ۲ دوره متوالی 
جام جهانی و حضور تیم پرسپولیس در فینال لیگ قهرمانان آسیا، بار دیگر به یکی از 
مهمترین مدعیان فتح جام ملت های آسیا تبدیل شده و برخی از کارشناسان و تارنماهای 

خبری معتبر قاره کهن، از ایران به عنوان مدعی اصلی قهرمانی یاد می کنند.
او بهتر از هر فرد دیگری به این واقعیت آگاه است که تزریق روحیه مثبت و یکدستی 
جامعه برای حمایت از تیم ملی می تواند نقش مهمی در عملکرد کادر فنی و بازیکنان 
داشته باشد لذا به این خاطر است که مرد پرتغالی فوتبال ایران با حرفه ای گری خاص توپ 

آشتی را در زمین منتقدان انداخته و انتظار پاسخ مثبت از آنان دارد. 
هر چند که برخی این پیام کی روش برای منتقدان را نوعی حرفه ای گری در راستای 
جذب هوادار قلمداد می کنند اما واقعیت امر این است که در شرایط کنونی پاسخ به 
فراخوان مرد پرتغالی ضرورتی انکار ناپذیر برای فوتبال ایران به شمار می رود؛ ضرورتی که 

نباید تحت تاثیر برخی از رفتارهای کی روش قرار گیرد. 
لذا پیشکسوتان فوتبال اگر قرار است منافع ملی را بر برخی رویاهای فردی ترجیح دهند 
باید بپذیرند بر اساس قاعده »اهم و مهم« برخی منافع فردی را به پای فوتبال ذبح کنند؛ 
ذبحی که هدف نهایی آن اجابت خواسته فوتبال دوستان یعنی قهرمانی تیم ملی فوتبال 

ایران در قاره کهن و پایان ۴ دهه حسرت می باشد.
منتقدان به خوبی می دانند برای پیروزی در یک کارزار بزرگ، افزون بر دانش فنی، 
بازیکنان خوب و آمادگی بدنی، نیاز به یک حمایت همه جانبه است که باید از سوی 
فوتبال دوستان به تیم تزریق شود. همچنین آنان نسبت به این واقعیت بیش از دیگران 

آگاهی دارند که آمادگی بازیکنان تیم ملی و دانش فنی کی روش می تواند پس از چهار 
سال ایران را به قله فوتبال آسیا برساند اما در مسیر این کار کاستی هایی وجود دارد و یکی 
از این کاستی ها حمایت همه جانبه فوتبال دوستان از تیم ملی ایران که با پاسخ مثبت 

پیشکسوتان به فراخوان کی روش برطرف خواهد شد.
لذا آنان فارغ از تمام پیش داوری هایی که نسبت به رفتار مرد پرتغالی در ایران وجود دارد 
باید قبول کنند سرمربی تیم ملی به خاطر موفقیت در جام ملت های آسیا پیش قدم آشتی 
شده است و بلند کردن پرچم سفید سازش از جانب کی روش از آن سوی آب های خلیج 
فارس می تواند آغازگر دور جدیدی از همدلی در فوتبال ملی ایران باشد؛ همدلی که هدف 

نهایی آن قهرمانی تیم ملی است. 
از سوی دیگر تلاش برای موفقیت فوتبال ایران استفاده از دانش تلفیقی مربیان داخلی 
و خارجی است زیرا که در چند سال گذشته فوتبال ایران به محلی برای رفت و آمد مربیان 
بزرگ جهان تبدیل شده و هم اکنون نیز کارلوس کی روش و پائولو سرجیو بنتو پرتغالی، 
برانکو ایوانکویچ و زلاتکو کرانچار کروات در کنار بزرگانی مانند امیر قلعه نوعی، علی دایی، 
محمد تقوی، افشین قطبی، یحیی گل محمدی و ... مشغول به فعالیت در لیگ ایران و 
تیم های پایه می باشند؛ همفکری این مربیان و استفاده از دانش آنان در جهت پیشبرد 
فوتبال ملی و باشگاهی می تواند زمینه را برای بکار گیری تمام ظرفیت های فوتبالی ایران 

و قهرمانی تیم ملی فراهم کند.
فدراسیون فوتبال به عنوان متولی توسعه و پیشرفت فوتبال ایران باید از این ظرفیت ها 
به نحو احسن استفاده کند. زیرا تلفیق دانش مربیان تراز اول خارجی با شناخت مربیان 
داخلی از فضای فوتبالی کشور می تواند به الگویی مناسب برای رشد همه جانبه فوتبال 
ایران تبدیل شود، رشدی که در نهایت فوتبال ملی و باشگاهی ایران را به جایگاه واقعی در 

قاره کهن نزدیک خواهد کرد. 
جایگاهی که در گذشته سه قهرمانی جام ملت های آسیا و سه قهرمانی در جام باشگاه 

های قاره کهن ثمره آن بود. تحقق چنین الگویی برای فوتبال ایران می تواند به ۴۴ سال 
ناکامی تیم امید برای حضور در المپیک، ۴۰ سال قهرمانی در جام ملت های آسیا و نزدیک 
به سه دهه ناکامی در لیگ قهرمانان آسیا پایان دهد. همچنین پذیرش اعلام آتش بس 
کوتاه مدت کی روش می تواند زمینه را برای دانش افزایی مربیان جوان داخلی فراهم کند 
زیرا کی روش به عنوان یکی از شناخته شده ترین مربیان حرفه ای فوتبال دنیا می تواند با 
راه اندازی کلاس های آموزشی نقش مهمی در تکامل دانش مربیان داخلی داشته باشد. 
این مدل از موفقیت همان الگویی است که لیگ جزیره با استفاده از دانش مربیانی مانند 
پپ گواردیولا، خوزه مورینیو، یورگن کلوپ، مائوریسیو ساری، آنتونی کونته و ... به یکی از 
جذاب ترین و رقابتی ترین لیگ های دنیا تبدیل و ثمره آن نیز صعود انگلیس پس از چند 

دوره به نیمه نهایی جام جهانی ۲۰۱8 روسیه بود. 

آغازگر دور جدیدی از همدلی در فوتبال ملی ایران 

پرچم سفید فرمانده پرتغالی برای موفقیت فوتبال ایران

دستگاه های  کارکنان  مسابقات  در  قم  شهرداری  پرسنل 
اجرایی استان موفق به کسب مقام قهرمانی شدند.

در  قم  استان  اجرایی  دستگاه های  کارکنان  مسابقات 
بخش های مختلفی از جمله آمادگی جسمانی، پرتاب دارت، 
تنیس روی میز و... با حضور تیم هایی از نهادهای مختلف برگزار 
شد. کارکنان شهرداری قم نیز در این مسابقات با از پیش رو 
برداشتن حریفان خود موفق به کسب عناوین برتر در رشته های 

مختلف شدند.
براساس این گزارش، تیم کارکنان شهرداری قم در مسابقات 
آمادگی جسمانی مقام های اول و دوم، در مسابقات تنیس روی 
میز مقام سوم و در مسابقات پرتاب دارت مقام سوم را کسب 
کردند. همچنین در بخش بانون، تیم بانوان شهرداری قم در 

رشته پرتاب دارت موفق به کسب مقام اول شدند.
در پایان مسابقات کارکنان دستگاه های اجرایی استان قم، 
شهرداری قم با کسب این مقام های برتر، به عنوان قهرمان 

انتخاب شد.

با دریافت مدرک درجه S۱ موفق داور  دبیر کمیته ورزش شرکت آب و فاضلاب استان قم 
المپیکی کشتی شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، سعید عباسی دبیر کمیته ورزش 
شرکت پس از ۱۱ سال قضاوت در رقابت های بین المللی کشتی، موفق به کسب مدرک درجه 

S۱ شود.
بر این اساس وی حق قضاوت در رقابت های کشتی المپیک ۲۰۲۰ را به دست آورد و در صورت 

موفقیت در مسابقات گزینشی المپیک مسافر توکیو خواهد شد.
سعید عباسی از سال ۲۰۰۷ داور بین المللی کشتی ایران شد و از آن تاریخ تا کنون رقابت های 
بین المللی مختلفی از جمله مسابقات المپیک جوانان ۲۰۱۴، نوجوانان آسیا ۲۰۱۴، قهرمانی 
اروپا نوجوانان ۲۰۱۱، قهرمانی نوجوانان اروپا ۲۰۱5، قهرمانی نوجوانان جهان ۲۰۱6، قهرمانی 

جوانان جهان اسلواکی ۲۰۱۷ و... قضاوت کرده است.
وی در زمان دریافت مجوز قضاوت در رقابت های بین المللی به عنوان جوانترین داور بین المللی 

ایران بود و اکنون نیز یکی از جوانترین داوران المپیکی کشور به شمار می رود.
سعید عباسی که ریاست کمیته داوران هیئت کشتی قم را نیز بر عهده دارد امیدوار است با کار 

و تلاش دوچندان خود مجوز قضاوت در مسابقات کشتی المپیک ۲۰۲۰ توکیو را به دست آورد.
در حال حاضر ایران چهار داور المپیکی کشتی دارد.

قهرمانی پرسنل شهرداری در مسابقات کارکنان 
دستگاه های اجرایی استان قم

فتخاری برای ورزش قم؛

دبیر کمیته ورزش آبفای قم داور المپیکی شد

شاید اگر تا همین یک سال پیش قرار بود سه گزینه برای حضور در 
اردوی تیم ملی در جام جهانی و جام ملتهای آسیا را از کارشناسان سوال 
کنیم هیچ یک نامی از امیر عابدزاده نمی بردند و شاید زرق و برق های 
رسانه ای گلرهای وطنی و بازنشر فیلم ها و تصاویر واکنش های آنها 
باعث می شد چشم خیلی ها به گلرهای داخل ایران خیره شود اما امیر 
عابدزاده که در ماریتیموی پرتغال بازی می کرد در غربت کار را از رقبای 
خود در ایران گرفت و هم به جام جهانی رفت و  حالا هم در جام ملتهای 
آسیا حضور دارد. بازیکنی که مثل محمد پروین، آتیلا حجازی و .... زیر 
سایه اسم پدر بود اما تحت تاثیر شهرت و محبوبیت پدرش قرار نگرفت 
و بی سرو صدا و به قولی چراغ خاموش حرکت کرد و الان هم شاید اگر 
بیرانوندی وجود نداشت کی روش از او یک علیرضا حقیقی می ساخت 

که به یکباره از او در جام جهانی بازی گرفت.
و همچنین  از سختی هایی که کشیده  و گویی  عابدزاده در گفت 

درسهایی که از پدرش گرفته صحبت کرد.
حقیقتا من خیلی علاقه داشتم در فوتبال اروپا بازی کنم و یکی از 
دلایلی که توانستم مسیر را خوب بروم این بود که سعی کردم تسلیم نشوم 
و خودم را با تمرین زیاد به مربیان تحمیل کنم.این بهترین راه برای یک 
فوتبالیست است که تسلیم نشود، تمرین و تلاش کند تا خودش را نشان 
بدهد. در مصاحبه اولی که بعد از پیوستن به ماریتیمو داشتم اشاره کردم 
که دوست دارم اولین نفر به تمرین بیایم و آخرین نفر از محل تمرین بروم. 

تا الان هم فکر کنم عملکرد خوبی در آنجا داشتم.
*ظاهراچندسیوفوقالعادهتوهمدرپرتغالداشتیکهمورد

توجهرسانههایآنکشورقرارگرفتهاست.
بازیکن همیشه دوست دارد بهترین عملکرد را داشته باشد. من گلر 
هستم و با خروج به موقع، سیوها و ... می توانم خودم را نشان بدهم.
من همیشه  سعی کرده ام خوب باشم و بهترین عملکرد را داشته باشم. 
بستگی به بازی ها دارد، یک بازی ممکن است سخت تر باشد یا راحت 

تر.بعضی مواقع این اتفاقی که شما می گویید افتاده است.
*معمولافرزندانفوتبالیستهایبزرگتحتسایهپدرهایشان

قرارمیگیرند.مثلابعضیمواقعاینموضوعیکپوئناست
وبعضیوقتهاهمبهضررشانمیشودکهمیگویندبااسم
پدرشانجلومیروند...اینهانوعیفشارمثبتوالبتهمنفی

است،اینفشارهاراحسمیکنی؟
این موضوعات وجود دارد ولی من با خودم تصمیم گرفتم به مسائل 
بیرونی فکر نکنم. اگر انتقادی باشد که کمکم کند قطعا به آن فکر می 
کنم، رویش کار خواهم کرد ولی حرفهایی که بگویند فلانی پسر فلانی 
است و ... را اصلا گوش نمی کنم و رویم تاثیری ندارد، چون وقتی به 
پرتغال رفتم تا یک سال کسی نمی دانست اصلا پدر من فوتبالیست 
بوده. وقتی وارد تیم شدم روزنامه ها نوشتند من پسر گلر اسطوره ای ایران 
هستم که به ماریتیمو پیوستم اما با این وجود هیچکس نمی دانست پدر 
من در ایران فوتبالیست ملی و بزرگی بود.قشنگ یادم است بعد از یک 
سال مربی گلرهای تیم ما از من پرسید این تکنیک را چه کسی یادت 
داده که به او گفتم پدرم این کار را انجام داده است.او از من پرسید که مگر 
پدرت دروازه بان بوده که من توضیح دادم احمدرضا عابدزاده چه کسی 
است.منظورم این است که در جایی هستم که خودم با یک تصمیم قوی 
و اراده به اینجا رسیدم اما یک چالش در زندگی ام وجود دارد که باعث 
افتخار پدرم باشم.جدا از اینکه پدرم یک گلر فوق العاده در ایران بوده 
دوست دارم همیشه زحمات او را جبران کنم. او از کودکی به من تکنیک 
های گلری را یاد داده و من همیشه دوست دارم محبت های خانواده ام 

را جبران کنم.
 *تابهحالخودترابهجایپدرتتصورکردی؟

خودم را جای او تصور نکردم ولی همیشه سعی کرده ام آن حس را که 
چقدر مردم را خوشحال کرده تجربه کنم. همیشه به این موضوع فکر می 
کنم که حس شادی دادن به مردم چیست. این موضوع من را جلو می 
کشد و یکی از دلایل تلاش هر روز من است. من هر جایی با پدرم می 
روم و وقتی می بینم که چقدر او را دوست دارند و با عشق با او حرف 
می زنند لذت می برم. من این حس را دوست دارم. پدر من سالها تلاش 
کرده و الان به خاطر درد پایش سخت راه می رود و کتفش درد دارد ولی 

اینها در دل مردم می ماند. من هم دوست دارم این تجربه را در دوران 
حرفه ای فوتبالم داشته باشم. انتهای همه این مسائل حسی است که 
به مردم منتقل می کنی وگرنه یک بازی خوب نهایتا یک ماه در چشم ها 
می ماند اما خوشحال کردن مردم و حرکات خوب واقعا در دلها ثبت می 
شود.همین حالا بعضی مواقع کسانی که سنشان پایین تر از من است 
می گویند راهی که رفتی خوب است و ما هم می خواهیم راه تو را برویم 
و من واقعا از این حس لذت می برم. خودم را نمی خواهم جای کسی 
بگذارم چون هر شخصی مسیر خودش را دارد. همیشه به خودم مثال 
می زنم کسپر اشمایکل چه راهی را رفت ، این برایم درس بزرگی است. 
او تا ۲8 سالگی در لیگ یک انگلیس بازی می کرد و هیچکس او را نمی 
شناخت، بعضی مواقع فیلم بازی های او را در لستر سیتی می دیدم،اما 
او در ۲۹ سالگی به تیم ملی کشورش دعوت می شود و یک سال بعد 
در جام جهانی با قدرت بازی کرد و باعث افتخار پدرش و کشورش می 
شود. نه اینکه من فکر کنم در ۲8 سالگی می خواهم به تیم ملی بروم و 
بازی کنم،نه، چون هر کسی مسیر خودش را دارد ولی وقتی فرصت برایم 
فراهم شده که موفق شوم با تلاش و تلاش به موفقیت می رسم.فکر می 
کنم هر کسی مسیر خودش را داشته باشد خیلی بهتر خواهد بود و من 

در این سن به دنبال راه و مسیر خودم هستم.
*ازخودتبگو...ظاهراخیلیتلاشکردیکههمبهجامجهانی
برویوهمبهجامملتهابرسی.بهنظرتخودترابهکادرفنیتیم

ملیتحمیلکردی.
خدا را  هر روز شکر می کنم که بیشتر از یک سال است در اردوی تیم 
ملی هستم. باعث افتخارم است که ملی پوش هستم، تمام تلاشم این 
است که هزار در صد نه صد در صد تلاش کنم و از اعتماد آقای کی روش 
هم ممنون هستم. یک شانس خوب من هم این است که در لیگی بازی 
می کنم که آقای کی روش و تیمش از آن لیگ اطلاعات خوبی دارند. 
شاید آنها پرس و جو کردند و شناخت داشتند که وضعیت من را بررسی 
کردند ولی خوشحالم که در این شرایط در خدمت تیم ملی کشورم هستم.

*ارتباطتتباعلیبیرانوندوسایربازیکنانچطوراست؟

من تا حالا نشده با شخصی مشکلی داشته باشم. بیرانوند پسر خوبی 
است که قبلا با او در تیم ملی امید حضور داشتم و الان هم پیام نیازمند 
به ما اضافه شده و امیدوارم همگی بتوانیم در کنار هم شرایط خوبی در 

تیم ملی داشته باشیم.
*چندروزپیشکیروشعکسیرادراتاقبهتختهایتانزدهکه
دورانکودکیوامروزتانرانشانمیدهد...ازایناتفاقسورپرایز

نشدی؟
واقعا کار جالب و خوبی بود.وقتی بعد از تمرین این عکسها را دیدم 
این  فرستادم.  دوستانم  برای  را  آن  عکس  فورا  و  شدم  شوکه  خیلی 
از  را فقط  از مسائل  موضوعات خیلی مهم است. مردم شاید خیلی 
تلویزیون می بینند ولی این مسائل را نمی توانند ببینند. ما در جام 
جهانی بودیم و شاید خیلی ها فقط تمرینات را می دیدند ولی ما هر روز 
جلسات انگیزشی داشتیم. فوتبال فقط تمرین کردن نیست و اینگونه 

مسائل انگیزشی و روحی خیلی در بازیکنان تاثیر می گذارد. ما ایرانی ها 
به غیرت معروف هستیم و وقتی یک مربی اینگونه روی این مسائل دست 

می گذارد قطعا در ما بازیکنان اثر گذار خواهد بود.
انتظار ملی تیم از مردم که دانی برسیم،حتمامی تیم به *  

قهرمانیدارند.خودتشرایطراچطورارزیابیمیکنی؟
درست است، ما وقتی در جام جهانی خوب بازی کردیم توقعات بالا 
رفت اما مردم بدانند ما هر زمان برای تیم ملی بازی می کنیم با تمام 
توانمان بازی خواهیم کرد.همیشه به خودم می گویم که ماه را هدف قرار 
می دهیم تا اگر به هدف نخورد بین ستاره ها باشیم. همه بازیکنان عهد 

بستم تا دل مردم را شاد کنیم و تا آخرین لحظه خواهیم جنگید.
*وحرفآخر...

فقط دوست دارم بگویم ما ایران هستیم و بیایم و با هم همدل باشیم و به 
آن چیزی که دوست داریم یعنی قهرمانی برسیم.

امیر عابدزاده: راه پسرِ اشمایکل برایم درسی بزرگ است 
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یک متخصص قلب و عروق :

قلب چگونه موجب سکته مغزی می شود؟
متخصص قلب و عروق و استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: پزشکان دریافته 
اند که برخی اختلالات در ریتم قلب یا ساختار قلب می تواند زمینه ساز سکته های 

مغزی شود.
دکتر فرزاد مسعودکبیر اظهار داشت: در واقع آمارهای حاصل از تحقیقات پژوهشگران 
نشان می دهد که در 20 تا 30 درصد بیماران مبتلا به سکته های مغزی، منشا اصلی 

لخته هایی که سبب ایجاد سکته می شود از قلب فرد می باشد.
این متخصص قلب و عروق اضافه کرد که هرچند درمان های موثر دارویی و غیردارویی 
برای تمام این علل زمینه ساز قلبی برای سکته مغزی وجود دارد و در مراکز تخصصی 
درمانی کشور به طور کامل در دسترس است، اما در برخی از این موارد تصمیم گیری 
برای پزشکان متخصص قلب و عروق بسیار پیچیده و نیازمند بحث و تبادل نظر با سایر 

رشته هاست.
مسعودکبیر ادامه داد: از جمله این موارد چالشی نقش یک سوراخ مادرزادی ریز در 
دیواره بین دهلیزی قلب است که سوراخ بیضی باز یا Patent Foramen Ovale نام دارد.
وی افزود: این در واقع باقیمانده یک سوراخ جنینی در دیواره بین دهلیز راست و چپ 
قلب انسان است که برای ادامه حیات جنین الزامیست اما باید ظرف ماه های اول بعد 
از تولد نوزاد بسته شود. در عین حال در عده ای از انسان ها این سوراخ بسته نمی شود 
و ممکن است محلی برای عبور لخته های ریز از دهلیزی به دهلیز دیگر قلب شده و در 

نتیجه مسیر خون لخته شده به سمت مغز هموار شده و فرد دچار سکته مغزی شود.
استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران اظهار داشت: براساس تحقیقات صورت گرفته 
حدود یک چهارم جمعیت هر کشور مبتلا به سوراخ بیضی باز هستند که برآورد می شود 
در جمعیت ایرانی نیز به این میزان باشد. وی اظهار داشت: این یافته ساختاری در قلب 
در عمده موارد ضرر و زیانی برای فرد ایجاد نمی کند اما در 3 درصد موارد سکته مغزی در 

دنیا رد پای دخالت این سوراخ بین دو دهلیز قلب دیده می شود.
مسعودکبیر ادامه داد: سوالی که مطرح می شود این است که اگر این سوراخ های 
مادرزادی عمدتا مشکلی ایجاد نمی کنند پس چه زمانی باید به دنبال آن بگردیم و در چه 
شرایطی باید مداخلات پیشرفته قلبی با استفاده از روش های کم تهاجمی غیرجراحی 
شبیه تعبیه استنت های قلبی که اصلاحا بستن سوراخ بیضی باز با چتر نامیده می 
شود انجام شود.وی افزود: تصمیم گیری برای درمان برخی از بیماری ها باید با حضور 
پزشکان 2 یا چند رشته تخصصی انجام شود و تصمیم گیری برای درمان سوراخ بیضی 
باز نیز از جمله موضوعات چالشی است که نیازمند تصمیم گیری تیمی متشکل از 
متخصصین قلب و عروق و متخصص مغز و اعصاب می باشد.استادیار دانشگاه علوم 
پزشکی تهران اظهار داشت: هرچند علوم پزشکی در سال های اخیر به سمت تخصصی 
و فوق تخصصی شدن پیش رفته اما حوزه هایی در بیماری بدن انسان وجود دارد که 
صرفا یک تخصص نمی تواند جواب قانع کننده و کاملی برای درمان آن داشته باشد.
وی ادامه داد که در سمپوزیوم مشترک کاردیولوژی و نورولوژی ایران که ششم دی ماه 
در سالن همایش بیمارستان قلب تهران برگزار شد، متخصصان برای هم اندیشی دورهم 
جمع شدند و در تلاش اند تا با مرور مطالعات بین المللی و تجربیات صاحب نظران 

داخلی در این حوزه، خدمات مطلوب را به این دسته از بیماران ارائه کنند.

یک متخصص رادیوتراپی انکولوژی :

هشدارهایی که مردان باید جدی بگیرند
یک متخصص رادیوتراپی انکولوژی با اشاره به روش های درمان سرطان پروستات 
گفت: عموم مردان بالای ۵0 سال باید برای پیشگیری، تشخیص به موقع و درمان به 

هنگام نسبت به انجام آزمایش PSA اقدام کنند.
حمیدرضا دهقان منشادی، در ارتباط با سرطان پروستات، اظهارداشت: سرطان 
پروستات یکی از شایع ترین سرطان ها در دنیا و ایران محسوب می شود که مردان زیادی 
را گرفتار می کند و در واقع این سرطان پس از سرطان ریه دومین سرطان شایع در میان 
مردان است. استاد دانشگاه علوم پزشکی ایران افزود: باریک شدن ادرار، باقی ماندن 
ادرار در مثانه، شب ادراری از جمله علائم اولیه سرطان پروستات است که البته با علائم 
 PSA بزرگی پروستات مشابهت دارد و راه افتراق این دو مشکل از طریق انجام آزمایش
و معاینه است و در صورتی که شک به بدخیمی تومور پروستات بود آزمایشات تکمیلی 
مانند بیوپسی و سونوگرافی پروستات و ... انجام می گیرد و روش درمانی مناسب ارائه 
خواهد شد. وی با بیان اینکه درمان سرطان پروستات به دو روش جراحی و رادیوتراپی 
صورت می گیرد ، ادامه داد: درمان سرطان پروستات با روش های جدید رادیوتراپی فرد 
را کمتر نیازمند به جراحی می سازد ولی به طور کلی در صورتی که بیمار جوانتر باشد و 

بیماری نیز در مراحل اولیه توصیه به برداشت تومور از طریق جراحی می شود.
عوارض  از  ادراری  اختلالات  و  جنسی  مشکلات  داشت:  بیان  منشادی  دهقان 
احتمالی جراحی به شمار می رود و بر همین اساس باید جراحی توسط پزشک حاذق 
صورت گیرد تا بیمار با مشکلات بسیار اندکی روبه رو باشد. وی با اشاره به اینکه عمده 
درمان سرطان پروستات از طریق رادیوتراپی صورت می گیرد، گفت: رادیوتراپی به 3 
صورت معمولی، IMRT و براکی تراپی صورت می گیرد که اگر تومور پیشرفته باشد از 
روش IMRT به همراه براکی تراپی استفاده می شود ولی اگر تومور غیر پیشرفته باشد به 
همان روش براکی تراپی بسنده می کنیم. این متخصص رادیوتراپی انکولوژی خاطرنشان 
کرد: روش IMRT روشی از رادیوتراپی است که در مراکز خصوصی مانند مرکز روشنا و در 
بیمارستان دولتی شهدای تجریش استفاده می شود و این روش بیشترین دز ممکن اشعه 
به تومور سرطان منتقل و بیمار عوارض کمتری دارد. دهقان منشادی تاکید کرد: عموم 
مردان بالای ۵0 سال باید برای پیشگیری، تشخیص به موقع و درمان به هنگام نسبت 
به انجام آزمایش PSA اقدام کنند. همچنین معاینه رکتال توسط پزشک متخصص برای 

آنها صورت گیرد.

درمان سینوزیت چیست؟
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی کرمان و متخصص گوش، حلق و بینی گفت: 
سینوزیت التهاب و گرفتگی سینوس های صورت است؛ گاهی به دلایل مختلف این 
سینوس ها دچار التهاب می شوند که شایع ترین علت ها سرماخوردگی و یا باد سرد است.
 دکتر"علی اصغر عربی" با بیان این مطلب افزود: به دلیل اینکه بچه ها از سن 2 تا 8 

سالگی بیشتر سرما می خورند، بیشتر دچار سینوزیت می شوند.
 وی با اشاره به اینکه با بالا رفتن سن، دهانه سینوس ها بازتر و سرماخوردگی کمتر 
می شود و افراد کمتر دچار سینوزیت می شوند، اظهار کرد: اما در بزرگسالان افرادی که 
انحراف تیغه بینی دارند، آلرژی دارند، و یا آلودگی هوا و گرد و خاک زیاد است مستعد 
ابتلا به سرماخوردگی و سینوزیت هستند. این متخصص گوش، حلق و بینی گفت: در 
مرحله اولیه سینوزیت که با سرماخوردگی، آبریزش بینی، درد و فشار بر روی صورت، 
ایجاد می شود با مصرف غذای گرم و استراحت، کمپرس آب گرم بر روی صورت، مصرف 

قطره های بینی، آنتی هیستامین و مسکن بهبود می یابد.
 عربی افزود: سینوزیت در مرحله حاد با علائمی چون تب بالا و ترشحات چرکی همراه 
است که برای بهبود آن باید از آنتی بیوتیک استفاده کرد، البته آنتی بیوتیک به صورت 

خودسرانه توصیه نمی شود چرا که مقاومت میکروبی را بالا می برد.
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی کرمان در پایان خاطرنشان کرد: برای 

درمان سینوزیت از بخور گرم باید استفاده کرد.

در محیط های شهری، سطح پوست در اثر آلودگی هوا و اشعه های ماورای بنفش، 
خشک و آسیب پذیر می شود. در واقع تلفیق اشعه های ماورای بنفش A و B با ذرات آلوده 
هوا، شرایط افزایش تولید رادیکال های آزاد را فراهم می آورد. این تولید بیش از اندازه، در 
نهایت تولید پروتئین اکسیدشده در سطح پوست را افزایش می دهد و همین شرایط، 

روند پیری قشر خارجی پوست را تشدید می کند.
پوست، تیره و کدر می شود و لکه هایی بر سطح آن پدیدار خواهد شد که همگی از 
نشانه های اولیه پیری پوست محسوب می شوند. به همین دلیل لازم است روزانه از کرم 

مرطوب کننده مناسب استفاده شود.
آلودگی هوا فلور طبیعی پوست را دچار مشکل می کند

اگر باکتری ها و فلور طبیعی بدن )مجموعه میکروب ها و باکتری های مفید بدن( در 
اثر آلودگی هوا دچار تغییر شوند، اولین ارگانی که به سرعت واکنش نشان خواهد داد، 
پوست است. در حقیقت در این شرایط، پوست نسبت به عفونت ها حساس می شود 
و بیماری های پوستی از قبیل آکنه، اگزما و چه بسا ملانوم )وخیم ترین نوع سرطان 

پوست(، سراغ فرد می آید.
به تازگی دانشمندان کره ای به نتیجه مهم و قابل توجهی دست یافته اند و آن اینکه 
آلودگی هوا به شکل قابل توجهی برای فلور طبیعی پوست مضر است. طی چند سال 
گذشته، مطالعات بسیاری روی فلور روده انجام شده و ناراحتی های مختلف روده ای 
مانند نشانگان روده تحریک پذیر، بیماری کرون )نوعی بیماری التهابی روده(، دیابت، 
چاقی و ... مورد بررسی قرار گرفته اند. امروزه تقریباً همه دانشمندان بر این نکته واقف اند 
که فلور طبیعی با سلامت عمومی بدن ارتباط تنگاتنگی دارد، به نحوی که هرگونه تغییر 
و تحولی که در آن به وجود می آید، سلامت بدن را تحت تأثیر قرار می دهد. میان انواع 
فلورهای بدن، شاید ناشناخته ترین فلور، فلور پوست باشد که متشکل از میلیون ها 
باکتری، ویروس و قارچ است که در سطح پوست زندگی می کنند. شاید برایتان عجیب 

باشد اما همین مجموعه، بدن را از عفونت ها، آکنه، اگزما و ملانوم مصون می دارد!
محققان طی تحقیقات بسیار به این نتیجه رسیده اند که شهرهای صنعتی و بزرگ، 
محیط سمی و ناسالمی برای پوست محسوب می شوند. در واقع میان تمام ارگان های 
بدن، پوست و فلور پوست در برابر آلودگی هوا بسیار حساس اند، به طوری که شاید 
بتوان این دو را در صف اول حساس ترین ارگان های بدن قرار داد. دانشمندان کره ای 
دریافته اند هرقدر شهر محل سکونت یک فرد بزرگ تر و شلوغ تر باشد، به همان اندازه فلور 

پوستی این فرد سلامت کمتری خواهد داشت.
فلور پوست، خدمتگزار دستگاه ایمنی بدن!

تقریباً همه دانشمندان بر این باورند اگر تعادل فلور پوست به هم بخورد )کاهش بیابد 
یا بیش از حد بالا برود(، سطح پوست در برابر عفونت ها و حساسیت ها آسیب پذیرتر 
می شود. در حقیقت زمانی که باکتری های خوب و مفید در سطح پوست وجود داشته 
باشند، باکتری های مضر مجالی برای فعالیت و عرض اندام نخواهند داشت! از سوی 
دیگر، این باکتری های مفید با تولید باکتریسید )باکتری کش( یا با تحریک سیستم 

ایمنی بدن، قادر هستند باکتری های مضر و مزاحم را از بین ببرند.
همچنین بی نظمی در فلور پوست، آن را دستخوش تغییرات پیچیده و بسیاری می کند. 
به عنوان مثال آکنه به دنبال تکثیر باکتری های مولد آکنه در سطح پوست بروز می کند، 

به طوری که این تکثیر باکتریایی به شکل گیری جوش ها در سطح پوست ختم می شود.
در التهاب های پوستی ناشی از بیماری اگزما نیز تکثیر باکتری استافیلوکوک طلایی، 
عامل اصلی این بیماری محسوب می شود. البته لازم به ذکر است این باکتری فقط 
زمانی تکثیر می یابد که فلور پوست با کمبود باکتری های مفید مواجه می شود. در این 
حالت پوست به اشکال گوناگون عکس العمل نشان می دهد. به عنوان مثال التهاب های 
متنوع پوستی بروز می کند که همگی منشأ جوش ها و بثورات جلدی هستند. پروفسور 
»بریژیت درانو« که از متخصصان پوست دانشگاه نانت کشور فرانسه است، توضیح 
می دهد: »اگر فلور پوست در سلامت کامل باشد، خطر ابتلا به سرطان های پوستی نیز 

به شکل چشم گیری کاهش می یابد.«
حفظ باکتری های مفید، راهی رأی داشتن پوستی زیبا و با طراوت!

بدون شک زندگی در روستا و یک مکان خوش آب  و هوا برای تمام افراد امکان پذیر 
نیست! پس چه راهکاری می توان برای حفظ پوست از آلودگی ها ارائه داد؟ چگونه 
می توان در یک شهر شلوغ و آلوده زندگی کرد و در عین حال پوست سالمی داشت؟ در 
حقیقت اگر مشخصه های پوستی مثل pH پوست، رطوبت سطح پوست، شکل ظاهری 
پوست و ... بر کیفیت باکتری های مفید پوست تأثیر بگذارند، مراقبت های پوستی مثل 

استعمال کرم، شستشو و حفظ پاکیزگی پوست و... نیز در حفظ سلامت پوست بی تأثیر 
نیستند. 

پروفسور درانو تمام افراد را از مصرف بیش از اندازه ماسک های زیبایی برحذر می دارد 
و معتقد است استعمال این ماسک ها کنار ضدعفونی و پاک سازی های مکرر و افراط 
گونه پوست، باکتری های مفید سطح پوست را به مرور زمان نابود می کند. علاوه بر این، 
بعضی محصولات آرایشی بیو که حاوی عصاره گیاهان گوناگون هستند نیز ثبات و تعادل 
فلور پوست را به هم می زنند، به طوری که استعمال آن ها در بلندمدت، نتیجه ای جز 

مشکلات و بیماری های پوستی در پی نخواهد داشت.
البته هنوز تأثیر مثبت یا منفی شیرپاک کن ها یا کرم های مرطوب کننده بر فلور پوست، 

اثبات نشده است.
پروفسور درانو در ادامه اضافه می کند: »در گذشته برای معالجه آکنه از پمادهای حاوی 
آنتی بیوتیک استفاده می شد، در حالی که این درمان، از اساس اشتباه بود! به این دلیل 
که آنتی بیوتیک ها، باکتری های مفید سطح پوست را نیز از بین می برند. به همین دلیل 
این نوع پمادها، نه تنها تأثیری در بهبود آکنه ندارند، بلکه حتی بهبود آن را نیز به تأخیر 

می اندازند و بروز و گسترش تغییرات فلور پوست را تشدید می کنند!«
توصیه هایی برای مراقبت از پوست در شهرهای آلوده

شاید زندگی در کلان شهرهای آلوده، در نگاه اول تهدیدی جدی برای پوست نباشد، 
اما در عمل واقعیت چیز دیگری است. پوستی که تحت تأثیر آلودگی هوا قرار دارد، به 
مرور زمان به شدت آسیب خواهد دید! آلودگی به قشر خارجی پوست حمله و به مرور 
زمان سد دفاعی پوست را نابود می کند. البته این آلودگی ها فقط به محیط خارج از منزل 
ختم نمی شوند، بلکه آلودگی های داخلی نیز تأثیرات خاص خود را بر پوست می گذارند.
متأسفانه کرم مرطوب کننده ای که روزانه مصرف می کنید برای محافظت از پوست در 
برابر آلودگی هوا کافی نیست. برای مراقبت از پوست در برابر این شرایط حاد، باید روزانه 
کارهای اساسی و پایه ای تری انجام دهید. قبل از استعمال کرم های محافظ پوست، 
اولین و مهم ترین کاری که باید انجام دهید، پاک کردن آرایش و مواد آرایشی از سطح 
پوست است. از کنار این مرحله مهم بی توجه عبور نکنید! اما در عین حال دقت داشته 
باشید از شیرپاک کن هایی استفاده کنید که سطح پوست را خشک و آسیب پذیر نکنند. 
در ادامه مقداری پنبه تمیز را با آب پاک کننده آرایش )آب میسلار( آغشته کنید و آرام روی 

سطح پوستتان بزنید.
 شما می توانید یک بار در هفته از لایه بردار یا ماسکی که مناسب پوستتان باشد نیز 
کمک بگیرید تا تمام آلودگی های احتمالی از سطح پوست پاک سازی شوند. سراغ 
محصولات شناخته شده بروید، خصوصاً محصولاتی که ضد اشعه های ماورای بنفش 
خورشید هستند و این قابلیت را دارند تا یک لایه کاملًا محافظ برای پوست باشند. 
فراموش نکنید تحت هر شرایط جوی، حتی زمانی که هوا بسیار سرد است، باید هوای 
منزل را سبک و تمیز نگه دارید! این تنها راهی است که به کمک آن می توانید آلودگی 

فضای داخلی منزل را کنترل کنید و به حداقل برسانید.
 آخرین توصیه اینکه اگر سیگاری هستید، عزمتان را جزم کنید و سیگار را کنار 
بگذارید! شاید برایتان جالب باشد که بدانید تنباکو حاوی 4 هزار نوع ماده سمی است! 

پس تا کار از کار نگذشته و خیلی دیر نشده دست به کار شوید!

زندگی در کلان شهرها، تهدیدی برای سلامت پوست

آلودگیهواپوستتانراخرابمیکند!

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139704030011001943
 : تولد  تاریخ   ، مسلم   : پدر  نام  دهکار،   آفاق  خانم   )1 به  بدینوسیله 

1333/10/08 شماره ملی: 038۵۵23۵۵6 شماره شناسنامه : 8 بدهکار پرونده 
کلاسه 9702049 که  برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد 
بانک رفاه کارگران مبلغ  و  بانکی شماره 294810193  بین شما  برابر قرارداد  که 
79/002/61۵ ریال  که روزانه از تاریخ 1397/0۵/30 مبلغ 9/863 ریال )که طبق 
مندرجات قرارداد محاسبه شده و تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد( بدهکار می 
باشید بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده است و پس از 
تشریفات قانونی اجرائیه صادر و به شماره کلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا 
طبق ماده 18 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد. از تاریخ انتشار 
این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب می شود فقط در یک نوبت چاپ در روزنامه 
چاپ درج و منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام 
و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما 

تعقیب خواهد شد. )م الف 171۵3( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139704030011001944
بدینوسیله به 1( آقای امیررضا قاسمی،  نام پدر : عظیم ، تاریخ تولد : 

بدهکار   307  : شناسنامه  شماره   03831۵6688 ملی:  شماره   1348/06/01
کلاسه فوق 97020۵0 که  برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می 
گردد که برابر قرارداد بانکی شماره 138920006  بین شما و بانک رفاه کارگران مبلغ 
23۵/9۵3/393 ریال  که روزانه از تاریخ 1397/0۵/30 مبلغ 68/67۵ ریال )که 
طبق مندرجات قرارداد محاسبه شده و تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد( بدهکار می 
باشید بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده است و پس از 
تشریفات قانونی اجرائیه صادر و به شماره کلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا 
طبق ماده 18 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد. از تاریخ انتشار 
این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب می شود فقط در یک نوبت چاپ در روزنامه 
چاپ درج و منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام 
و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما 

تعقیب خواهد شد. )م الف 171۵3( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139704030011001932
آقایان: 1( محمدحسین ترکمن، فرزند :محمد، کدملی  بدینوسیله به 

ملی:  کد   ، فرزند:محمدباقر   ، عبداللهی  رئیس  عباس   )2 و   0370090780  :
)کلاسه   139704030011001932 کلاسه  پرونده  بدهکاران   0386014361
بایگانی 9702037( که  برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد 
که برابر قرارداد بانکی شماره 308930134 مورخ 1393/12/13  بین شما و بانک 
رفاه ، مبلغ 73/۵62/31۵ ریال  بدهکار می باشید و از تاریخ 1397/06/2۵ روزانه 
مبلغ ۵0/318 ریال )که طبق مندرجات قرارداد محاسبه می گردد( و تا یوم الاداء به آن 
اضافه می گردد که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده 
است و پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و به شماره کلاسه فوق در این اجراء مطرح 
می باشد لذا طبق ماده 18 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد. از 
تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب می شود فقط در یک نوبت چاپ 
در روزنامه چاپ درج و منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت به پرداخت بدهی 
خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات 

علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف 171۵3( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139704030011001931
 : تولد  تاریخ   ، احمد   : پدر  نام  عزیزی،   علی  آقای   )1 به  بدینوسیله 

بدهکار   124  : شناسنامه  شماره   06008۵1702 ملی:  شماره   13۵9/04/21
پرونده کلاسه فوق با شماره بایگانی 9702036 که  برابر گزارش مامور پست شناخته 
نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی شماره 20793000۵  بین شما 
و بانک رفاه کارگران مبلغ 371/927/332 ریال  که روزانه از تاریخ 1397/07/04 
مبلغ 167/6۵3 ریال )که طبق مندرجات قرارداد محاسبه شده و تا یوم الاداء به آن 
اضافه می گردد( بدهکار می باشید بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور 
اجرائیه نموده است و پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و به شماره کلاسه فوق در 
این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 18 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما 
ابلاغ می گردد. از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب می شود فقط 
در یک نوبت چاپ در روزنامه چاپ درج و منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت 
به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات 

اجرایی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف 171۵3( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139704030011002787/1
بدینوسیله به آقای کاظم خلیفه قلی ، نام پدر : سبزعلی ، دارای کد ملی: 

3980246744 بدهکار سند ازدواج شماره 1989 دفتر ازدواج 47 قم ابلاغ می گردد 
که خانم راضیه اسدی باستناد سند مذکور جهت وصول مبلغ  800/000/000 ریال 
که وفق تبصره یک ماده 1082 قانون مدنی به مبلغ 9۵6/4۵1/۵77 ریال مبادرت 
به صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه 9702926 در شعبه اجرای ثبت قم در 
جریان است چون نشانی شما )قم – نیروگاه شیخ آباد- بیست متری معصومیه – ک 12( 
در سند مزبور شناخته نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا 
حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده 18 آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی اجرائیه 
فوق الذکر  در روزنامه  چاپ درج و منتشر می گردد لذا لازم است ظرف مدت 10 روز از 
انتشار این آگهی )که به منزله ابلاغ اجرائیه است(  نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام 
و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما 
تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در یک نوبت منتشر و آگهی دیگری جز مزایده )در 

صورت بازداشت اموال( منتشر نخواهد شد. )171۵۵( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه:1/ 139704030011001947
بدینوسیله به 1( خانم صغری محمدنژاد،  نام پدر : غفور ، تاریخ تولد : 

بدهکار   493 : شناسنامه  شماره  ملی: 16006۵8784   شماره   13۵1/04/01
پرونده کلاسه فوق با شماره بایگانی 97020۵3 که  برابر گزارش مامور پست شناخته 
نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی شماره 441930002  بین شما 
و بانک رفاه کارگران مبلغ 423/3۵3/633 ریال  که روزانه از تاریخ 1397/0۵/30 
مبلغ 302/636  ریال )که طبق مندرجات قرارداد محاسبه شده و تا یوم الاداء به آن 
اضافه می گردد( بدهکار می باشید بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور 
اجرائیه نموده است و پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و به شماره کلاسه فوق در 
این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 18 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما 
ابلاغ می گردد. از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب می شود فقط 
در یک نوبت چاپ در روزنامه چاپ درج و منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت 
به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات 

اجرایی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف 171۵3( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 

طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
رای اصلاحی 

تاریخ 1397/09/21 جلسه هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف با حضور امضاء کنندگان زیر تشکیل در خصوص پرونده کلاسه 
1392-471۵ موضوع رای 2817-1397 مربوط به آقای فرج خداوند پور به گزارش اصلاحی 2/24601-97/9/20 کارشناسان 
پلاک صحیح مورد کارشناسی ۵8 باقیمانده 11 الی 28 و 30 فرعی الی 37/3/1786 می باشد که اشتباها پلاک اصلی 1876 ذکر 
شده بود لذا بدین وسیله پلاک اصلی به 1786 اصلاح می شود و بقیه مندرجات رای به قوت خود باقی می باشد بدیهی است رای اولیه 

و اصلاحی توامان قابلیت اجرا دارد . 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه 
از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هم  روی  درس ها  و  کارها  نکردن  تلنبار  خواستار  چقدر  هر 
و انجام دادن به موقع شان را داشته باشیم، اما باز هم جان در 
جان مان کنند، آدم های دقیقه نودی هستیم. باید دقیقه نود 
که اولتیماتوم ها داده شد و گهگاهی تهدید به اخراج یا مردودی 

شدیم، کارهایمان را پیش ببریم.
همین می شود که گاهی در یک سری بازه های زمانی آن قدر 
کلافه می شویم که در طول روز مدام با خود می گوییم که کاش 
هرچه زودتر از شر این درس و کار خلاص بشم و هزاربار توبه 
می کنیم که باز هم شب امتحانی هستیم. در این شرایط به قطع 
یقین همه مان معتقدیم که وقت سر خاراندن نداریم و نباید یک 

دقیقه را از دست بدهیم! اما اینطور نیست.
دقیقا در همین شرایط کلافه گی از ایام امتحانات یا فشار زیاد 
کاری و درسی، نیاز به انجام یک سری کارهای حاشیه داریم که 
بعد از انجام شان با انرژی بیشتری به کارهایمان رسیدگی کنیم. 
در ادامه چند پیشنهاد درست و حسابی جهت گرفتن انرژی و 
انگیزه برای ایام امتحانات نوشته شده است. بخوانید و به کار 
ببرید تا عذاب وجدان شب امتحانی بودن را تا حدودی برایتان 

کم رنگ کند . 
خودتان را به دنیای رنگ ها گره بزنید : 

به طور کلی دیدن رنگ ها به انسان حس شادابی و سرزندگی 
می دهند. خیلی اوقات دیدن اشیاء ساده ای که آمیخته به رنگ 
است، می تواند حال مان را خوش کند. یکی از راه های تقویت 

حافظه و تمرکز، رنگ    آمیزی است.
همچنین سال هاست از رنگ آمیزی به عنوان درمان استرس 
نیز استفاده می شود. امروزه کتاب های رنگ آمیزی برای گروه 
سنی بزرگسال وارد بازار شده است که به راحتی قابل دسترسی 

است.
با رنگ آمیزی می توانید فشارهای هیجانی و روانی خود را 
و میان درس خواندن، مخصوصا  در قالب رنگ تخلیه کنید 
درس هایی که نیاز به تمرکز دارد و مستلزم یک ذهن تحلیل گر 

ذهن تان  برای  ورزش  یک  عنوان  به  رنگ  از  می توانید  است، 
استفاده کنید . 

خودتان را تحویل بگیرید : 
برای خودتان شرط بگذارید و در قبال انجام این شرط و شروط 
یک جایزه تعیین کنید. مثلا به خودتان بگویید: “اگر تا ساعت 
سه ظهر تا سر فلان صفحه درس خواندم، بعد اجازه دارم یک 
قسمت از سریال مورد علاقه ام را ببینم”. یا می توانید زنگ زدن 
به یک دوست، گشتن در فضای مجازی، آشپزی کردن، رفتن 
به کافه و هرچیزی که باعث خوشحالی تان می شود را در قبال 
یک مدت زمان مشخصی درس خواندن، به خود جایزه دهید. 
حتما نباید جایزه ای که به خودتان می دهید چیز بزرگ یا خاصی 
باشد. ببینید با داشتن و انجام چه کاری حال تان خوب می شود 
و انرژی پیدا می کنید. همان کار را به خودتان هدیه دهید. گاهی 
با خرید یک جوراب و گاهی رفتن به استخر، خستگی یک روز 

کاری و درسی از روح و بدن مان در می رود . 
تک بعدی عمل نکنید : 

همیشه هم نباید به درس، امتحان و کتاب ها و جزوه ها چسبید 
و خود را درگیر یک چیز واحد کرد. اگر اینطور عمل کنید یک 

جایی از زندگی تان احساس می کنید هیچ چیزی نمی دانید و 
این سال های درس و دانشگاه عملا وقت تان را تلف کرده اید و 

دچار یاس و پوچی می شوید.
یا  در کنار تمام کارهای درسی و علمی می توانید یک هنر 
ورزش مورد علاقه تان را دنبال کنید. می توانید لیست کتاب ها 
و فیلم هایی که باید قبل از مرگ خواند و دید را تهیه کنید و برای 
خواندن و دیدن تان برنامه ریزی کنید. اگر این طور پیش بروید 
حتی در موقع امتحانات هم می توانید به عنوان راه فرار به این 
علایق یا سرگرمی هایتان گریزی بزنید و برای رفع خستگی به 

آنها پناه ببرید . 
ورزش کردن را تبدیل به یک عادت کنید : 

در هر موقع از شبانه روز که احساس کسل بودن و خستگی 
کردید، کافی ست یک جفت کفش راحت بپوشید و به خیابان 
بروید. همین. قدم زدن در هوای آزاد باعث می شود خون در مغز 
جریان یابد. اگر برای راه رفتن آلودگی هوا را بهانه می کنید، به 
استخر بروید. آب تنی کردن باعث نشاط می شود. حتی آدم با 
استخر و ورزش خوش اخلاق می شود. ورزش را از زندگی تان 
حذف نکنید. مخصوصا در ایام امتحانات و زمانی که مشغله 

خسته  کردن  ورزش  با  است  ممکن  می شود.  زیاد  کاری تان 
شوید، اما این خستگی کاذب نیست و حتی در تنظیم خواب به 
شما کمک می کند. ورزش کردن نشاطی به شما می دهد که تا 

حدی دگم بودن امتحانات را برای شما آسان می کند . 
درها را به روی خودتان نبندید : 

ممکن است برای خودمان پیش آمده باشد که وقتی درگیر 
تلفن  همه  از  اول  باشیم،  درسی  زیاد  کارهای  و  امتحانات 
همراه مان را خاموش می کنیم، از تمام گروه های مجازی خارج 
می شویم و به طور کلی دور خودمان یک حصار بلند و سخت 
می کشیم. شاید این حرکت به تسریع کارها کمک کند، اما 

همیشه هم اینطور نیست.
زودتر  می شود  باعث  بیرون  دنیای  از  خودمان  کردن  جدا 
خسته شویم و حتی افسردگی سراغ مان بیاید. چه عیبی دارد 
میان کارها و مشغله هایمان به یک دوست قدیمی زنگ بزنیم 
یا به اینترنت وصل شویم و چند وبلاگ خوب را بخوانیم؟ شاید 
از همین کارها انرژی بگیریم و بهتر بتوانیم کارهایمان را پیش 
ببریم. اصلا در برهه امتحانات گوشی خود را خاموش نکنید. 
شاید یکی از امتحان هایتان کنسل شود و از این خبر شاد شوید ! 

به اندازه کافی بخوابید : 
خواب را دست کم نگیرید. هرچقدر هم کسی شب امتحانی 
تا دیر  امتحانات  دارد که در دوره  انگار عادت  باز هم  نباشد، 
وقت بیدار بماند و صبح ها با زحمت و تقلا خود را از رختخواب 
جدا کند تا باز درس خواندن را از سر بگیرد. دکتر استفانیک 
باشید،  داشته  شبانه  خواب  ساعت  باید 8  »شما  می گوید: 
مخصوصا شب قبل از امتحان. ضمنا اگر تمام شب را بیدار 
بمانید، صبح روز بعد خسته و کسل خواهید بود و احتمال اینکه 
سراغ قهوه یا نوشابه های پرکالری بروید بیشتر است. مراقب 
باشید و برای غلبه بر استرس امتحان، از چنین نوشیدنی هایی 
پرهیز کنید چون نوشابه های کافئین دار، اضطراب تان را بیشتر 

می کنند !«

چطور برای درس خواندن انرژی و انگیزه بگیریم؟
چند پیشنهاد متفاوت برای غلبه بر استرس امتحانات

آگهی تغییرات
شرکت  تغییرات  آگهی 

مسئولیت  با  کوروش  سازه  استوار 
و   14720 ثبت  شماره  به  محدود 
به   14004770472 ملی  شناسه 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
 16/04/1397 مورخ  العاده  فوق 
تعداد   : شد  اتخاذ  ذیل  تصمیمات 
از 2  اعضای هیئت مدیره متشکل 
نفر الی 7 نفر می باشد و ماده مربوطه 
در اساسنامه بشرح فوق اصلاح می 
گردد. اداره کل ثبت اسناد و املاک 
و  ها  شرکت  ثبت  اداره  قم  استان 
موسسات غیرتجاری قم( 332941(

یک متخصص ارتوپد با اشاره به شایع ترین دلایل کمر درد گفت: افرادی که دچار کمر درد 
می شوند باید بین سه الی پنج روز استرحت کنند.

مسعود شایسته آذر عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی مازندران و متخصص ارتوپد 
، اظهار کرد: کمر درد در اغلب موارد به دلیل قدرت کم عضلات رخ می دهد چرا که اگر 
عضلات قدرت کافی نداشته باشند فشار به کمر وارد شده و فرد دچار کمر درد می شود؛ 
اگر این رویه پیش رود و فرد فشار را از روی عضلات کم نکند منجر به جابه جایی و پاره شدن 

دیسک های غیر مهره ای می شود.
این متخصص ارتوپد بیان کرد: بیماران اگر در مرحله اولیه بیماری کمر درد خود را درمان 
نکنند و این درد چندین ماه طول بکشد به اندام های تحتانی فشار وارد می شود، در این 
صورت فرد دچار گزگز، بی حسی و خواب رفتگی در اندام تحتانی می شود؛ این بیماری 
را در مراحل اولیه با کمک دارو درمانی و تغییر روش زندگی می توان درمان کرد که در آخر 

ممکن است نیاز به عمل جراحی باشد.
شایسته آذر ادامه داد: در سنین بالا اگر این بیماری به موقع درمان نشود ممکن است 
منجر به تنگی کانال نخایی، ایجاد ضایعه نخایی و آسیب به آرتروز شود و برحسب نوع آن 
درمان مناسب پیشنهاد می شود؛ شنا کردن، تمرینات ورزشی و نرمش موجب می شود که 

فرد در آینده دچار کمر درد نشود.
وی افزود: افرادی که دچار کمر درد می شوند باید بین سه الی پنج روز استرحت کنند؛ 
در این دوران باید برنامه بازتوانی برای تقویت عضلات ستوان مهره ای کمری انجام دهند و 
روش هایی که تغییرات در سبک زندگی ایجاد می کند را استفاده کنند؛ برای درمان باید یک 

بازتوانی چند ماهه انجام دهند تا فشار از روی دیسک و مهره کم شود.
این متخصص ارتوپد یادآوری کرد: بسیاری افراد در طول رانندگی و تصادفات دچار 
مشکلات عضلانی می شوند، از این رو توصیه می شود حتما اقدامات پیشگیرانه انجام 

شود، این کار نه تنها از ایجاد هزینه های اضافی جلوگیری می کند بلکه فرد ممکن است 
دچار ضایعات غیر قابل بازگشت شود.

شایع ترین دلایل کمر درد
 آیا درد کمر با جراحی درمان می شود؟
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اجتماعی

حوادث طبیعی و غیرطبیعی متعددی طی سالهای 
اخیر در سطح کشور رخ داده که نمونه هایی از آن درقم 
مانند زلزله و سیل برای مردم ملموس بوده است، بنابراین 
ضرورت دارد که میزان آمادگی استان برای مقابله با این 

بحران ها سنجیده شود.
بشریت پس از سال ها مواجهه با حوادث طبیعی و 
تهدیدهای محیطی به این نتیجه رسیده است که بهترین 
راهکار برای کاهش خسارت های ناشی از این وقایع، 
سازگار کردن خود با محیط پیرامونی از طریق افزایش 
سطح آمادگی های مورد نیاز می باشد. در ایران نیز این 
راهبرد مدت هاست جریان دارد و مسئولان کشور برای 
مقابله با حوادث و رویدادهای طبیعی و انسانی، طرح 
های مختلفی را در حوزه مقاوم سازی سازه ها و افزایش 
سطح آمادگی های مردم در زمان مواجهه با بحران ها 
اجرا می کنند. در همین راستا استان قم به دلیل قرار 
گرفتن در موقعیت خاص جغرافیایی در معرض وقوع 
حوادث متعدد طبیعی و غیرطبیعی همچون زلزله، سیل 
می باشد و اگر در کنار تمام فعالیت های موثر انجام شده 
تاکنون، شرایط اصولی مواجهه با این پدیده ها در این 
استان مورد توجه لازم قرار نگیرد، خسارت های متعددی 

متوجه مردم خواهد شد.
* میزان آمادگی دستگاهها برای مقابله با بحران 

سنجیده شود 
از نگاه شماری  را  ایرنا موضوع  دراین راستا خبرنگار 
سرپرست  داد؛  قرار  بررسی  مورد  استان  مسئولان  از 
آمادگی  میزان  گفت:  رابطه  این  در  قم  استانداری 
دستگاههای اجرایی برای مقابله با بحران های مختلف 
باید سنجیده و نقاط ضعف و قوت آنها به خوبی احصاء 
شود.  سید محمدرضا هاشمی، افزود: با توجه به شروع 
فصل سرما و حادثه خیز بودن کشورمان، دستگاههای 
احتمالی  حوادث  با  مقابله  برای  همواره  باید  اجرایی 
آمادگی داشته باشند و تمهیدات لازم از جمله تأمین 

سوخت، غذا و دارو را فراهم بیاورند. 
وی با بیان اینکه برخی حوادث طبیعی از جمله سیل و 

گرد و غبار و خشکسالی نتیجه تخریب طبیعت به دست 
بینی است، اظهار داشت:  قابل پیش  و  بوده  انسانها 
توجه به بیمه حوادث برای اقشار مختلف مردم به ویژه 
به  باید  اجرایی  و دستگاههای  روستائیان  و  کشاورزان 

خوبی اطلاع رسانی و آگاه سازی شود. 
وی با اشاره به قرار داشتن قم در چهار راه مواصلاتی 
کشور و بروز آسیبهای احتمالی ناشی از حوادث دراین 
استان که در سطح ملی تأثیرگذار خواهد بود، تصریح 
کرد: دستگاههای اجرایی قم باید در مراحل پیشگیری، 
آمادگی، مقابله و بازسازی برنامه ریزی دقیق و تلاش 
بیشتری داشته باشند.  وی برضرورت گسترش آموزش 
بلایای  اثرات  کاهش  راستای  در  مردم  عموم  برای  ها 
طبیعی تأکید کرد و گفت: افزایش استحکام ساختمان 
های مسکونی و عمومی به ویژه مدارس باید دراولویت 
جدی قرار گرفته و سازمان نظام مهندسی باید در این 
هاشمی  باشد.   داشته  کنترل  و  نظارت  کاملا  جهت 
معضل گرد و غبار در استان قم را نیز مورد توجه قرار داد و 
گفت: در صورت غفلت و کم توجهی به این معضل جدی 
زیست محیطی، اثرات جبران ناپذیر آن مراکز جمعیتی 
با  وی  کرد.   خواهد  درگیر  شدت  به  را  کشور  مرکز  در 
بیان اینکه با اعتبارات قطره چکانی استانی، نمی توان 
معضل گرد و غبار در قم را برطرف کرد، اظهار داشت: 
باید کارگروه ویژه ای برای مقابله با این موضوع در استان 
تشکیل شده و موضوع خشکسالی و قطع حقابه های 
زیست محیطی دریاچه نمک و دشت مسیله با جدیت 

پیگیری شود. 
* دوره آموزشی مدیریت بحران برای مدیران 

استان قم برگزار می شود 
همچنین مدیرکل مدیریت بحران قم پیرامون این مساله 
گفت: دوره آموزشی مدیریت بحران با حضور مدیران و 
رؤسای دستگاههای اجرایی استان با دو سناریوی سیل 
اوروجی  برگزار می شود.  محسن  زلزله 25 دی ماه  و 
در جلسه شورای هماهنگی مدیریت بحران قم افزود: 
بیستمین مانور سراسری زلزله نیز 7 آذرماه در 25 مدرسه 

استان با حضور دبیران کارگروه های تخصصی شورای 
مدیریت بحران ترتیب یافت.  وی با اشاره به ارائه آموزش 
پناه گیری سریع و تخلیه اضطراری به دانش آموزان قم و 
استمرار این طرح آموزشی در مدارس استان، خاطرنشان 
کرد: آموزش های لازم در هنگام وقوع زلزله در ساختمان 
های بلندمرتبه قم نیز در صورت درخواست همشهریان 
انجام خواهد شد.  اوروجی با اشاره به ضرورت تشکیل 
کمیته ویژه برای مقابله با پدیده گرد و غبار در استان، 
تصریح کرد: با توجه به استمرار خشکسالی، باید باید 
برنامه ریزی و اقدامات مؤثر برای مقابله با پدیده گرد و 
غبار در قم انجام شود.  وی با اشاره به انجام پروژه های 
نهال کاری درقم، گفت: سال گذشته برای نخستین بار 
عملیات مالچ پاشی در کانون های گرد و غبار استان 
انجام شد و امیدواریم با توسعه اقدامات به ویژه در حوزه 
نهال کاری و تأمین حقابه های زیست محیطی، معضل 

گرد و غبار کاهش چشمگیری داشته باشد.
*    100خانه هلال برای کمک به مردم در مواجهه 

با بحران ها در قم فعال است
مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم نیز در این خصوص 
و مکان  گفت: 100 خانه هلال در روستاها، مساجد 
های مختلف شهر قم فعال است که با ارائه آموزش های 
کاربردی به عموم مردم برای مواجهه صحیح با بحران 

های احتمالی خدمات رسانی می کند.
محمد گلفشان بیان داشت: در این خانه ها آموزش 
های امدادی کمک های اولیه و تخصصی ارائه و در کنار 
آن سایر برنامه های فرهنگی و اجتماعی برگزار می شود 

که مورد استقبال عموم مردم قرار گرفته است.
آمادگی  افزایش  جهت  در  ها  خانه  این  افزود:  وی 
بلاهای  مقابل  در  آنان  توانمندی  و سطح  ها  خانواده 
طبیعی و حوادث احتمالی در استان قم راه اندازی شده 
است.  وی همچنین با اشاره به فعالیت گسترده معاونت 
آموزش و پژوهش جمعیت هلال احمر قم گفت: ارائه 
آموزش های همگانی امدادی به کارکنان مدیریت بحران 
سلامت،  کاروان  در  آموزش  ها،  خانواده  و  شهرداری 
برگزاری کارگاه عملی در مدرسه امداد و نجات و آموزش 
در آیین نماز جمعه با حضور مربیان و معرفی آموزش های 
اولیه و توزیع بروشور و کتابچه های آموزشی به نمازگزاران 
از مهمترین خدمات است. مدیرعامل جمعیت هلال 
احمر قم با اشاره به فعالیت تیم های امدادی در مناسبت 
های مختلف گفت: این تیم های تخصصی آمادگی دارند 
تا خدمات مورد نیاز مردم را در زمان وقوع حوادث و بحران 
ها در کوتاه ترین زمان به ایشان ارائه دهند. گلفشان 
خاطرنشان کرد: همچنین دوره های تخصصی جستجو 
و نجات در جاده، فضای معلق )ارتفاع(، اطفاء حریق، 
مستمر  صورت  به  مصدوم  حمل  و  اضطراری  اسکان 
توسط معاونت امداد و نجات هلال احمر قم ترتیب می 
یابد.  براساس سرشماری سال 95، استان قم دارای یک 
میلیون و 292 هزار تن جمعیت است که 1.62 درصد 
جمعیت کل کشور را شامل می شود؛ لازم به ذکر است 
که بیش از 95 درصد جمعیت استان در شهر قم زندگی 

می کنند.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:

قم باید الگوی دختر نمونه بانشاط مسلمان را به 
دنیا معرفی کند

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گفت: قم باید توسط بانوان فرهیخته خود مدل و 
الگوی تربیتی یک دختر نمونه بانشاط مسلمان و عفیف را به کشور و دنیا معرفی کند.

 حجت الاسلام والمسلمین رضا عزت زمانی در نشست جمعیت بانوان فرهیخته استان 
قم، از نگاه عمیق مادرانه فعالان این تشکل که به صحنه اجتماعی و تربیتی جامعه دارند 
قدردانی کرد و گفت: نگاه انقلاب اسلامی و به تبع آن سازمان تبلیغات اسلامی به بانوان، 
نگاه متفاوتی است و ما راه نجات از همه آسیب ها و مشکلات را کمک و حضور بانوان مومن، 
عفیف و دغدغه مند در عرصه می بینیم. وی بر لزوم استفاده از ظرفیت بانوان فرهیخته در 
حل مشکلات جامعه تاکید کرد و افزود: اگر قم را اصلی ترین شهر شیعی و حوزه علمیه را 
ظرفیت بی بدیلی می دانیم، تاکنون استفاده حداقلی از ظرفیت حوزه علمیه و این شهر 
صورت گرفته است. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با اشاره به تفاوت نگاه به زن و 
جایگاه خانواده در اسلام و نظام غرب اظهار داشت: بانوان مظلوم ترین قشر بشری هستند 
که به دلیل نگاه ناشایستی که در مکاتب غربی به آن ها و جایگاهشان می شود مظلوم واقع 
شده اند. حجت الاسلام والمسلمین عزت زمانی تاکید کرد: توقع ما از جمعیت بانوان 
فرهیخته قم این است که الگوی حرکت اجتماعی و تربیتی خواهران فرهیخته را رقم بزنند. 
اگر این اتفاق بیفتد سازمان تبلیغات اسلامی باید این نمونه را به سراسر کشور معرفی کند.
وی خطاب به بانوان فرهیخته گفت: امیدوارم برنامه جامعی با نگاه بلند مدت تعریف کنید 
که در این نگاه، تشکیلات در تراز بانوان موثر که می توانند در عرصه اجتماعی و تربیتی 
تحول ایجاد کنند، دیده شود. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم افزود: دومین توقع از 
بانوان فرهیخته استان قم این است که این جمعیت محور تشکیل جبهه حرکت بانوان 
شود. البته در این زمینه تکثر و اختلاف سلیقه موضوعیت دارد و شما با سعه صدر می توانید 
پذیرای همه مجموعه های بانوان باشید. وی با بیان این که نباید نسبت به ایجاد شبکه 
دائمی بانوان فرهیخته غافل شد، بیان داشت: باید آزادی و استقلال خودتان را حفظ کنید. 

از اینکه سراغ مرید و مریدبازی و وابسته به افراد و پول نیستید نقطه قوت کار شماست.
حجت الاسلام والمسلمین عزت زمانی بر ضرورت گسترده شدن فعالیت جمعیت بانوان 
فرهیخته در حوزه عملیاتی از جمله راه اندازی مهدکودک و مدرسه شد و افزود: قم باید 
توسط بانوان فرهیخته خود مدل و الگوی تربیتی یک دختر نمونه بانشاط مسلمان و عفیف 
را به کشور و دنیا معرفی کند. وی با اشاره به آسیب هایی که در برخی تشکل ها وجود دارد، 
بیان داشت: نیازمند نظارت مومنانه در فعالیت های اجتماعی و تربیتی بانوان هستیم که 
این رویه باید به وسیله خود بانوان شکل بگیرد. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم تصریح 
کرد: حضرت آقا در فرمایشاتی که برای حجت الاسلام والمسلمین قمی ریاست سازمان 
تبلیغات اسلامی داشتند چندین بار واژه های اسلام ناب، اسلام انقلابی و اسلام عاشورایی 

را به کار بردند و این سازمان بازوی مقام معظم رهبری در انتقال این مفاهیم ارزشی است.
وی افزود: مردم، اسلامی که به آنها عزت و استقلال و آقایی در دنیا بدهد را می خواهند. 
اسلام، اسلام لاابالی نیست بلکه کرامت انسان ها را محقق می کند. به گفته حجت الاسلام 
والمسلمین عزت زمانی، تمام سرمایه هایی که از صدر اسلام تا به امروز در راه اسلام هزینه 
این نگاه، معتقدیم که امروز روز  با  شده، پشتوانه انقلاب اسلامی محسوب می شود. 
ایستادگی مردم بر روی همان اصولی است که سیدالشهدا و امیرالمومنین علیهم السلام 
پایه گذاری کردند و امروز به ما رسیده است. وی بیان داشت: کار اصلی ما واگذاری امور به 
مخاطب جوان مومن و انقلابی است و در حوزه ساختار، کار جبهه سازی خواهیم کرد تا 

اندیشه امام خمینی)ره( و انقلاب اسلامی در جریانات فکری محقق شود.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گفت: تلاش می کنیم مجموعه ای از هیأت های 
اندیشه ای را فعال کنیم؛ هیأت هایی که حقیقت اسلام ناب را از زبان امامین انقلاب 
بیان کند. حجت الاسلام والمسلمین عزت زمانی از حضور بانوان جهادی در جمع بانوان 
فرهیخته در آینده ای نزدیک خبر داد و افزود: محیط امن برای حضور و فعالیت خواهران 

جهادی فراهم خواهیم کرد که نقش خوبی در کنار دیگر بانوان فرهیخته ایفا کنند.

مدیرکل ثبت  احوال استان قم :

اختلاف سنی غیرمتعارف از عوامل اصلی 
افزایش آمار طلاق است

مدیرکل ثبت  احوال استان قم با اشاره به برخی از عوامل مهم در افزایش آمار طلاق گفت: 
20 درصد طلاق های رخ داده در قم دارای اختلاف سنی های غیرمتعارف بوده است. 

خلیل مرادی با اشاره به روند ثبت نام و تحویل کارت هوشمند ملی در قم  اظهار داشت: 
از 870 هزار واجد شرایط  دریافت کارت هوشمند ملی در قم تاکنون بیش از 674 هزار نفر 
ثبت نام و 602 هزار کارت صادر و تحویل شده است، 16 هزار کارت نیز آماده تحویل است، 

39 هزار و 510 متقاضی جدید دریافت کارت هوشمند ملی ثبت نام کرده اند.
وی افزود: در حال حاضر بالغ بر 200هزار نفر از شهروندان واجدالشرایط اقدامی برای 
دریافت کارت هوشمند ملی نکرده که می تواند در انجام فعالیت های اداری به چالشی 
برای آن ها تبدیل شود، تلاش ثبت احوال قم برای رسیدن به ضریب 90 درصدی در دارا 
بودن کارت هوشمند ملی است. مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: در سال 96، 26 
هزار ولادت ثبت شده که با کاهش 4 درصدی همراه شده است که درصد آن 21.1بوده 
که میانگین کشوری آن 18.8 است، در هشت ماه نخست امسال 15 هزار و 981 ولادت 
ثبت شده که نزدیک به هزار و 700 نفر کاهش داشته است، نسبت ولادت پسر به دختر در 
قم 106 به 100 است، 99 درصد ولادت های استان در داخل شهر قم اتفاق افتاده است.

مرادی اضافه کرد: میانگین سنی مادران قمی برای زایمان نخست 25 تا 29 سال است، 
294 مورد چند مورد زایی در هشت ماه نخست امسال اتفاق افتاده است، 98 درصد از 
ولادت ها بر مبنای گزارش های بیمارستانی صادر می شود، در سال 96، 5 هزار و 800 
واقعه فوت ثبت شده که نسبت به سال قبل تر 2.86 افزایش پیداکرده است. مدیرکل 
ثبت احوال استان قم گفت: 3 هزار و 899 واقع فوت در هشت ماه ابتدای امسال ثبت شده 
است، به صورت متوسط روزانه 16 مورد واقعه فوت در استان قم ثبت می شود. وی تأکید 
کرد: در سال96، 8 هزار 899 واقعه ازدواج ثبت شده است که 7.7 درصد به ازای هر 1000 
نفر بوده که از میانگین کشوری مقداری پایین تر است، 3 هزار و 66 واقع طلاق در سال 
96 ثبت شده که نسبت به سال 95 یک درصد کاهش داشته است، آمار ثبت ازدواج از 
سال 90 به بعد کاهش پیداکرده که پایین آمدن هرم سنی از عوامل مهم آن بوده است. 
مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: در هشت ماه نخست امسال 5 هزار و 600 مورد ازدواج 
و بیش از 2 هزار طلاق ثبت شده است، میانگین ازدواج در مردان 29 و در زنان 24 سال 
است، اختلاف سنی مهم ترین عامل و فراوانی در ایجاد طلاق در قم بوده است، 20 درصد 

طلاق های رخ داده در قم دارای اختلاف سنی های غیرمتعارف بوده است.

مدیرعامل سازمان پارک ها وفضای سبز شهرداری قم خبر داد

کاشت بیش از 5 هزار اصله نهال در کمربند 
سبز شهر در منطقه سه

مدیرعامل سازمان پارک ها وفضای سبز شهرداری قم گفت: امسال بیش از 5 هزار اصله 
نهال در کمربند سبز اتوبان امام علی )ع( کاشته شده است و تقریبا محدوده مربوط به 

منطقه سه کامل شده است.
پیام جوادیان با اشاره به وضعیت اجرای پروژه کمربند سبز اتوبان امام علی )ع( قم اظهار 
کرد: این پروژه در حال حاضر ذیل چند منطقه شهر در حال اجرا است که بخش عمده 
آن به سرانجام رسیده و مورد بهره برداری قرار گرفته است. وی با بیان اینکه بخش منطقه 
سه کمربند سبز اتوبان امام علی )ع( تکمیل شده است، تصریح کرد: در راستای اهداف 
سازمانی برای ایجاد کمربند سبز در حاشیه کمربند امام علی)ع(، امسال بیش از 5 هزار 
اصله نهال در این قسمت کاشته شده است و تقریبا محدوده مربوط به منطقه سه کامل 
شده است. مدیرعامل سازمان پارک ها و  فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه این پروژه در 
منطقه سه به عرض 15 تا 30 متر از پل دستغیب تا بعد از پل رودخانه اجرایی شده است، 
گفت: اجرای این پروژه تاثیر بسزایی در تلطیف هوای شهر قم و کاهش گرد و غبار ورودی 
به شهر دارد. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه آبیاری این 
کمربند سبز به صورت تحت فشار است، اظهار کرد: با توجه به کمبود آب در شهر قم در 
پروژه های جدیدی که سازمان اجرا می کند تاکید بر این است که همزمان با درختکاری 

اجرای شبکه آبیاری تحت فشار نیز صورت گیرد.
 

سوگواره امامزاده موسی مبرقع در قم برگزار شد
آیین سوگواری سالروز وفات امامزاده موسی مبرقع )ع(، فرزند بلافصل امام جواد)ع(، 
شنبه شب با حضور قشرهای مختلف مردم و برخی از مسئولان در آستان مقدس این 

امامزاده در قم برگزار شد.
امام جمعه موقت تهران در این آیین اظهار داشت: دوست داشتن اهل بیت)ع( برای 
همگان یک تکلیف است و باید کسی که این بزرگان را دوست می دارد را نیز دوست داشته 
باشیم، چون از لوازم مودت این است که انسان هر کسی را که دوست دارد، دوستان و آثار 
او را هم از محبت خود محروم نکند. آیت الله کاظم صدیقی بیان داشت: با سعادت ترین و 
خوشبخت ترین انسان ها کسانی هستند که به فضل، امتیاز و ارزش هایی که خداوند فقط 

به پیامبر)ص( و دودمان آن حضرت عطا فرموده است، معرف و شناخت قلبی پیدا کنند.
وی با تاکید بر اینکه کسی که ولایت اهل بیت)ع( را نپذیرد به مقام آدمیت نخواهد رسید، 

گفت: راه آدم شدن، ولایت علی)ع( و اولاد آن حضرت است.
صدیقی با بیان اینکه آتش فتنه وقتی روشن شود، تر و خشک را با هم می سوزاند، تصریح 
کرد: قرار داشتن زیر پرچم اهل بیت)ع( و ولایت آنها، ضد فتنه و مایه امنیت، آرامش، 
پیشرفت، کسب نورانیت، راه بهشت، نجات از جهنم و همه آسیب هایی که دنیا و آخرت 

جوانان را تهدید می کند، می باشد. 
وی گفت: مقابله با ولایت یک فتنه خانمان سوز است که همه چیز را از بین می برد.

موسی  امامزاده  های  ویژگی  به  اشاره  با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  صدیقی 
مبرقع)ع( گفت: فرزند امام معصوم بودن و از همه مهمتر مورد اعتماد امام قرار داشتن از 

مشخصه های مهم این امامزاده محسوب می شود.

عضو شورای شهر کرج :
مشکلات زیست محیطی از چالش های کرج است

عضو شورای اسلامی شهر کرج گفت: مشکلات زیست محیطی از چالش های عمده 
کلانشهر کرج است که باید آموزش های پیشگیرانه را به هرم پائین سنی جمعیت هدایت 

کرد.
محمد حسین خلیلی در حاشیه همایش مدیریت سبز که با عنوان »کودک و زندگی سبز« 
در باشگاه فرهنگی و ورزشی میلاد کرج برگزار شد، اظهارداشت: کاهش مشکلات زیست 
محیطی از اولویت ها و برنامه های مدیریت شهری است هرچند چالش به آسانی قابل 

حل نیست.
این عضو شورا خاطر نشان کرد: کرج به لحاظ جمعیت ساختاری متفاوت از سایر مراکز 
استان ها دارد، چرا که مهاجرت های رویه و تردد بالای مسافران در جاده های مواصلاتی 

منطقه بر ساختار اجتماعی و زیست محیطی آن تاثیر گذاشته است.
خلیلی گفت: انتظار می رود تشکل های مردم نهاد و دوستدار محیط زیست بیش از پیش 
پا در عرصه فعالیت بگذارند برای کاهش آلودگی هوا و طبیعت استان البرز پیشگام شوند. 
وی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به پروژه نیمه تمام متروی کرج، اظهارداشت: 
راه اندازی خطوط مترو در این کلانشهر می تواند تاثیر بسزایی در کاهش مشکلات زیست 

محیطی داشته باشد.
همچنین اعظم شاه بیگ رئیس گروه مطالعات زیست و توسعه پایدار معاونت خدمات 
شهری شهرداری کرج به خبرنگار ایرنا، گفت: برگزاری همایش های زیست محیطی 
برای فرهنگ سازی و کمک به کاهش مشکلات آلودگی هوا و محیط زیست در دستور کار 

مدیریت شهری کرج قرار دارد.
وی ادامه داد: همایش کودک و زندگی سبز با حضور مربیان و آموزگاران مهد کودک 
و آموزش و پرورش برگزار شد که تا پایان سال جاری سه همایش دیگر با شرکت مردم و 

کارکنان ادارات برگزار می شود.
همایش یک روزه مدیریت سبز با هدف افزایش فرهنگ سازی و افزایش مشارکت کودکان 
و نوجوانان در طرح های کاهش آلودگی هوا و کمک به توسعه فضاهای سبز در کرج برگزار 

شد.

معاون اداره کل  آموزش  و پرورش استان قم :

مدارس استان قم امسال با کمبود معلم 
روبه رو است

معاون پژوهش و برنامه ریزی نیروی انسانی آ اداره کل موزش  و پرورش استان قم از کمبود 
معلم در مدارس استان خبر داد و گفت: امسال با کمبود 2 هزار و 64 معلم در مدارس 

استان به تفکیک دوره در مقاطع مختلف روبه رو شدیم.
 علی محمدی با اشاره به چرایی کمبود نیروی انسانی در این استان اظهار داشت: این 
تبعات بعد از اجرای طرح 6.3.3 در سال 91 و اضافه شدن یک پایه به مقطع ابتدایی 
ایجاد شد و ناهماهنگی بین ورودی و خروجی نیروهای جدیدالورود دانشگاه فرهنگیان 
و بازنشستگی بسیاری از همکاران ما همچنین خاصیت مهاجرپذیری استان قم و رشد 

جمعیت دانش آموزی در آن نیز از دیگر علت های این اتفاق به شمار می رود.
معاون پژوهش و برنامه ریزی نیروی انسانی آموزش  و پرورش استان قم تصریح کرد: در 
سال تحصیلی جدید با کمبود 2 هزار و 64 معلم به تفکیک دوره در مقاطع مختلف ابتدایی 
هزار و 560 نفر، متوسطه 458 نفر و در مدارس استثنایی نیز با کمبود 46 نیرو روبه رو شدیم 
که با مدیریت و ساماندهی این معاونت همزمان با بازگشایی مدارس عملًا هیچ کلاس 

درسی بدون حضور معلم وجود نداشت. 
وی جبران این کمبود را از طرق مختلفی چون استفاده از همکاران حق التدریسی، 
نیروهای سرباز معلم و مدارس خرید خدمات و همچنین استفاده از نیروهای آزاد بیرون 
با قراردادی شرکتی به ویژه در مراکز فنی و حرفه ای دانست و افزود: برای بالا بردن کیفیت 
کار و فعالیت این نیروها کارگاه های آموزشی به صورت مستمر و فشرده در سال تحصیلی 

در حال برگزاری است.
به گفته محمدی سهمیه استان قم در ورودی دانشگاه فرهنگیان 613 نفر و بر اساس 
ماده 28 ورودی آزمون استخدامی نیز 488 نفر نیرو در نظر گرفته  شده است که البته با 
احتساب ناهماهنگی بین ورودی و خروجی نیروها و موارد دیگر پیش بینی می شود این 

کمبود تا سال 1403 ادامه داشته باشد.

استاندار چهارمحال و بختیاری خبرداد

 اختصاص یک میلیارد ریال تسهیلات برای 
نوسازی هر واحد بافت فرسوده 

شهرکرد- ایرنا- استاندار چهارمحال و بختیاری گفت: برای بازسازی و نوسازی هر واحد 
مسکونی در بافت فرسوده مناطق مختلف استان ، یک میلیارد ریال تسهیلات بانکی 

پرداخت خواهد شد.
اقبال عباسی در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی چهارمحال و بختیاری تاکید کرد: از 
این میزان تسهیلات 400 میلیون ریال با نرخ 6 درصد و 600 میلیون ریال با بهره 18 درصد 
است. وی افزود: سهمیه چهارمحال و بختیاری در اجرای این طرح یکهزار و 851 واحد 

مسکونی است.
عباسی تصریح کرد: مردم، پیمانکاران، شهرداران و فرمانداران شهرستان های 9 گانه 

چهارمحال و بختیاری باید اطلاعات کافی را در این زمینه کسب کنند.
وی یادآور شد: اطلاع رسانی به شرکت های انبوه سازان و سرمایه گذاران باعث مشارکت 
آنان با مالکان بافت فرسوده در اجرای این طرح می شود. استاندار چهارمحال و بختیاری 
همچنین در خصوص استفاده از پساب تصفیه خانه فاضلاب شهرکرد اظهار داشت: 
مراحل تخصیص به متقاضیان در قالب یک طرح ابلاغ و مشخص شود. وی گفت: پس 
از انجام این مراحل ، طرح مورد نظر به یک سرمایه گذار واگذار شود تا پساب  را جمع آوری 
کرده و به مقدار مورد نیاز به طرحهای صنعتی و نیمه صنعتی متقاضی استفاده از پساب 
به فروش برساند. عباسی همچنین تاکید کرد: مدیران دستگاه های اجرایی چهارمحال 
و بختیاری در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی موظفند برنامه  های خود در رابطه با این 
ستاد را به دبیرخانه ارائه کنند. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای چهارمحال و بختیاری نیز 
گفت: برای تخصیص پساب تصفیه خانه فاضلاب شهرکرد به میزان 470 لیتر در ثانیه اخذ 
درخواست متقاضیان به منظور استفاده از این پساب در حوزه صنعت و فضای سبز صورت 

گرفته است.
کوروش نادری بنی تصریح کرد: تخصیص پساب به متقاضیان نیز در کمیته مدیریت 

منابع آب شرکت آب منطقه ای چهارمحال و بختیاری انجام شده است.

استاندارایلام مطرح کرد

ارتباط مستقیم توسعه پایدار ایلام به تکمیل 
پروژه های راهسازی 

استاندار ایلام با تاکید بر اینکه کارگاه عمرانی راهسازی در ایلام بایست با قدرت ادامه 
یابد، گفت: توسعه پایدار ایلام به تکمیل پروزه های راهسازی ارتباط مستقیم دارد.

قاسم سلیمانی دشتکی در دیدار با وزیر راه و شهرسازی خواستار تداوم پرقدرت پروژه 
های عمرانی راهسازی تا تکمیل تمامی زیرساحت های جاده ای در استان ایلام شد و 
گفت: کارگاه عمرانی راهسازی که در ایلام شروع شده است بایست بی وقفه و با قدرت 
ادامه یابد.  وی ایلام را دروازه عتبات عالیات خواند و افزود: توسعه این زیرساحت ها منافع 
کل کشور را تامین می کند چراکه در ایام اربعین مرز مهران انتخاب اول زائران کشور برای 
ورود به عتبات عالیات است. استاندار ایلام به برخی مطالبات استان در این حوزه اشاره و 
تاکید کرد: اجرای باند اضطراری )رفت و برگشت( از پل زائر تا پایانه برکت و احداث تقاطع 
غیر همسطح کنارگذر غربی تا بزرگراه مهران به مرز یکی از آن پروژه های مهمی است که می 

تواند در تردد زوار و روان سازی ترافیک در ایام اربعین حائز اهمیت باشد.
سلیمانی دشتکی بر اجرای طرح جامع و توسعه پایانه مرزی و پایانه برکت تاکید کرد و 
گفت: ایمن سازی و جداسازی خطوط رفت و برگشت محور ایلام به مهران نیز از ضروریات 
است و بایست عملیاتی شود. وی اضافه کرد: بزرگراه مهران - دهلران - اندیمشک و اتصال 
ایلام به شبکه ریلی از خواسته های و مطالبات اصلی مردم است که می تواند نقش حائز 

اهمیتی در ساماندهی و تسهیل در انتقال زوار داشته باشد و بایست با جدیت دنبال شود.
 

رئیس اداره اندازه شناسی اداره کل استاندارد استان قم  خبرداد

استانداردسازی۳۹ جایگاه »سی ان جی« در قم 
رئیس اداره اندازه شناسی اداره کل استاندارد استان قم از استانداردسازی 39 جایگاه 

سی ان جی در این استان خبر داد.
حسین بدری گفت: 42 جایگاه CNG در استان قم فعالیت می کند که 39 جایگاه آن 
استانداردسازی شده است و یک جایگاه به دلیل اینکه موقعیت جغرافیایی نامناسب دارد و 
تردد خودرو کم است، فعالیت ندارد و 2 جایگاه نیز چون استانداردسازی نکردند به عنوان 

جایگاه های پرخطر اعلام شده و شرکت گاز برای قطع انشعاب آنها اقدام کرده است.
وی افزود: در ارزیابی دوره اول اداره کل استاندارد استان قم در زمینه استاندارد سازی 
جایگاه های CNG رتبه اول را در کشور کسب کرده است و در ارزیابی دوره دوم نیز هنوز 

جایگاه استان مشخص نشده است.
رئیس اداره اندازه شناسی اداره کل استاندارد استان قم اظهار داشت: استانداردسازی 
جایگاه های سوخت به صورت مستمر انجام می شود زیرا هر سال یکبار باید انجام شود 
تا مجددا  و زمانی که استانداردسازی انجام شد تا 10 ماه بعد جایگاه ها فرصت دارد 
درخواست استانداردسازی دهند که در غیر این صورت و عدم استانداردسازی جزو جایگاه 
پرخطر اعلام شده و به شرکت گاز اعلام می شود. وی ادامه داد: خوشبختانه همکاری 
خوبی میان شرکت گاز و شرکت نفت وجود دارد. بدری بیان کرد: استانداردسازی جایگاه 

CNG ارتقای ایمنی مردم و جلوگیری از نشتی گاز انجام می شود.

حوادث طبیعی و غیرطبیعی خبر نمی دهند

ضرورت سنجش میزان آمادگی قم در برابر بحران

مدیرکل مدیریت بحران قم گفت: سازه های بافت فرسوده که در مناطق مختلف قم 
وجود دارد، در مقابل حوادث به ویژه زلزله و سیل آسیب پذیری بیشتری دارد.

محسن اوروجی با بیان این که تاکنون 18 نوع از بلایای طبیعی در استان قم تجربه شده 
است، افزود: سیل، زلزله، خشکسالی، یخ زدگی، طوفان، گرد و خاک، بادهای شدید، 
برف و کولاک و بیماری های دامی از جمله حوادثی است که در قم رخ داده و سالانه 

خسارت هایی را به این استان تحمیل می کند.
وی اضافه کرد: سیل، زلزله و خشکسالی عمده ترین حوادث طبیعی است که در قم رخ 
می دهد و در این راستا برنامه های مختلفی از جمله برگزاری مانور، دوره های آموزشی برای 

قشرهای مختلف مردم، دانش آموزان و دستگاه های امدادی و اجرایی برگزار می شود.
وی با اشاره به این که برآورد خسارت این حوادث ممکن نیست، ادامه داد: سازه های 
بافت فرسوده که در مناطق مختلف قم وجود دارد و همچنین ساخت هایی که زیر نظر 

کارشناس فنی صورت نگرفته، در مقابل زلزله و سیل آسیب پذیری بیشتری دارد.
اوروجی خاطرنشان کرد: اداره کل راه و شهرسازی، نظام مهندسی و شهرداری اقدام 
های خوبی در زمینه مقاوم سازی سازه ها انجام داده اند و مردم نیز با رعایت مسائل ایمنی، 
نقش اصلی را در این راستا ایفا می کنند. وی با اشاره به این که رعایت قوانین ساخت و 
ساز می تواند جامعه را مقابل حوادث ایمن کند، گفت: حدود 50 درصد ساختمان های 
روستایی از طریق بنیاد مسکن انقلاب اسلامی مقاوم سازی شده است و در شهر قم این 

روند با ارائه تسهیلات به متقاضیان جریان دارد.
وی بیان کرد: در استان قم آمادگی و هماهنگی خوبی بین دستگاه های امدادی وجود 

دارد که این همدلی در حوادثی که در این استان و یا استان های دیگر رخ داده، ثابت 
شده است.

مدیرکل مدیریت بحران قم افزود: آمادگی دستگاه های امدادی و مردم با برگزاری دوره 
های آموزشی، آموزش دانش آموزان در مرکز آموزش شهرداری در بوستان علوی و برگزاری 
مانور زلزله در مدارس با هدف آشنایی مردم با حوادث غیرمترقبه، پناهگیری صحیح و 
تخلیه ایمن تقویت می شود. وی گفت: جلسه های شورای هماهنگی مدیریت بحران 
بر اساس برنامه زمانبندی با هدف ایجاد مدیریت یکپارچه در امر سیاست گذاری، برنامه 
 ریزی، ایجاد هماهنگی و انسجام در استان برگزار می شود. اوروجی اضافه کرد: این شورا 
دارای 14 کارگروه تخصصی زیرمجموعه است که این کارگروه ها نیز هر 14 روز یک بار 

جلسه های خود را در چهار محور پیشگیری، آمادگی، مقابله و بازسازی برگزار می نمایند.
وی افزود: رعایت ساخت و ساز در حریم رودخانه ها و سیل بندهایی که بالای دست 
رودخانه قمرود احداث شده است تا از وقوع سیل جلوگیری کند و درختکاری و مالت 
پاشی برای پیشگیری از پدیده گرد و غبار، از نمونه اقدام هایی است که برای پیشگیری از 
حوادث در استان قم انجام می شود. وی از شهروندان خواست: در رعایت نکات و قوانین 

ایمنی مطالبه گری داشته و پیشتاز باشند تا به جامعه ایمن و تاب آور برسیم.
مجموع کل مساحت شهر قم 12 هزار و 939 هکتار است که چهار هزار و 809 هکتار 
از بافت این شهر، فرسوده و ناکارآمد است؛ این میزان بافت فرسوده شامل بافت تاریخی، 
سکونتگاه های غیررسمی، بافت های ناکارآمد میانی و بافت هایی با پیشینه روستایی 

است که نیازمند بهسازی، نوسازی و یا بازسازی می باشد.

مدیرکل مدیریت بحران قم:

بافت فرسوده قم آسیب پذیرترین نقطه در حوادث است
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پورمختار: باید با قدرت با امامزاده های جعلی برخورد شود

آیا مجلس به موضوع افزایش 
تعداد امامزاده ها ورود می کند؟

پورمختار می گوید: سازمان اوقاف برای جلوگیری از وهن امامزاده ها باید به این موضوع 
ورود کند. مضاف بر اینکه سازمان اوقاف متولی اصلی این امر است و تکلیف دارد اجازه 

این سو استفاده ها را ندهد.
 »سازمان اوقاف در این دکان ها را ببندد« این جمله ای است که نماینده رشت آن را 
درباره امامزاده ها به کار می برد. امامزاده هایی که برخی معتقدند بدون حساب و کتاب در 
حال افزایش هستند و گویا چندان سد سخت و محکمی دربرابر آنها وجود ندارد؛ شاهد 
این ادعا هم صحبت های غلامعلی جعفرزاده است که به خانه ملت می گوید: »در همین 
فاصله مجلس نهم تا مجلس دهم چندهزارتایی به آمار امامزاده ها اضافه شد؛ سوالی که 
مردم می پرسند این است که داستان امامزاده ها کی تمام می شود؟ یعنی چه که تعداد 
آنها رو به تزاید است و چرا مرتبا افزایش پیدا می کند؟ این افزایش امامزاده ها در نزد جوانان 
فاقد معنا است، یک جایی باید پرونده کشف امامزاده را ببندند و مرتبا نباید امامزاده تولید 
شود.«او با اشاره به اینکه نباید بعد از تاریخی به بعد کشف امامزاده داشته باشیم می گوید: 
»کشف امامزاده ها باید یک جا تمام شود؛ برخی از اینها اصلا هیچ شجره نامه ای ندارد و 
در برخی روستاها داستان سازی می شود؛ بنابراین سازمان اوقاف باید جلوی آن را بگیرد 
و با این خرافات و برخی اظهارات مسئولان که موجب وهن دین است، به شدت برخورد 
کند«البته این صحبت جعفرزاده با واکنش سازمان اوقاف رو به رو شد و این سازمان در 
جوابیه ای با طرح این موضوع که بررسی شجره نامه امامزاده ها بر اساس کار کارشناسی 
است خطاب به نماینده رشت نوشت: از این نماینده محترم به عنوان شخصیت حقوقی 
صاحب تریبون نظام اسلامی انتظار می رفت قبل از تکرارچندین باره چنین موضوعات 
حساسیت زا که به راحتی دست مایه و خوراک تبلیغاتی رسانه های معاند نظام نیز قرارمی 
گیرد به دوراز حاشیه پردازی مراتب را از این سازمان پیگیری می نمود تا عنداللزوم طی 
برگزاری جلسه کارشناسی آمار و اطلاعات کامل بقاع متبرکه کشور و چگونگی ثبت و 
ضبط آن ها طی چندین ساله اخیر در بستر سامانه جامع اطلاعات و مدیریت موقوفات و 
بقاع متبرکه برای ایشان تبیین می شد.با وجود پاسخی که سازمان اوقاف به نماینده رشت 
داد اما همچنان ابهامات بر سر افزایش امامزاده ها به قوت خود باقی است. محمدعلی 
پورمختار که در مجلس نهم ریاست کمیسیون اصل ۹۰ را به عهده داشت و اتفاقا در آن 
مقطع پرونده هایی درباره امام زاده ها در این کمیسیون مطرح شده بود به خبرآنلاین گفت: 
من اکنون آمار دقیقی در دست ندارم اما آخرین باری که این پرونده را در کمیسیون اصل 
۹۰ پیگیری می کردیم تعداد امام زاده ها به ۱۱ هزار رسیده بود. آن زمان ما با طرح این 
موضوع تلاش کردیم به افرادی که امام زاده سازی می کنند هشدار بدهیم؛ تا حدودی هم 
جلوی این کار گرفته شد و در این راستا سازمان اوقاف هم مطلع شد و با این رویه برخورد 
کرد اما انتظار می رفت سازمان اوقاف با حساسیت بیشتری نسبت به این موضوع رفتار 
کند.پورمختار درباره بحث شجره نامه این امام زاده ها گفت: یک فردی در قم مسوولیت 
تطبیق شجره نامه ها را دارد که آیت الله نوری همدانی درباره ایشان فتوایی داده اند که این 
فرد فاقد صلاحیت برای تائید شجره نامه امامزاده ها است. در واقع این فردی که شجره نامه 
امامزاده ها به او سپرده می شود تا آن را نسل به نسل برساند به یک ائمه از سوی آیت الله 
نوری همدانی زیر سوال رفته است این درحالی است که بخشی از امامزاده ها از طرف این 
فرد شجره نامه گرفته اند. به نظر می رسد سازمان اوقاف برای جلوگیری از وهن امامزاده 
ها باید به این موضوع ورود کند. مضاف بر اینکه سازمان اوقاف متولی اصلی این امر است 
و تکلیف دارد به موضوع ورود کند و اجازه این سو استفاده ها را ندهد. نکته دیگر این است 
که به هر حال در این روند از مردم پول گرفته می شود و برای این امامزاده ها گنبد و بارگاه 
چندده میلیونی هزینه می شود و اگر این رویه ادامه پیدا کند حتما خسارت بار خواهد بود.

برخوردها باید با قدرت باشداو در پاسخ به این سوال که درخواست برای ایجاد یک 
امامزاده بر چه اساسی شکل می گیرد گفت: پشت این درخواست ها افراد هستند که 
درخواست به همان فردی که پیش از این اشاره کردم می دهند و نمی دانم ایشان بر 
اساس چه مبنایی موجبات ایجاد وضعیت امروز می شوند.این نماینده مجلس در پاسخ به 
این سوال که آیا اقدامی برای تخریب امامزاده های جعلی صورت گرفته است گفت: این 
وظیفه سازمان اوقاف است و هنوز حرکت موثری ندیدیم.پورمختار درباره پیگیری مجلس 
نیز گفت: در آن مقطعی که رئیس کمیسیون اصل ۹۰ بودم از مسوولین سازمان اوقاف 
توضیح خواستیم و آنها نیز توضیحاتی دادند و تا حدودی هم به موضوع ورود کردند و 
مانع شدند اما متاسفانه رها شد.او ادامه داد: اینکه تا کسی مانند نمایندگان مجلس پیگیری 
کنند، برخوردهایی دراین راستا صورت بگیرد و به محض غیر فعال شدن پیگیری ها آنها 
هم کار را رها کنند این برخلاف انجام درست وظیفه ذاتی است. به هر صورت این موضوع 

اولین وظیفه سازمان اوقاف است و انتظار می رود این  کار با قدرت تمام انجام شود.

داریوش قنبری نماینده پیشین مجلس: 

اعتماد به نگاه تخصصی دولت 
در بودجه به نفع کشور است 

نماینده پیشین مجلس با تاکید بر کار کارشناسی دولت در تنظیم بودجه، گفت:دولت 
صلاحیت تخصصی بالاتر و بیشتری در تدوین لایحه بودجه دارد و تلاش می کند بودجه 
به نوعی تدوین شود تا حداکثر بهره وری را داشته باشد بنابراین پذیرش نگاه تخصصی 

دولت به لایحه بیشتر به نفع کشور خواهد بود. 
»داریوش قنبری« نماینده پیشین مجلس ، درباره بودجه ۹8، گفت: قطع و یقین 
لایحه بودجه همانطور که به مجلس می آید آنطور که مد نظر دولت است در مجلس به 
تصویب نمی رسد و همواره تغییر می کند. البته لوایح دیگر در مقایسه با لایحه بودجه 
بیشتر تغییر می کنند چون ارقام بودجه را به راحتی نمی توان تغییر داد و تغییر و تحولاتی 

که مجلس در لایحه بودجه می دهد زیاد نیست.
نماینده پیشین مجلس تاکید کرد: صلاحیت و تخصص نمایندگان آن قدر زیاد نیست 
که بتوانند به ریز ارقام بودجه ورود پیدا کنند و از سوی دیگر این بحث وجود دارد که به 
هم ریختن ارقام بودجه باعث می شود به نوعی معضلاتی شکل بگیرد که کلیات بودجه 
را با مشکل مواجه کند. به همین دلیل تغییرات زیادی در لوایح بودجه داده نمی شود 
اما این بحث وجود داشته که ارقام بودجه جابه جا شود و از بودجه یک منطقه یا یک 
ردیف بودجه کم و به ردیف بودجه دیگر اضافه شود.قنبری خاطرنشان کرد: اعمال نفوذ 
نمایندگان در بودجه قطعاً وجود دارد و در آن هیچ تردیدی نیست. نمایندگان می توانند 
اعمال نفوذ و به نوعی ردیف ها را جابه جا کنند. علاوه بر این می توانند ردیف ها را کم و 

زیاد کنند که در آن هم تردید وجود ندارد و در گذشته هم این اتفاق افتاده بود.
وی ادامه داد: در مجلس هفتم و هشتم شاهد بودیم اتفاقاتی از این دست زیاد پیش 
می آمد و معمولاً دولت ها هم سعی می کردند به نوعی در هنگام تدوین لایحه بودجه 
هوای نمایندگان با نفوذ را داشته باشند. جدای از اینکه در مجلس تغییراتی در لایحه 
صورت می گیرد زمانی که لایحه در دولت در حال تنظیم است نمایندگان از طریق لابی 
گری با سازمان مدیریت یا سازمان برنامه فعلی می تواند ردیف های را ایجاد کنند و ردیف 
هایی را تغییر دهند.این فعال سیاسی اصلاح طلب با ذکر خاطره ای از زمان تصویب 
بودجه در مجالس گذشته، گفت: بعضا اتفاق می افتاد نماینده ای که با نفوذ بود بودجه 
استانی زیادی هم داشت. همچنین برخی پروژه های ملی برای منطقه آن نماینده تعریف 
می شد. علاوه بر این ارقامی هم در نظر گرفته می شد که با نظر نماینده ها توزیع شود 
البته نماینده ها در گذشته موافق آن نبودند چون معتقد بودند انتظارات از نمایندگان 
بیشتر می شود.قنبری خاطرنشان کرد: سال آینده سال انتخابات است و نماینده ها به ویژه 
در حوزه های انتخابیه کوچک باید بیلان کاری داشته باشند. در این حوزه های انتخابیه 
از نماینده انتظار می رود به مسایل اجرایی ورود پیدا کند و این انتظار دخالت در مسایل 

توسعه ای است و به نقش قانون گذاری نماینده توجهی نمی شود.
عضو شورای مرکزی حزب مردم سالاری یادآور شد: در حوزه های انتخابیه کوچک 
مردم کاری که باید از دولت انتظار داشته باشند را از نماینده انتظار دارند. این موضوع 
موجب می شود که نماینده به سمت مداخله در مسایل اجرایی کشیده شود. با توجه به 
اینکه سال آینده، سال انتخابات مجلس است نمایندگان در ارتباط با دیده شدن مسایل 
حوزه انتخابیه خود در بودجه سال ۹8 نهایت تلاش خود را می کنند.وی افزود: نمایندگان 
در بودجه ۹8 سعی می کنند در امور مربوط به حوزه انتخابیه خود مداخله بیشتری داشته 
باشند و بودجه بیشتری را به حوزه انتخابیه خود اختصاص دهند تا بتوانند بر روی آن مانور 
تبلیغاتی بدهند و از خود چهره موفقی را به نمایش بگذارند. بنابراین با توجه به برگزاری 
انتخابات در سال آینده، نمایندگان حساسیت بیشتری را در بودجه ۹8 به خرج می دهند.

قنبری با انتقاد از لابی گری ها در تصویب بودجه، گفت: بسیار مهم است که در بودجه 
۹8 شاهد لابی گری نباشیم. دولت صلاحیت تخصصی بالاتر و بیشتری در تدوین لایحه 
بودجه دارد و تنظیم لایحه بودجه در دولت با توجه به کار کارشناسی و تخصصی است. 
در دولت تلاش می شود بودجه به نوعی تدوین شود تا حداکثر بهره وری را داشته باشد. 
بنابراین اگر نگاه تخصصی دولت در لایحه بودجه پذیرفته شود، بیشتر به نفع کشور خواهد 
بود.وی ادامه داد: نمایندگان با ورود به لایحه بودجه سعی می کنند تا پروژه های بیشتری 
را تعریف کنند و تعریف پروژ های جدید با توجه به مشکلاتی که در کشور وجود دارد، 
عمر پروژه ها را طولانی تر می کند. در حالی که با توجه به معضل تورم که در کشور وجود 

دارد هزینه تمام شده پروژه ها به دلیل طولانی شدن مدت اجرا افزایش پیدا می کند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب، افزود: البته مجلس حقوقی دارد و باید از حق و حقوق 
خود استفاده کند و نمی توان گفت که لوایح بودجه هیچ عیب و ایرادی ندارد. قطعا اگر 
مجلس به شکل تخصصی و با نگاه کارشناسان مربوطه ورود کند به بررسی بودجه و 
نمایندگان فارق از دیدگاه بخشی نگری بودجه را بررسی کنند، مفید خواهد بود و در این 

شرایط می توان نقایص لایحه بودجه را برطرف کرد.

نکتـه

خبــر

یک دیپلمات پیشین تاکید کرد: برکناری محمد بن سلمان 
می تواند اقدامی در جهت تعدیل سیاست های خارجی نیاز به 
نسبت به تهران قلمداد شود و مقدمه ای برای گفتگو های ایران 

و عربستان سعودی باشد.
 داود هرمیداس باوند با اشاره به تغییر وزیر امور خارجه 
عربستان سعودی گفت: ریاض طی ماه های گذشته به ویژه 
پس از قتل جمال خاشقچی با مشکلات عدیده ای از جمله 
در عرصه سیاست خارجی روبه رو شده بود و فشار های زیادی 
را در سطوح مختلف از جمله ولیعهد سعودی تحمل می کرد.

و  پادشاه  وجه  ترمیم  و  بقا  قربانی  عادل الجبیر   *
ولیعهد سعودی شد

وی ادامه داد: فشار ها و بازی روانی ترکیه، قطع همکاری 
ایالات متحده با ائتلاف یمن، تلاش کنگره برای جلوگیری 
جنگ  به  دادن  پایان  و  عربستان  به  تسلیحات  فروش  از 
ناکامی در عرصه سیاسی و نظامی در یمن و متهم  یمن، 
شدن محمد بن سلمان در قتل خاشقچی موجب شده بود 
تا حکومت عربستان سعودی متحمل فشار های زیادی شود 
که آثار سو بسیاری در عرصه داخلی هم برای این کشور به 

همراه داشت.
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه وجه 
عربستان هم در داخل و هم در خارج لطمات زیادی دیده 
بود، اظهار داشت: در چنین شرایطی باید برای بقا و ترمیم 
چهره ملک سلمان و فرزندش، محمد بن سلمان، فردی باید 
قربانی می شد و همه تقصیر ها و قصور ها متوجه او می شد. در 
این خصوص، نوک انگشت اتهامات متوجه عادل الجبیر شد به 

خصوص اینکه وی از خاندان پادشاهی هم نبود.

* همه کاره در عربستان سعودی محمد بن سلمان 
است

باوند افزود: البته همه کاره در عربستان سعودی محمد بن 

سلمان است و او تصمیم گیر و سیاستگذار اصلی است و مابقی 
از جمله عادل الجبیر مجری اوامر وی و در بهترین حالت، 

مشاور محمد بن سلمان هستند.
امور  وزیر  مقام  در  الجبیر  عادل  عملکرد  درباره  وی 
خارجه نسبت به ایران تصریح کرد: وزیر امور خارجه هیچ 
گاه نباید در مقام مخالفت دشمنانه با کشوری ظاهر شود 
تجدیدنظر  لزوم  و  نیست  یکسان  همیشه  شرایط  چراکه 
پیدا  با کشور ها ضرورت  نزدیکی  در سیاست ها و دوری و 
در چارچوب  مدام  امور خارجه  وزیر  اگر  بنابراین  می کند؛ 
در پیش گرفتن سیاست های خصمانه حرکت کند، ممکن 
چرخش کشور ها و بهبود روابط ممکن نشود که این مساله 

را در مورد ایران مشاهده کردیم.

* الجبیر مدام بر شیپور اختلافات تهران و ریاض 
دمید

این دیپلمات اسبق با بیان اینکه عادل الجبیر هرچند قبل 
از مقام وزارت، سفیر عربستان سعودی در امریکا بود، اما از 
خرد سیاسی برخودار نبود، خاطرنشان کرد: وزیر امور خارجه 
نباید هیچ گاه قاطعانه حکم کند و معمولا صحبت های او با، 
اما و اگر همراه است، ولی عادل الجبیر خلاف این رویه معمول 
عمل کرد. از طرفی، او می خواست مجری اوامر محمد بن 
سلمان باشد و به همین خاطر مدام بر شیپور اختلافات تهران 

و ریاض دمید در حالی رویکرد وزیر امور خارجه باید برای 
حس همجواری و بهبود روابط و نه تشدید اختلافات عمل 
کند آنهم در مورد ایران که از دو قدرت اصلی خاورمیانه است.

باوند با بیان اینکه رویکرد تقابلی عادل الجبیر از خامی 
و ناپختگی وی حاصل می شد، ابراز داشت: وزیر سابق امور 
به  و صرفا  نداشت  عربستان سعودی شم سیاسی  خارجه 
دنبال خوش خدمتی بود و در نهایت هم قربانی محمد بن 

سلمان شد.
با تاکید بر اینکه با وجود آنکه عادل الجبیر امکان  وی 
عربستان سعودی  و  ایران  میان  منطقه ای  مناسبات  بهبود 
ممکن نبود، بیان کرد: برکناری عادل الجبیر می تواند اقدامی 
در جهت تعدیل سیاست های خارجی نیاز به نسبت به تهران 
قلمداد شود و مقدمه ای برای گفتگو های ایران و عربستان 

سعودی باشد.
این  به  پاسخ  در  بین الملل  روابط  و  حقوق  استاد  این 
سوال که آیا عربستان سعودی در جهت بهبود مناسبات 
با ایران گام برمی دارد؟ یادآور شد: وقتی سعودی ها ببیند 
قطع  جهت  در  سناتور ها  می شوند،  متهم  کنگره  در  که 
فروش تسلیحات بر آمده اند و می خواهند به سمت کاهش 
پیش  در  دیگری  مواضع  بی تردید  کند،  حرکت  روابط 
می گیرند و واکنش هایی از خود نشان می دهند. گسترش 
روابطی که طی دو سال گذشته میان عربستان سعودی و 
روسیه صورت گرفته و در دیدار میان محمد بن سلمان و 
ولادیمیر پوتین در کنفرانس سران ۲۰ رخداد واکنشی به 

خاطر همین مسئله است.
باوند اضافه کرد: در این چارچوب ممکن است عربستان 
سعودی به سمت کاهش تنش با ایران و حتی تعدیل مناسبات 
و بهبود روابط با تهران حرکت کند تا اینگونه ناخرسندی 
خودش را از سیاست های ایالات متحده نشان دهد. با این 
حال باید دانست این اقدام عربستان سعودی از روی اجبار 

است و نه اقدامی مبتنی بر رضایت.

چینش جدید در بدنه و نه راس ساختار حاکمیت سعودی 
حاکی از تغییراتی در شیوه حکمرانی به ویژه در ارتباط با مسائل 
منطقه ای و بین المللی است اما پرسش این است که دینامیک 
قدرت سعودی در سایه تغییرات جدید چقدر است و در کدام 

جهت؛ ثبات یا تشدید تنش؟
بازار گمانه زنی ها بیشتر حول محور برکناری عادل الجبیر وزیر 
پیشین امور خارجه عربستان داغ است. برخی، برکناری وی را 
ناشی از تردیدهای مکرر او در بزنگاه های دفاع از حاکمان سعودی 
می دانند؛ مانند تاخیر ۱8 روزه الجبیر در موضع گیری درباره 
قتل جمال خاشقجی یا ناکامی های سیاست خارجی ریاض در 
محاصره قطر و یا موضع ضعیف در قبال تصویب قانون جاستا در 
کنگره آمریکا )مرتبط با تروریسم و دست داشتن عربستان در 

حوادث ۱۱ سپتامبر ۲۰۰۱(. 

* الجبیر؛ مقصر یا قربانی؟
اما از دید برخی دیگر از ناظران، موضوع بازگشایی جایگاه 
شورای امور سیاسی و امنیتی و انتصاب مساعد العیبان به عنوان 
دبیر شورا و مشاور امنیت ملی مهم تر از برکناری الجبیر یا تکیه 
ابراهیم العساف بر کرسی وزارت خارجه و سایر تغییرات در ترکیب 
وزرایی مانند انتصاب صالح آل الشیخ وزیر آموزش و ترکی الشبانه 

وزیر اطلاع رسانی بود.
باید این گونه پرسید که الجبیر در کدام پرونده جنجالی، 
تصمیم ساز و علت اصلی اشتباه بود؛ در مسائل حقوق بشری 
مطرح شده از سوی کانادا؟ در شکست جنگ یمن؟ ناکامی های 
سوریه حاصل اشتباهات افرادی مانند ثامر السبهان بود؛ وزیر دولت 
)مشاور( در امور خلیج فارس که پیشتر سابقه شکست در عراق، 
سوریه و لبنان را در پرونده خود دارد اما چه می شود کرد؟ مورد 
اعتماد شخص محمد بن سلمان ولیعهد سعودی است یا شاید 
هنوز نوبت قربانی شدنش فرانرسیده است؛ کسی که سعودی ها او 
را »نسخه سعودی قاسم سلیمانی« خواندند و سید حسن نصرالله 
او را »زعطوط« به معنای فرد بزرگسال با رفتار بچه گانه و کوته 
بین خواند، اما مسئولیت واقعی شکست در جبهه های خاورمیانه 

ای با امثال السبهان و بن سلمان است یا الجبیر؟
چه کسی تصمیم محاصره قطر را اتخاذ کرد؟ چه کسی دستور 
قتل خاشقجی را صادر کرد؟ چه کسی سعد حریری نخست وزیر 
لبنان را زندانی کرد و به صورت او سیلی زد؟ می توان گفت 
الجبیر با همه تندروی هایش، قربانی سیاست های اشتباه بن 
سلمان شد. واقعیت این است که ناکارآمدی، زمانی معنا پیدا می 
کند که بخشی از سیستم، تعلل داشته باشد و نتواند خود را با 
مجموعه ای منظم، هماهنگ کند. در سیستمی که ناکارآمدی 
از راس هرم قدرت آغاز می شود، گرفتن انگشت اتهام به سوی 
یک عنصر از مجموعه ناکارآمد، صرفا به معنای یافتن مقصر و 

قربانی خواهد بود. 
از این گذشته، عزل و نصب های عربستان سعودی منحصر به 
حوزه وزارت خارجه نبود که بتوان دلیل این جابجایی ها را صرفا 

ناکارآمدی عادل الجبیرها دانست. 
شاهزاده محمد بن نواف بن عبدالعزیز سفیر سعودی در لندن 
نیز از سمت خود عزل و به عنوان وزیر مشاور پادشاهی منصوب 

شد. همچنین شاهزاده فیصل بن خالد بن عبدالعزیز امیر منطقه 
عسیر، شاهزاده سلطان بن سلمان بن عبدالعزیز رئیس سازمان 
کل گردشگری و میراث ملی سعودی، شاهزاده بدر بن سلطان 
بن عبدالعزیز امیر منطقه الجوف، محمد بن صالح الغفیلی مشاور 
امنیت ملی، ترکی آل الشیخ رئیس هیات مدیره سازمان کل 
ورزش سعودی، سعود بن عبدالعزیز هلال مدیر امنیت کل و 
محمد بن حمود المزید معاون وزارت دارایی، همگی، عزل و در 
مناصب دیگری منصوب شدند و این تنها بخشی از تغییرات در 

بدنه اجرایی سعودی بود.
بنابراین، وسعت تغییرات در بدنه، حاکی از صحت گمانه هایی 
مانند بی اعتمادی به برکنارشده ها یا تعلل افرادی مانند الجبیر یا 
بالعکس، اعتماد کامل به امثال العساف نیست و در این میانه، افراد 
یادشده نقشی بیش از مهره های سرباز فدایی در بازی شطرنج 
ندارند. واقعیت این است که پادشاهی عربستان سعودی در برابر 
امر واقع در جبهه ها و عرصه های مختلفی قرار گرفته است که 

مستلزم تغییر مهره ها است.

* چشم انداز 2030 و العساف
العساف قرار است تجربه های اقتصادی خود را در مسیر اقدام 
های بین المللی برای تحقق چشم انداز توسعه ای ۲۰3۰ سعودی 

تنظیم کند. 
ابراهیم بن عبدالعزیز العساف 6۹ ساله منصب وزیر دارایی 
عربستان سعودی را از سال ۱۹۹6 تا ۲۰۱6 داشته و قطعا با 

سازوکارهای مالی بین المللی آشنایی دارد.
او در جمع ۲۰۰ شخصیت سعودی بود که به دستور مستقیم 
بن سلمان در هتل ریتز کارلتون ریاض در نوامبر ۲۰۱7 تحت 
ادعای مبارزه با فساد زندانی و سپس نه تنها آزاد شد که به شغل 

خود بازگشت. 

گفته می شود او مورد حمایت برخی طرف های خارجی است. 
یکی از متخصصان امور خلیج فارس بدون ذکر نام به ایندیپندنت 
گفت: آنها )سعودی ها( به شخصی نیاز داشتند که چهره پادشاهی 
را ترمیم کند؛ شخصی که مورد اعتماد کشورهای بیگانه است و 
عساف گزینه مهمی است زیرا بخش تاریک سیاست و مدیریت را 

می شناسد و شاید خوب عمل کند.

* سوریه و خروج آمریکایی ها
شاید برای بسیاری از کشورهای عربی، خروج آمریکا از سوریه 
به مفهوم تنها ماندن در میان طرف های تعیین کننده نزاع در 
آن کشور بود. برخی کشورهای عربی مانند امارات و بحرین، 
اقدام به بازگشایی سفارت های خود در دمشق در واکنش به امر 
واقع ناتوانی از براندازی بشار اسد کردند. حدود سه ماه پیش از 
اینها، اردن با بازگشایی گذرگاه مرزی نصیب-جابر با دولت سوریه 
پیش دستی کرده بود.نشانه ها حاکی از آن است که عربستان 
سعودی نیز خواستار بازگرداندن روابط دیپلماتیک خود با سوریه 
است و اساسا اقدام امارات و بحرین نیز بدون چراغ سبز عربستان 
میسر نبود. موضع آمریکایی ها هم تقریبا مشخص است. ترامپ 
از عربستان خواست هزینه ادامه حضور نیروهای آمریکایی در 
سوریه را بپردازد، بن سلمان که درگیر کسری بودجه شدید بعد از 
پرداخت های مکرر به آمریکایی ها بود گفت که ریاض قادر است 
امنیت خود را تامین کند و ترامپ هم در برابر بازگشت اعراب 
خلیج فارس به روابط مجدد با سوریه، احتمالا شانه هایش را به 

نشانه بی اهمیتی موضوع بالا انداخته است.
در این میان برخی چهره های قطری مانند فیصل القاسم 
مجری برنامه »الاتجاه المعاکس« )رویکرد معکوس( در شبکه 
الجزیره، تلاش می کنند سناریوی جدیدی در سوریه مبتنی بر 
این انگاره بسازند که قرار است اعراب بازگشته به سوریه مقابل 

ترکیه قد علم کنند و در این میان از حمایت ایران برخوردار 
خواهند بود؛ توهم توطئه ای که قائل به خدمت کشورهایی مثل 

عربستان سعودی در جبهه ایران برای مقابله با ترکیه است!
او در توئیتر خود چنین ادعا می کند: »بازگشت برخی از اعراب 
به دمشق )اشاره به روابط دیپلماتیک مجدد امارات و بحرین با 
سوریه( برای حمایت از نظام سوریه نیست آن قدر که برای 
استفاده از خاک سوریه به منظور مواجهه با ترکیه است... و عجیب 

این است که با حمایت ایران صورت می گیرد...«
مجری الجزیره می افزاید: »این حرف، نوعی هذیان به نظر می 

رسد اما روزهای آینده در راه است!« 
صرف نظر از چنین گمانه هایی که سر به هذیان بر می دارد، 
موضوع اساسی، حتی اهداف تغییرات در عربستان سعودی و 
صرف رویکردهایی مانند بازگشت کشورهای عربی به سوی 
سوریه در نبود آمریکایی ها نیست، بلکه تغییر عمیق رویکرد، 
جهت این تغییر و شیوه بازگشت مهم است. اینجاست که تغییرات 
در بدنه و ساختار حاکمیت سعودی، بیشتر به تغییر مهره های کم 
اثر یا تقلایی برای تحریف اذهان و سرپوش گذاشتن بر اشتباهات 
شبیه می شود تا اصلاحات عمیق در تعامل با امور واقع؛ زیرا 
مساله اصلی، همچنان به قوت خود باقی است؛ اگر تغییرات در 
عربستان سعودی نتیجه مستقیم رویکردهای اشتباهی مانند 
قتل خاشقجی و تقابل با ترکیه یا خصومت با ایران است چرا 
باید بالاترین مقام آمر به قتل یا تشدید تنش یعنی بن سلمان، 
مجددا در جایگاه ریاست تشکیلاتی امنیتی )شورای امور سیاسی 
و امنیتی( قرار گیرد؛ تشکیلاتی که در مسائل امنیتی مانند قتل 
خاشقچی و سیاست های مخرب منطقه ای، تصمیم گیرنده 
اصلی است؟ چه چیزی تغییر کرده است؟ قرار گرفتن فردی به 
نام مساعد العبیان در جایگاه مشاور امنیت ملی و در بدنه شورایی 
که حرف اول و آخر را در آن شخص بن سلمان می زند، کدام 
معادله را در قاموس خودکامگی عوض خواهد کرد؟ اساسا چه 
کسی می تواند با نظرات بن سلمان مخالفت کند؛ مشاوران نسل 
قدیم یا تکنوکرات های متمرکز بر امنیت و سیاست مانند مساعد 

العیبان؟ در این باره تردید جدی وجود دارد.
»بیکا واسر« تحلیل گر متخصص امور خاورمیانه در اندیشکده 
»رند« می گوید: در ظاهر به نظر می رسد خیلی چیزها در 
عربستان تغییر کرده اما این تغییرات صرفا نمایشی است و در 
نهایت این ولیعهد است که سلطه خود را تحکیم می بخشد؛ ملک 
سلمان برای تضعیف سلطه ولیعهد نمی کوشد بلکه این سلطه 
را با حلقه ای از مشاوران نسل قدیم تقویت می کند. معروف 
است که عقرب، زمانی که در حلقه ای از آتش گرفتار شود و 
راهی برای برون رفت از آن نیابد، اقدام به خودکشی با نیش زدن 
به خود می کند. ریزش های چشمگیر ماه های اخیر در سطح 
نخبگان سیاسی عربستان سعودی می تواند چنین مدل رفتاری 
را تداعی کند.سرریز و نتیجه اصلاحات در ساختار و بدنه عربستان 
سعودی باید خود را در اصلاح و تعدیل مواضع سعودی ها در 
حوزه های مختلفی مانند خصومت با ایران، سوریه، ترکیه، لبنان و 
همسایگانی مانند یمن و قطر نشان دهد. اگر چنین نشود تغییرات 
نه به معنای حرکت دقیق و هدفمند بلکه به مثابه خودزنی عقرب 

در محاصره آتش خواهد بود.

داود هرمیداس باوند:

برکناری عادل الجبیر می تواند مقدمه ای برای گفتگو های ایران و عربستان باشد

پیام تغییرات دربدنه حاکمیت عربستان چه خواهد بود؟

تغییرات سعودی؛ ثبات بخش یا تشدیدکننده تنش

نمایش شـکاف میان دولت و اصلاح طلبان تاکتیکی اسـت 
که انتظار می رود با نزدیک شـدن به موسـم انتخابات نزد رقبا 

و در رسـانه هایشان کاربرد گسترده تری یابد.
طـرح گلایـه و انتقاداتی از سـوی برخی چهـره های اصلاح 
طلـب بـه دولـت، بهانـه ای را برای رقبـا فراهم کرد تـا بیش از 
پیـش و بـا اتـکا به مصـداق های بـه اصطلاح عینـی، بر طبل 
اختـلاف افکنی میـان دولت و حامیان اصـلاح طلبش بکوبند. 
اظهـارات »سـعید حجاریـان« در خصـوص اینکـه »اصلاح 
طلبـان بـا دولـت عقـدی نبسـته بودنـد و دفـاع مـا از روحانی 
بـر مبنـای وعـده هـای او بـود نـه خواسـته هـای حداکثـری 
خودمـان«، در رسـانه هـای اصولگـرا بـه عنـوان نشـانه ای از 
گسسـت میـان دو جریان همراه اصلاح طلبـی و اعتدال گرایی 

در انتخابـات ۱3۹۲ و ۱3۹6 تعبیـر شـد.
عـلاوه بـر ایـن، رد و بـدل هـای کلامی میـان برخی چهره 
هـای اصـلاح طلـب و دولتی هـا به عنـوان نمود افتـراق میان 
احـزاب اعتدالـی و اصـلاح طلـب نظیـر »اعتـدال و توسـعه«، 
»کارگـزاران سـازندگی« و ... عرصـه مانور رقبـا را بیش از پیش 

گشـوده است. 
از دیـد برخـی ناظـران سیاسـی، اصولگرایان که ایـن روزها 
از فقـر گفتمانـی کارآمـد، فقـدان رهبری و تشـکیلات مرجع، 
ناتوانـی در ایجـاد سـازوکار جمعـی موثر و حتی شـکاف های 
درون تشـکیلاتی رنج می برند، برای بازگشـت به عرصه قدرت 
و پیـروزی در انتخابـات، بیـش از آنکـه روی داشـته های خود 
حسـاب کننـد، روی بزرگنمایی نقاط ضعـف رقیب تمرکز می 

کنند. 
بـه عبارتـی، طیـف هـای موسـوم بـه دسـت راسـتی های 
غیرمیانـه قصـد دارنـد بـا تضعیـف اصـلاح طلبـان و ناامیـد و 
رویگـردان کـردن مـردم از جریـان اصـلاح طلبی، مسـیرهای 

پیـروزی انتخاباتـی را پیـش روی خود همـوار کننـد. از این رو 
تمرکـز بر نقـاط افتراق جریان اصلاح طلبی با دولت، برجسـته 
سـازی اظهارنظرهایی کـه رنگ وبوی کدورت میـان دو جریان 
دارد، اختـلاف افکنـی میـان آنهـا، القـای ناکارآمـدی دولـت و 
تلاش برای مسـوول دانسـتن و در واقع مقصر دانسـتن اصلاح 
طلبان در ایجاد نابسـامانی ها در زمره دسـتورهای کاری اسـت 
کـه ایـن روزهـا رسـانه هـای اصولگـرا برای پیـش بـرد اهداف 

جناحـی خـود دنبال مـی کنند. 
رسـانه های اصولگرا اما در القای گزاره شـکاف میان اصلاح 
طلبان و دولت، دچار اشـتباهات تحلیلی و اسـتدلالی هستند؛ 

خطاهایی که از نگاه تحلیلگران پنهان نمانده اسـت. 
اصولگرایـان چنیـن القـا مـی کنند که خواسـته هـای »بر 
زمیـن مانـده« اصـلاح طلبـان در دولت روحانـی به انـدازه ای 
اسـت کـه بـزرگان ایـن جریـان از دولـت رویگـردان شـده اند. 
ایـن در حالی اسـت کـه اصلاح طلبان از همان ابتدا »خواسـته 
های حداقلی« و نه »خواسـته های حداکثـری« خود را مبنای 

حمایـت از روحانی قـرار دادند. 
اصولگرایان در مفروض خود دچار اشـتباهند زیرا شـرایطی 
کـه اصـلاح طلبـان را بـه حمایـت از روحانـی سـوق داد بـه 
فراموشـی سـپرده انـد. بـه گفته »محسـن میردامـادی« فعال 
سیاسـی اصـلاح طلـب، اصـلاح طلبـان در شـرایط انقباضی و 
زمانـی کـه به خاطـر حـوادث 88،عرصه بـرای فعالیتشـان در 
حـوزه سیاسـی و اجتماعی تنگ شـده بود، بـرای حفظ »نهاد 
انتخابات« و »بازگشـت عقلانیت« به عرصه سیاسـی از نامزدی 
حمایـت کردنـد کـه از همـان ابتـدا اعـلام کرده بود مسـتقل 
اسـت، ولی سیاسـت هایی را مدنظر داشـت که همان سیاست 

هـای مدنظـر اصلاح طلبـان بود. 
بسـیاری از اصـلاح طلبان تـداوم حمایت از روحانـی در دور 

دوم انتخابـات در فضـای رقابتی میان روحانی - رئیسـی را هم 
کامـلا منطقـی و قابـل دفـاع مـی دانند. بـا این تفاسـیر نمی 
تـوان گفـت مطالبات اصلـی اصلاح طلبـان از روحانی بـرآورده 

نشـده است. 
اصولگرایـان ایـن نکتـه را در نظـر نمـی گیرنـد کـه در هر 
ائتلافـی، خواسـته هـای حداقلـی و نـه حداکثری گـروه های 
سیاسـی مبنـای توافق قـرار می گیـرد و در عمـل تنها بخش 
هایـی از برنامـه های هـر یک از طیف های ائتـلاف اجرایی می 
شـود. شاید بتوان اظهارات »محمدرضا تابش« نماینده مجلس 
در ایـن خصـوص را شـاهد این ادعا قـرار داد که گفـت: اصلاح 
طلبـان نـه منتی بر سـر روحانی دارنـد و نه توقع خاصـی از او. 
اصـلاح طلبـان اگرچـه از دولت گلایـه هایی دارنـد، ولی با 
توجه به اینکه حمایت از روحانی حاصل شـرایط اقتضایی بود، 
نـه مبتنـی بـر برنامه هـای بلند مدت ایـن جریـان، از تصمیم 
خـود در همراهـی با اعتدال گرایان در انتخابـات ۹۲ و ۹6 دفاع 
مـی کنند و هرگز اعلام پشـیمانی نکرده انـد. به عبارتی هدف 
اصلاحـات از حمایـت از روحانـی نـه اجـرای تمـام برنامه های 
اصـلاح طلبانه خـود در ارکان قدرت، بلکه بازنگه داشـتن روزنه 

اصـلاح و عقلانیـت و احیـای انتخابات بود که محقق شـد. 
بـا این حـال، واقعیت این اسـت که اصلاح طلبـان از دولت 
گلایـه هایی دارند. بـه گفته »جلال میرزایـی« نماینده اصلاح 
طلب مجلـس، گویی روحانـی در گفتمان و عملکـرد متفاوت 
اسـت؛ او در گفتمـان اصلاح طلب اسـت و در عمل سـعی می 
کنـد اسـتقلال نسـبی خـود از اصـلاح طلبـان را حفـظ کند. 
بـه گفتـه میرزایـی حمایت اصـلاح طلبـان از دولـت حمایت 

گفتمانی و انتقادشـان عملکردی اسـت. 
وعـده هـای روحانـی در حـوزه اسـتفاده از ظرفیـت اصلاح 
طلبـان، زنـان و اقلیت هـا در دولت، مسـاله حصـر و ... چندان 

کـه مـورد انتظار اصلاح طلبان بوده محقق نشـده اسـت. با این 
حـال اصـلاح طلبـان در ارزیابـی های خـود از عملکـرد دولت، 
محذوریـت هـای روحانـی را هـم در نظـر می گیرنـد. آنها می 
داننـد کـه منابع متکثـر قدرت در کشـور، مضیقه هایـی برای 
دولـت ایجـاد کـرده اسـت. تنها خواسـته اصـلاح طلبـان این 
اسـت کـه روحانـی در خصـوص ایـن فشـارها و محذوریت ها 
برای مردم شـفاف سـازی کند و زمینه های آگاه سـازی افکار 
عمومی و ارتقای قدرت درک و تحلیل مسـایل جامعه و اصلاح 

آنهـا را فراهم کند. 
بـا ایـن حال همچنان رویکـرد اغلب اصلاح طلبـان در برابر 
دولـت، همـکاری جویانـه و تعاملـی اسـت. بـه گفته »رسـول 
منتجـب نیـا«، نباید در حال حاضر در جبهه مقابـل دولت قرار 
بگیریـم. بایـد به مـوازات حمایتی کـه از دولت داریـم، از آن به 
طـور سـازنده انتقـاد کـرده و نظارت خـود را هم لحـاظ کنیم. 
همچنیـن باید مشـکلات مـردم را هـم درک کنیـم و از دولت 

بخواهیـم ایـن مشـکلات را حل کند. 
پیشـبرد برنامـه هـای اصـلاح طلبانه ولـو با نیروهـای غیر 
اصـلاح طلـب یـک اصـل پذیرفتـه شـده و غیر متعصبانـه در 
رویکردهـای اصـلاح طلبـی اسـت. اصـلاح طلبـان هنـوز هم 
حمایـت از روحانـی را در دسـتور کار خـود دارنـد، چـرا کـه 
معتقدنـد در شـرایط کنونـی گزینه ای بهتـر از روحانـی برای 
پیشـبرد عقلانیـت مورد نظر اصـلاح طلبی در سـاختار قدرت 
وجـود نـدارد. بـه گفتـه »فیـض اللـه عـرب سـرخی«، راهکار 
اصـلاح، هنـوز هـم گزینـه بـی بدیل اسـت. پـس باید بـا نقد، 
دولـت را وادار بـه اصـلاح روش هـا کنیـم. بـا وجـود ایـن، 
»محمدصـادق جـوادی حصـار« فعـال سیاسـی اصـلاح طلب 
بیـان داشـته روحانـی هم باید عملا و اخلاقا بـه وعده هایی که 

بـه حامیـان خـود داده پایبند باشـد. 

نمایش شکاف میان دولت و اصلاح طلبان تاکتیکی نخ نماست

فروضات لرزان افتراق اصلاحات از اعتدال
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كسى كه دنيا او را با آمال مُحال، فريفته و با آرزوهاى دروغين، 
فريب داده است، ميراث بى بينشى برايش بر جا گذاشته و 

]جامه[ كورى بر او پوشانده است و از آخرت محرومش ساخته و 
او را به جايگاه هاى هلاكت و تباهى مى آورد 

دوشنبه - 10 دی ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4719

سخنگوی هیات رئیسه مجلس خبرگان رهبری با تاکید بر اینکه بصیرت مردم کمر 
هر فتنه ای را خواهد شکست، گفت: حوزه علمیه بصیر است و همان حوزه ای است 
که در پیدایش این انقلاب نقش موثر داشته، دارد و خواهد داشت.آیت الله سید احمد 
خاتمی روز یکشنبه در آیین گرامیداشت حماسه 9 دی در مدرسه فیضیه شهر مقدس 
قم، افزود: حماسه 9 دی 88، حماسه بیعت با ولایت، حضور، بصیرت، مقاوت در برابر 
دشمن و عشق به اباعبدالله)ع( بود.وی گفت: دشمنان در طول هشت ماه فتنه 88 به 
صحنه آمده بودند تا به ولایت خدشه وارد کنند و مردم این را به خوبی درک کرده و با 
شعارهای خود نشان دادند که ملت ایران هویت و هستی سیاسی خود را گره خورده با 
ولی فقیه می داند.امام جمعه موقت تهران با اشاره به شعار »ما اهل کوفه نیستیم، علی 
تنها بماند« ملت ایران در 9 دی ماه 88 گفت: مردم بابصیرت ایران اسلامی با این شعار 
که پشتوانه قرآن، روایات و تاریخ را دارد، پیوند ناگسستنی خود با ولایت را ثابت و تاکید 
کردند که تا آخرین نفس، نفر و قطره خون، حامی ولایت خواهند ماند.وی گفت: حماسه 
9 دی، دشمنان ایران اسلامی را مایوس کرد، چراکه دشمنان فهمیدند که با ملت به پا 
خاسته ایران مواجه هستند و با چنین ملتی نمی توان مقابله کرد. آیت الله خاتمی تاکید 
کرد: حماسه 9 دی تمام نقشه های شوم دشمنان را باطل کرد و امروز نیز این حضور 
گسترده، توطئه ها و نقشه های دشمنان را نقش برآمد می کند. وی با بیان اینکه دنیای 
استکبار به این اغتشاش ها امید داشت تا به نظام آسیب وارد کند گفت: دشمن پس از 9 
دی 88 و شکست توطئه ها، تحریم را در دستور کار خود قرار داد و رئیس جمهور تازه 

به دوران رسیده آمریکا اعلام کرده است که تحریم های بی سابقه ای را علیه ملت ایران 
اعمال کرده است، ولی به فضل خدا این تحریم ها نیز به شکست منجر خواهد شد.آیت 
الله خاتمی ادامه داد: این تحریم اقتصادی در دوران بعثت پیامبر)ص( بود ولی اسلام روز 
به روز شوکت و عظمت بیشتری یافت و امروز نیز این تحریم ها نمی تواند موجب شکست 
ملت ایران شود.عضو مجلس خبرگان رهبری اظهار داشت: جنگ نظامی، فرهنگی، رسانه 
ای، روانی و اقتصادی دنیا علیه ایران، از جمله توطئه های دشمن علیه ملت در چهل سال 
گذشته بوده است ولی به فضل الهی در هیچ یک از این جنگ ها موفق نبوده و همه این 
توطئه ها، به برکت حضور گسترده و بابصیرت مردم به پیروزی ختم شده است و تا مردم 
در صحنه حضور دارند دشمن نمی تواند هیچ غلطی انجام دهد.وی بصیرت را از دیگر 
ویژگی های حماسه 9 دی دانست و گفت: برخی از آوردن نام فتنه، نفوذ و بصیرت ترس 
داشته و برخی روزنامه ها از فتنه 88 به نام ناآرامی یاد می کنند.خاتمی با تاکید بر اینکه 
مردم در 9 دی ثابت کردند که ملت بابصیرت ایران همواره پای ولایت فقیه و انقلاب 
ایستاده است، تاکید کرد: در تمام حوادث پیش از انقلاب اسلامی، بصیرت و حضور مردم 
در تمام صحنه ها، انقلاب اسلامی را رقم زد و این بصیرت بار دیگر در حماسه 9 دی به 
خوبی خود را نشان داد.وی با اشاره به حمایت رئیس جمهور آمریکا، نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی و تمام گروه های ضد انقلاب از فتنه گران سال 88 گفت: مردم مشاهده 
کردند تمام دشمنان ایران اسلامی به صحنه آمدند تا نظام اسلامی را براندازند، به همین 

دلیل به میدان آمده و با اقدام به موقع، مانع از تحقق این توطئه دشمنان شدند.

آیت الله خاتمی در آیین گرامیداشت حماسه 9 دی در مدرسه فیضیه قم: 

بصیرت مردم کمر هر فتنه ای را خواهد شکست

نیم نگاه

نامحـرمانه

خبـــر

آیت الله مومن به بیمارستان خاتم تهران منتقل شد 
رئیس بیمارستان شهید بهشتی قم گفت: اقدامات لازم پزشکی برای درمان آیت الله مومن نماینده 
قم در مجلس خبرگان رهبری در این استان انجام شد و ایشان بنا به دلایل غیرپزشکی روز گذشته به 
بیمارستان خاتم تهران انتقال یافت. دکتر سید یاسر فروغی ، افزود: آیت الله مومن روز شنبه اول دی ماه 
جاری به دلیل خونریزی در ساقه مغز به بیمارستان شهید بهشتی منتقل شد و تحت درمان قرار گرفت.

وی با بیان این که دو عمل جراحی برای کاهش فشار مغز روی ایشان در قم انجام شد، ادامه داد: وضعیت 
جسمانی و هوشیاری آیت الله مومن در چند روز گذشته ثابت و خونریزی ساقه مغز وی نیز متوقف شده 
بود و فشار خون و آزمایش های انجام شده نیز طبیعی بوده است.وی با بیان این که ادامه روند درمان آیت 
الله مومن در بیمارستان خاتم تهران انجام می شود، بیان کرد: طبق نظر تیم پزشکی قم و تهران، تمامی 
اقدامات درمانی لازم به طور کامل در این استان انجام می گرفت و در این زمینه هیچ کمبود و مشکلی 
نداشتیم و در تهران نیز همین مسیر درمانی ادامه می یابد و در واقع از نظر پزشکی اقدام خاص دیگری 
لازم نیست در مورد ایشان صورت گیرد.فروغی افزود: چند ماه زمان نیاز است تا خونریزی مغز ایشان 
به طور کامل جذب و روند بهبودی حاصل شود. رئیس بیمارستان شهید بهشتی قم با اشاره به این که 
دلیل انتقال ایشان به تهران غیرپزشکی است، گفت: زحمت رفت و آمدهای زیاد مسئولان محترم کشور 
از تهران به قم که برای ملاقات ایشان در بیمارستان شهید بهشتی صورت می گرفت دلیل اصلی انتقال 

بود و بنا به مصلحت و دستور وزیر محترم بهداشت، درمان و آموزش پزشکی این امر صورت گرفت.

قهر و آشتی رئیس شورای شهر تهران 
رئیس شورای اسلامی شهر تهران هنگام بررسی طرح ادغام معاونت شهرسازی شهرداری تهران 
پس از درگیری لفظی با محمد سالاری عضو دیگر شورای شهر جلسه شورای شهر را ترک کرد. اعضای 
شورای اسلامی شهر تهران روز یکشنبه در یکصد و دهمین جلسه شورای شهر طرح ادغام معاونت های 
شهرداری پایتخت که کلیات آن در جلسه پیشین شورا تصویب شده بود را در دستور کار خود قرار دادند. 
پس از آغاز بررسی این طرح اعضای شورای شهر پیشنهادات خود را مطرح کردند تا جزییات طرح را 
تصویب کنند. محمد سالاری رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای اسلامی شهر تهران در 
زمان بررسی این طرح نسبت به نحوه مدیریت جلسه به رئیس شورا اعتراض کرد و گفت: نمی شود که 
خودتان را پیشنهاد بدهید و رای گیری کنید. وی افزود: باید موافقان و مخالفان نظر خود را در خصوص 
طرح ها ارائه کنند. رئیس شورای اسلامی شهر تهران هم در پاسخ تأکید کرد که موافقان و مخالفان نظر 
خود را مطرح کردند و سپس رای گیری شد. وی هنگامی که با اعتراض بیشتر سالاری در خصوص رای 
گیری پیشنهادات مواجه شد جلسه شورای اسلامی شهر تهران را ترک کرد. حجت نظری، سیدحسن 
رسولی، آرش میلانی، محمود میرلوحی دیگر اعضای شورای اسلامی شهر تهران هم جلسه شورای شهر 
را ترک کردند. سپس جلسه شورای شهر به ریاست سیدابراهیم امینی نایب رئیس شورای شهر تهران 
برگزار شد. هاشمی پس از دقایقی به صحن شورای شهر برگشت و پس از قرارگرفتن در جایگاه ریاست 
شورا اظهارداشت: جلسه را ترک کردم تا امینی بتواند به طور مستمر جوابگوی اعضا باشد.وی گفت: از 

اتفاقی که افتاد عذرخواهی می کنم. 

صادقی: آموزش به تجارت تبدیل  شده است 
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت: تبلیغات گسترده کتاب های کمک  درسی 
در رسانه ها تبدیل به یک تجارت و سوداگری شده است. محمود صادقی در واکنش به نامه وزیر 
آموزش وپرورش به مقام معظم رهبری درباره تبلیغات پرتعداد و ناسالم برخی مؤسسات آموزشی 
در رسانه ها اظهار داشت: اصولاً بحث های تکلیف محوری برای دانش آموزان با سند تحول بنیادین 
آموزش وپرورش که مورد تأیید مقام معظم رهبری هم هست، مغایرت دارد.نماینده مردم تهران در 
مجلس افزود: در سند تحول بنیادین آموزش  و پرورش رویکردی وجود دارد که باید خلاقیت را پرورش 
دهیم و دانش آموزان را بر اساس علاقه، استعداد، ذوق هنری و ذوق علمی به فعالیت های در خانه و 
بیرون از مدرسه تشویق کنیم.وی با تأکید بر اینکه پشت پرده تبلیغات گسترده مؤسسات آموزشی و 
کتاب های کمک درسی در رسانه ها کسب  و کار است، تصریح کرد: مسئله آموزش به یک تجارت و 
سوداگری تبدیل شده است. صادقی ادامه داد: به عبارت  دیگر این تبلیغات گسترده، دغدغه تربیت و 
آموزش را ندارد، بلکه بیشتر دغدغه سود و فایده بردن را دنبال می کند که بسیار خطرناک است. عضو 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در ادامه عنوان کرد: حرکت محمد بطحائی وزیر آموزش و 
پرورش در ارسال نامه به رهبر معظم انقلاب را کاملًا تأیید می کنم و اقدام درستی است. صادقی تصریح 
کرد: با توجه به آنچه از گفتمان مقام معظم رهبری سراغ داریم، ایشان هم با تبلیغات گسترده مؤسسات 

آموزشی و کتاب های کمک درسی مخالف هستند

جزییات  جدید از علت استعفای وزیر بهداشت 
الیاس حضرتی نماینده مردم تهران در مجلس صبح دیروز از استعفای قاضی زاده هاشمی وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی خبر داد. الیاس حضرتی در صفحه شخصی خود در توییتر 
نوشت:متاسفانه باخبر شدم، دکتر قاضی زاده هاشمی در اعتراض به کاهش بودجه  سلامت، استعفا 
داده و چند روزی است در جلسات هیات دولت شرکت نمی کند. وظیفه تمام دلسوزان است که مانع 
از استعفای ایشان شوند و امیدوارم به زودی وزیر بهداشت دوباره در دولت حاضر شوند.«پیگیری هااز 
دولت نشان می دهد که وزیر بهداشت شنبه دو هفته پیش به دلیل بودجه سلامت برای سال 98 به 
خصوص عدم تخصیص بودجه تصویب شده برای تامین دارو و تجهیزات پزشکی از صندوق توسعه ملی، 
کتباً در نامه ای به حسن روحانی رئیس جمهور، استعفا داده است.با گذشت حدود 15 روز از استعفای 
وزیر بهداشت، حسن روحانی رئیس جمهور تاکنون در این باره پاسخی به نامه ی استعفای قاضی زاده 
هاشمی نداده است اما محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور تلاش کرده که با وساطت، موضوع را 
حل کند اما وزیر بهداشت اصرار داشته که بودجه تامین دارو و تجهیزات پزشکی باید تامین شود.قاضی 
زاده هاشمی بعد از استعفا و تا مشخص شدن وضعیت استعفا، همچنان در وزارت بهداشت مشغول 
به کار بوده و در هفته پیش 3 سفر استانی به سیستان و بلوچستان، کرمانشاه و کهگیلویه و بویراحمد 

داشته است.

برکناری مدیرکل صداوسیمای مرکز کیش 
درپی اهمال و بی توجهی در نظارت به پخش یک فیلم سینمایی خارجی در مرکز کیش که منجر به 
انتشار تصاویر ضد فرهنگی در آن جزیره شد با دستور علی عسکری، مدیرکل صدا وسیمای مرکز کیش 
برکنار شد. رییس سازمان صدا وسیما در نامه ای به معاون امور استانها بر بررسی دقیق این اتفاق در مرکز 
صیانت و حفاظت سازمان صدا وسیما تاکید کرده است.علی عسکری درادامه این دستور با اشاره به لزوم 
شناسایی و کشف عوامل این اتفاق در سریع ترین زمان خطاب به معاون امور استانها، افزود: لازم است با 
همکاری مرکز صیانت و حفاظت سازمان موضوع بررسی و نسبت به کشف عوامل و دلایل آن و برخورد 
جدی با متخلفان و معرفی آنها به مراجع قانونی اقدام کنید.  همچنین معاون امور استان های سازمان صدا 
و سیما در حکمی، سید حمید طاهری را به سمت سرپرست صدا و سیمای مرکز کیش منصوب کرد.

مطهری به کریمی قدوسی: شما من را هم فتنه گر می دانید! 
کریمی قدوسی اسناد فتنه 88 را به نائب رئیس دوم مجلس شورای اسلامی داد. جواد کریمی 
قدوسی نماینده مردم مشهد در مجلس شورای اسلامی در نشست علنی دیروزپارلمان، نطقی درباره 
9 دی داشت.وی پس از پایان نطقش، اسناد فتنه 88 را به علی مطهری نائب رئیس مجلس شورای 
اسلامی که در غیاب علی لاریجانی ریاست بخش از نشست امروز پارلمان را بر عهده داشت، تحویل داد.

کریمی قدوسی خطاب به نمایندگان مجلس گفت: یک بار دیگر اسناد فتنه 88 را تقدیم رئیس جلسه 
می کنم تا انشاء الله با ملاحظه این اسناد، آن کسانی که شبهه ای در مورد فتنه براندازی دارند، شبهه 
هایشان رفع شود.در ادامه علی مطهری خطاب به کریمی قدوسی اظهار داشت: البته مشکلی وجود دارد، 

ایشان بنده را فتنه گر می دانند.

مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی؛

یک گام به پیش در روند ساخت فرودگاه قم
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم  گفت :فرودگاه قم مصوبه شورای عالی معماری و 

شهرسازی ایران را به دست آورد.
 مهندس محسن بهشتی با اشاره به برگزاری جلسه شورای عالی معماری و شهرسازی ویژه استان قم 
گفت: در این جلسه کلیات طرح جامع ناحیه ای شهرستان قم به تصویب رسید که بزرگترین دستاورد 
آن دریافت مجوز برای فرودگاه قم در مکان فعلی ساخت آن است.بهشتی افزود: یکی از ایراداتی که به 
ساخت فرودگاه قم وارد می شد نداشتن مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی بود که با این مصوبه، 
و پیش بینی آن در اسناد بالا دستی استان، چنین ایرادهایی از این پس به ساخت فرودگاه وارد نیست.

وی گفت: با تصویب کلیات طرح جامع ناحیه ای شهرستان قم، چگونگی بهره مندی از ظرفیت های 
مختلف استان در بخش های گردشگری خدمات صنعت و کشاورزی و جهت دهی فعالیت های استان 

در این بخش ها مشخص شد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری تاکید کرد: بر این اساس سوق دادن صنایع به سمت 
صنایع کم آب بر، محور قرار دادن گردشگری مذهبی و به کار گیری شیوه های نوین  آبیاری در بخش 

کشاورزی از جمله مصوبات کلیات طرح جامع ناحیه ای شهرستان قم است.

بازگشت تصمیم کبری و زاغ و روباه به کتب درسی!کاریکاتور

محمدعلى رجبى

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم اعلام کرد

ساماندهی دستفروشی اطراف
 حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم با اشاره به اینکه 
دستفروشان در پیرامون حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران در ساعات 
مختلف شبانه روز مسیر عبور و مرور زائرین و نمازگران به حرم مطهر و 
اماکن مذهبي را مختل می کردند، اظهار کرد: اقدامات لازم برای ساماندهی 

آنها انجام شده است.
احمدرضا شفیعی یکي از مهم ترین و زیربنایی ترین مباني براي داشتن 
شهري سالم و بدون تخلف را آشنایي با تخلفات شهري عنوان کرد و 
گفت: تخلفات شهري مجموعه مواردي هستند که علاوه بر نقض حقوق 
شهروندي، سلامت روان و زیبایي شهر را دچار اخلال کرده و موجب 
آسیب رساني به شهر و تهدید سلامت اجتماعي آن می گردد و معضلات و 

مشکلات عدیده اي را پدید می آورد.
وی با بیان اینکه شهر مقدس قم از جمله کلانشهرهاي مهم کشور 
محسوب می شود که سالانه بدلیل وجود بارگاه ملکوتي حضرت فاطمه 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران و حوزه های علمیه، شاهد حضور 
میلیوني زائرین و مسافرین از اقصي نقاط جهان است، تصریح کرد: ولي 
متاسفانه در سال هاي گذشته وضعیت این شهر در زمینه های مختلف 
تخلفات شهري بسیار ناخوشایند و آزار دهنده بود و مشکلات عدیده اي را 
در زمینه های ترافیکي و امنیتي واجتماعي شاهد بودیم.مدیرکل پیشگیری 
و رفع تخلفات شهری شهرداری قم اذعان کرد: به عنوان مثال در بحث 
سد معبر کلیه معابر اصلي و نقاط حساس و پررفت آمد شهري مملو از 
خودروهاي متخلف میوه فروش بود که مسیرهاي دسترسي شهري را 
مسدود کرده و بار ترافیکي سنگین و نازیبایي و آلودگي هاي بهداشتي 
محیط را به شهر و شهروندان و زائرین تحمیل می کرد و نقاط حساس 

شهري سرقفلي تعدادي افراد محدود در شهر شده بود.

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

سرانه فضای سبز استان قم
 باید به 25مترمربع برسد

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: برای 
داشتن شهری با منظره مطلوب تنها ایجاد فضاهای سبز با طراحی های زیبا 

کافی نبوده و نیازمند همکاری شهروندان در حفظ و نگهداری آن هستیم.
پیام جوادیان در مراسم اهدای جوایز نخستین دوره مسابقات شهروندی 
عکاسی " پاییز برگ ریز" که در سالن جلسات سازمان پارک ها و فضای 
سبز برگزار شد، ضمن اشاره به اهمیت مشارکت مردم در حفظ و نگهداری 
فضای سبز شهری اظهار داشت: برای داشتن شهری با منظره مطلوب 
تنها ایجاد فضاهای سبز با طراحی های زیبا کافی نبوده و نیازمند همکاری 
شهروندان در حفظ و نگهداری آن هستیم.وی برگزاری مسابقاتی از جمله 
مسابقه عکاسی را در فرهنگ سازی برای حفظ  طبیعت مؤثر دانست و افزود: 
یکی از رسالت هایی که سازمان پارک ها و فضای سبز در کنار ایجاد فضای 
سبز مطلوب شهری برای خود در نظر گرفته برگزاری برنامه های فرهنگی 
برای ایجاد اشتیاق شهروندان در اداره شهر است.مدیرعامل سازمان پارک ها 
و فضای سبز شهرداری قم با ابراز خرسندی از مشارکت مردم در نخستین 
دوره مسابقات شهروندی عکاسی " پاییز برگ ریز" تصریح کرد: شرکت 
250 نفر از شهروندان و ارسال بیش از 1600 اثر در مسابقه عکاسی در 
نخستین دوره این مسابقات نشان دهنده اشتیاق شهروندان در مشارکت های 

اجتماعی دارد.

معاون شهردار قم:

110 دستگاه اتوبوس درون شهری 
بازسازی می شود

معاون شهردار قم از بازسازی و نوسازی 110 دستگاه اتوبوس فرسوده 
شهر خبر داد.

عباس ذاکریان به طرح اورهال ناوگان قدیمی اتوبوسرانی شهر اشاره کرد و 
گفت: شرح خدمات تدوین شده است و با چند شرکت هم مذاکراتی صورت 
گرفته و طبق روند پیش رفته ایم و پیش بینی می کنیم که تا پایان سال 
قرارداد این پروژه هم اجرایی شود.ذاکریان با بیان اینکه در قالب این پروژه 
110 دستگاه ناوگان اتوبوسرانی فرسوده شهر اورهال و بازسازی می شود، 
افزود: چهار اتوبوس به عنوان نمونه برای شرکت های درخواست کننده ارسال 
شده تا کار بازسازی را انجام دهند که هرکدام در ارزیابی نتیجه بهتری داشته 
باشد، اقدام خواهد شد.وی با تاکید بر اینکه این طرح در شورای اسلامی شهر 
به تصویب رسیده و پیگیری های آن در مراحل نهایی است، اذعان کرد: با 
توجه به افزایش شدید هزینه خریداری اتوبوس تصمیم بر این شد تا بتوانیم 
با اورهال ناوگان فرسوده گامی در راستای رفع کمبودهای ناوگان حمل و 
نقل درون شهری برداریم.معاون شهردار قم اضافه کرد: در قالب این پروژه 
عمده امکانات اتوبوس ها نوسازی شده و هیچ  نگرانی در خصوص فرسوده 

بودن ناوگان وجود نخواهد داشت.

شهردار منطقه سه  قم خبر داد

پیشرفت فیزیکی 60 درصدی
 احداث بلوار کوه سفید

شهردار منطقه سه قم از پیشرفت 60 درصدی احداث بلوار کوه سفید 
خبر داد.

سیدشمس الدین نعمتی با اشاره به آخرین وضعیت احداث بلوار کوه 
سفید در منطقه سه اظهار کرد: بلوار کوه سفید به طول 2 هزار متر از اتوبان 
امیرکبیر)ع( تا ورودی خیابان کارخانه آسفالت در حال اجرا است.وی با بیان 
اینکه پیش از این نیز بخش ابتدایی این بلوار از اتوبان امام علی)ع( تا اتوبان 
امیرکبیر بهسازی شده بود،تصریح کرد: فاز دوم بلوار کوه سفید به اعتبار 
6 میلیارد تومان و در دو باند 14 متری در حال احداث است و پیش بینی 
می شود تا پایان امسال این بلوار به بهره برداری برسد.شهردار منطقه سه قم 
با بیان اینکه عملیات عمرانی بلوار کوه سفید شامل جدول گذاری، زیرسازی 
و آسفالت است، افزود: در حال حاضر عملیات عمرانی این پروژه دارای 60 
درصد پیشرفت فیزیکی است.وی با تاکید بر مشکلاتی که به دلیل فرسوده 
بودن مسیر بلوار کوه سفید برای رانندگان رخ می داده است، تصریح کرد: 
خوشخبتانه با اجرای این پروژه هم ایمنی بسیار خوبی در این محور برقرار 

شده و هم شرایط تردد آسان تر ایجاد شده است.

رئیس انجمن عکاسان استان قم  مطرح کرد

آشتی مردم و مدیران با برگزاری 
مسابقه عکاسی پاییز برگ ریز

رئیس انجمن عکاسان استان قم گفت: سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری با برگزاری این مسابقه انتخاب درستی در مسیر آشتی مردم با 

سازمان و جلب مشارکت های مردمی داشته است.
اهداء جوایز نخستین دوره مسابقات  ابراهیم سلیمانی در مراسم 
شهروندی عکاسی " پاییز برگ ریز" با اشاره به اهمیت اقدام سازمان پارک ها 
و فضای سبز شهرداری قم، اظهار داشت: برگزاری چنین مسابقه ای برای 
فرهنگ سازی در حوزه حفظ و نگهداری فضای سبز ضرورتی است که 
هم سازمان با برگزاری این مسابقه و هم مردم و هنرمندان با مشارکت در 

مسابقه، آن را به روشنی بیان کردند.
وی لزوم همکاری مردم و سازمان های دولتی را با تعبیر "آشتی مردم 
و مدیران" عنوان کرد و افزود: عکاسی در دنیای امروز به عنوان رسانه حرف 
اول را می زند و سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری با برگزاری این 
مسابقه انتخاب درستی در آشتی مردم با سازمان و جلب مشارکت های 

مردمی داشته است.
داور نخستین دوره مسابقه عکاسی " پاییز برگ ریز" تأکید کرد: 
به نمایش گذاشتن زیبایی هایی که در شهر کمتر دیده شده و یا مورد 
بی توجهی شهروندان قرار می گیرد یکی از مهم ترین دستاوردی است که 
می تواند برگزاری چنین مسابقاتی به همراه داشته و توجه مردم را که تنها به 

نقاط خاصی از کشور معطوف شده است را جلب کند.

اخبــار

دی   9 حماسه  گرامیداشت  آیین 
باحضور گسترده و باشکوه اقشار مختلف 
روز  قم  انقلابی  و  متدین  مومن،  مردم 

یکشنبه درمدرسه فیضیه برگزار شد.
دراین مراسم باشکوه که پیشاپیش 
آنان طلاب و روحانیان و مسئولان استان 
حضور داشتند، مردم با گرامیداشت یوم 
الله 9 دی ضمن تجدید میثاق با آرمان 
های امام راحل و شهدا بر تبعیت از رهبر 

فرزانه انقلاب اسلامی تاکید کردند.
آیات سید احمد خاتمی عضو هیات 
رئیسه مجلس خبرگان رهبری ، سید 
مقدس  آستان  تولیت  سعیدی  محمد 
حضرت معصومه )س(، علیرضا اعرافی 
مدیر حوزه های علمیه کشور، سید هاشم 
حسینی بوشهری دبیر حوزه های علمیه، 
مرتضی مقتدایی عضو جامعه مدرسین 
حوزه ، نمایندگان بیوت مراجع تقلید، 
طلاب ، فضلا و تنی چند از شخصیت 
های حوزوی و سیاسی نیز دراین آیین 

حضور داشتند.
تمثال  حالیکه  در  کنندگان  تجمع 
رهبر  و  )ره(  امام  مبارک حضرت  های 
معظم انقلاب را در دست داشتند، فریاد 
»الله اکبر« سردادند و با شعارهای کوبنده 
»مرگ بر آمریکا« ، »مرگ بر اسراییل« ، 
»مرگ بر انگلیس« ، »مرگ بر منافق« و 

»مرگ بر آل سعود«، انزجار خود را از فتنه 
گران و جنایتکاران بین المللی اعلام کردند.

همچنین شرکت کنندگان در این آیین 
حماسی و انقلابی با شعارهای »ما همه 
با هم هستیم، پشت ولایت هستیم«،»ای 
رهبر آزاده آماده ایم آماده«،»حمایت از 
ولایت، رمز نجات ملت«،»خامنه ای کوثر 
است، دشمن او ابتر است« و »خامنه ای 
خمینی دیگر است ولایتش ولایت حیدر 
است« بار دیگر ضمن تجدید میثاق با 
رهبر فرزانه انقلاب اسلامی، همبستگی 
نظام  رفیع  و  بلند  های  آرمان  با  خود 

اسلامی را ابراز نمودند.
حاضران همچنین شعار »مرگ بر فتنه 

گر«،»مرگ بر سازشکار«، »ملت ما بیدار 
است از فتنه گر بیزار است« و »ما اهل 
کوفه نیستیم علی تنها بماند« سر داده و 
بر ضرورت حفظ دستاوردهای نظام در 
40 سالگی انقلاب اسلامی تاکید نمودند.

تجمع کنندگان همچنین مسیر میدان 
راهپیمایی  را  راه شهدا  تا چهار  آستانه 
کرده و در پایان قطعنامه پایانی 9 دی 
قرائت شد.در این قطعنامه ضمن تاکید 
بر وحدت و اتحاد کلیه نیروهای انقلاب 
و لزوم هوشیاری در خصوص توطئه های 
دستاوردهای  حفظ  بر  اسلام  دشمنان 

جمهوری اسلامی تاکید شد.
دراین آیین باشکوه که پیشاپیش آنان 

طلاب، روحانیان و مسئولان استان حضور 
داشتند، مردم با گرامیداشت یوم الله 9 
دی، ضمن تجدید میثاق با آرمان های 
امام راحل و شهدا بر تبعیت از رهبر فرزانه 

انقلاب اسلامی تاکید کردند. 
تولیت  سعیدی  محمد  سید  آیات 
معصومه)س(،  حضرت  مقدس  آستان 
علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه 
کشور، سید هاشم حسینی بوشهری عضو 
مجلس خبرگان رهبری، مرتضی مقتدایی 
عضو جامعه مدرسین حوزه، نمایندگان 
از  تقلید و شماری  بیوت مراجع عظام 
شخصیت های حوزوی و سیاسی نیز در 

این آیین حضور داشتند. 
نهم دی ماه سال 88 مردم  در روز 
سراسر کشور در اعتراض به فتنه ایجاد 
از  پس  اسلام  دشمنان  توسط  شده 
انتخابات دوره دهم ریاست جمهوری به 
خیابان ها آمدند و حضور حماسی خود 
را در دفاع از نظام و انقلاب به نمایش 
گذاشتند؛ نهم دی ماه از آن پس به نام 
روز میثاق امت با ولایت و از نهم تا 19 
دی ماه به نام دهه بصیرت نامگذاری شد.

دی  های 9  راهپیمایی  و  تجمعات 
سال  »چهل  محوری  شعار  با  امسال 
بصیرت و ولایتمداری« به صورت همزمان 

در سراسر کشور برگزار شد.

 باحضور گسترده و باشکوه اقشار مختلف مردم ؛

آیین گرامیداشت حماسه 9 دی در مدرسه فیضیه قم برگزار شد

سرپرست سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی: معتقدیم برخی دروس مانند 
تصمیم کبری و زاغ و روباه البته شاید با تغییراتی، باید به کتب درسی بازگردند.
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